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سرمقاله

پیش شرط های حمایت 
از دانش بنیان ها

برای رســیدن به اهداف افق 
1404 در رابطه با شرکتهای 
نوپــا و دانش بنیــان ها می 
بایست از لحاظ کمی پیشرفت 
داشته باشیم و زیرساخت ها مهیا شود. در این راستا می 
بایست ارتباط صنعت و دانشگاه برای فارغ التحصیلان 
در طول دوره آموزش فراهم شــود. فارغ التحصیلان 
و نخبگان باید به تجهیزات دسترسی داشته باشند. 
دانشــجویان باید به صنایع مرتبط با دروسی که در 
حال آموزش هستند دسترسی راحت داشته باشند. 

به عبارتی ارتباط...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری 
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وزیر ارتباطات:

در ساخت ماهواره به 
سوریه کمک می کنیم

معاون علمی رئیس جمهور از ایجاد 20 هزار شرکت دانش بنیان تا افق 1404خبر داد

بهبود فضای کسب و کار دانش بنیان ها
صفحه4

صفحه۲

آغاز  فعالیت گشت های  شناسایی خانه های خالی
سکوهای   ارائه آگهی   معاملات   مسکن   ساماندهی   می شود

وزیر ارتباطات و فناوری کشورمان گفت : جمهوری 
اسلامی ایران که جزو 10 کشور توانمند در ساخت 
و پرتاب ماهواره در دنیا هســت به طرف سوری در 
ساخت ماهواره مورد نیاز در حوزه ارتباطات کمک می 
کند. عیسی زارع پور در حاشیه سفر رییس جمهور 
درباره همکاری های وزارت ارتباطات کشورمان با 
همتای سوری اظهار داشت: در این سفر یک تفاهنامه 
همکاری با طرف سوری امضا شد که برای اجرای آن 
یک جلسه کاری با وزیر ارتباطات سوریه و معاونان 
این وزارتخانه برگزار شــد . وی افزود: برای توسعه 
صادرات محصولات حوزه ارتباطات به توافقات خوبی 
صورت گرفت و برای مشارکت شرکت های خصوصی 
کشورمان برای تامین زیرســاخت های مورد نیاز 
سوریه و موضوعات دوجانبه همکاری مورد بحث قرار 
گرفت. زارع پور با اشاره به جزییات همکاری ها ادامه 
داد: از دراختیار قــرار دادن داده های فضایی که در 
اختیار ما هست تا ساخت ماهواره هایی که مورد نیاز 
این کشور می باشد. در کشور ما بحمدالله توانمندی 
اینکار را داریم . کشور ما جزو 10 کشوری هست که 
توانمندی ساخت و پرتاب ماهواره در دنیا را در لایه 
لیو دارد . وزیر ارتباطات کشورمان گفت : در حوزه 
طراحی سرویس های دیجیتال و در اختیار گذاردن 
تجربیات جمهوری اســلامی در راستای طراحی 
دولت الکترونیک و هوشمند توافقات خوبی صورت 
گرفت .زارع پور تاکید کرد: برای پیگیری این توافقات 
ما یک گروه کاری ویژه را متشکل از نمایندگان دو 
طرف مشخص کردیم که اجرای این تفاهمنامه را 
پیگیری کنند. جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
عربی سوریه در پایان سفر رسمی دو روزه آیت الله 
دکتر سید ابراهیم رئیسی به این کشور که به دعوت 
 بشار اسد رئیس جمهور ســوریه انجام شد، بیانیه 

مشترکی منتشر کردند...

اجتماعی

معاون معماری و شهرسازی شهرداری تهران از 
هدف گذاری شهرداری تهران برای رونق ساخت 
و ســاز با صدور ۲0 هزار پروانه ساختمانی برای 

سال جاری خبر داد.
حمیدرضا صارمی با اشــاره به اهــداف معاونت 
شهرسازی برای ســالجاری گفت: سال 140۲ 
سال خاص برای معاونت شهرسازی خواهد بود 
چراکه زمان صدور پروانه ســاختمانی به دو ماه 

کاهش می یابد.
وی با بیــان اینکه در حال حاضــر زمان صدور 
پروانه در حوزه در اختیار معاونت شهرســازی، 
به طور متوسط ۵ ماه و نیم است، گفت: در برخی 
مناطق بسته به نوع پروانه، صدور پروانه کمتر از 
دو ماه و در  برخی مناطق صدور پروانه  بیشــتر 

از یکســال به طول می انجامد. صارمی در مورد 
چرایی زمانبر بودن صدور پروانه نیز گفت: همه 
مجموعه ها و دستگاه های دخیل در امر صدور 
پروانه که زیرمجموعه شهرداری نیستند، اما در 
 حال رایزنی هســتیم تا به فرآیند صدور پروانه 

سرعت دهند.
معاون شهرسازی شــهرداری تهران  همچنین 
سیســتمی کردن تمام فرآیندهای شهرسازی 
در راســتای کاهــش فســاد را یکــی دیگر از 
برنامه های ســالجاری دانســت و گفت: یکی از 
اولویت های مهم برای سال جاری افزایش صدور 
پروانه تا ســقف ۲0 هزار  مورد است؛ بگونه ای 
 که رشــد دو برابری را نسبت به ســال 1401 

شاهد باشیم.

آمار هفتگــی فروش و تماشــاگران نمایش های به 
صحنه رفتــه در تالارهای مختلــف مجموعه تئاتر 
شهر، تماشــاخانه ســنگلج و تالار هنر تا پایان روز 
جمعه پانزدهم اردیبهشت 140۲ به تفکیک اجراها 
مشخص شد، تماشاخانه ها طی این مدت نزدیک به 

۸۵0 میلیارد تومان فروش داشته اند.
به گزارش اداره کل هنرهای نمایشی، آمار هفتگی 
فروش و تماشاگران نمایش های به صحنه رفته در 
تالارهای اصلی، چهارسو، قشــقایی، سایه و کارگاه 
نمایش مجموعه تئاتر شــهر، تماشــاخانه سنگلج 
و همچنین تــالار هنر تا پایــان روز جمعه پانزدهم 
اردیبهشت ماه سال 140۲ به تفکیک اجراها اعلام 
شــد. نمایش »مکبث زار« بــه کارگردانی ابراهیم 
پشــتکوهی که از روز ۲۷ فروردین ماه اجرای خود 
را در تالار اصلی با ظرفیت ۵۷۹ تماشــاگر و قیمت 
بلیت 1۵0 هــزار تومان آغــاز کرده، تــا پایان روز 
جمعه پانزدهم اردیبهشــت ماه با مجموع 1۸ اجرا 
)با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار 
و مهمان( و میزبانی از ۳ هزار و ۸۲1 نفر به فروشــی 
 معــادل 44۲ میلیــون و ۶۲0 هزار تومان دســت 

پیدا کرده است.
نمایش »اپرای شیپور« به کارگردانی فریدون ولایی 
که از روز ۲۷ فروردین در تالار چهارســو با ظرفیت 
1۳۲ نفر آغاز کرده تا روز جمعه پانزدهم اردیبهشت 
ماه با قیمت بلیت 100 هزار تومان، مجموع 1۸ اجرا و 
۸0۸ تماشاگر )با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، 
تخفیف دار و مهمان( ۵۷ میلیون و ۵۶0 هزار تومان 

فروش داشته است.
نمایش »مردمان خشــمگین« به کارگردانی ایرج 

افشاری که از روز ۲۷ فروردین ماه در تالار چهارسو 
با ظرفیت 1۳۲ نفر پیش روی مخاطبان قرار گرفته، 
تا روز جمعه پانزدهم اردیبهشــت بــا قیمت بلیت 
100 هزار تومان، مجموع 1۸ اجرا و یک هزار و ۲۹0 
تماشاگر، )با احتســاب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، 
تخفیف دار و مهمان( ۹۶ میلیون و۹00 هزار تومان 

فروش داشته است.
نمایش » فراموشان« به کارگردانی امیر امیری نیز 
کــه از روز ۲۷ فروردین ماه اجرای خــود را در تالار 
قشــقایی با ظرفیت ۹۶ نفر و قیمت بلیت ۹0 هزار 
تومان آغاز کرده )با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم 
بها، تخفیف دار و مهمان( با 1۸ نوبت اجرا و میزبانی 
از ۵۵۷ تماشاگر به فروشی معادل ۳۷ میلیون و ۸۷۲ 

هزار تومان دست پیدا کرده است.
نمایش »لانگ شــات« به کارگردانــی محمدرضا 
مالکی هم که از روز ۲۷ فروردین ماه در تالار سایه با 
ظرفیت ۷۲ نفر اجرای خود را آغاز کرده تاکنون با 1۸ 
نوبت اجرا، قیمت بلیت 100 هزار تومان )با احتساب 
ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار و مهمان( و 
۸۵0 تماشاگر، ۶۳ میلیون و ۳40 هزار تومان فروش 

داشته است.
نمایش »ماشــین دودی« به کارگردانی حســین 
تفنگدار هم که از ششم فروردین ماه در تماشاخانه 
سنگلج با ظرفیت ۲۳۶ نفر و قیمت بلیت ۷0 تا ۸0 
هزار تومان روی صحنه رفته است )با احتساب ارائه 
بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار و مهمان( تا روز 
جمعه پانزدهم اردیبهشــت ماه با ۲۳ نوبت اجرا و ۲ 
هزار و ۹۸۵ تماشاگر به فروشی معادل 14۳ میلیون و 

۲۲0 هزار تومان دست پیدا کرده است.

مدیــران موسســه تصویر شــهر و بهمن ســبز، 
تفاهم نامه ای را با موضوع هم افزایی و یکپارچه سازی 
ظرفیت های سینمایی امضا کردند. به گزارش روابط 
عمومی موسسه تصویرشهر، مریم پیرکاری مدیرعامل 
این موسسه و هادی اسماعیلی مدیرعامل موسسه 
بهمن سبز با هدف بهبود و تقویت جریان توزیع آثار 
سینمای انقلاب اسلامی، تفاهم نامه ای را با موضوع 
هم افزایی و یکپارچه سازی ظرفیت های سینمایی 

امضا کردند.
اجرای این تفاهم نامه از ابتدای اردیبهشت ماه 140۲ 
و به مدت دو ســال آغاز خواهد شــد. براساس این 
تفاهم نامه ظرفیت ســالن داری طرفیــن در حوزه 
ســینماداری یکپارچه می شــود و طرفین متعهد 
می شــوند تا تمامــی ظرفیت های خــود در حوزه 
سینماداری از قبیل سالن ها، دفاتر پخش، تجهیزات 
ســخت افزاری، تبلیغات و کمپیــن، ظرفیت های 
تبلیغات محیطی، ارتباطات سازمانی، آمار و اطلاعات 

ارزیابی فروش را در اختیار یکدیگر قرار دهند.

در این راستا با تشکیل شورایی ۵ نفره متشکل از هر 
دو طرف، تصمیم گیری ها پیرامون اجرای تفاهم نامه 
و برنامه توزیع آثار ســینمایی در سینماهای تحت 
پوشش این دو موسسه به شــکل یکپارچه صورت 
خواهد گرفت. موسسه بهمن سبز وابسته به سازمان 
سینمایی سوره حوزه هنری با در اختیار داشتن 1۷۶ 
پرده نمایش، بیش از ۳0 درصد ظرفیت های سینمای 
ایران را در بردارد. سالن های نمایش مجموعه بهمن 
سبز در ۵۸ ســینما از ۲1 استان کشــور در قالبی 
یکپارچه تحت عنوان »زنجیره سینمایی مهر« در 
حال فعالیت هستند. موسســه تصویر شهر نیز ۲0 
 سالن سینمایی در 4 پردیس سینمایی در پایتخت

 را در اختیار دارد. امضای تفاهم نامه میان موسســه 
بهمن سبز بازوی سینماداری حوزه هنری انقلاب 
اسلامی و موسسه تصویر شهر که بازوی سینمایی 
شــهرداری تهــران محســوب می شــوند، فضا و 
ظرفیت های تازه ای را در بخش توزیع آثار سینمایی 

در بازار اکران سینمای ایران شکل خواهد داد.

وزیر کشــور با اعلام اینکه برگزاری جلسات آمادگی 
اجرایی برای برگزای انتخابات 140۲ در استان ها آغاز 
شده است، گفت: ستاد انتخابات کشور در حال مهیا 
شــدن برای این حرکت ملی است. »احمد وحیدی« 
درباره فعالیت های ستاد انتخاباتی وزارت کشور برای 
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و 
ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری گفت: فعالیت 
اجرایی این نهاد از اسفند سال گذشــته آغاز شده و 
جلسات با استان ها در حال انجام است. وحیدی این 
را هم گفت که این وزارتخانه موظف به فراهم سازی 
تمهیدات لازم برای برگزاری انتخابات در کشور است 
و ستاد انتخابات در حال مهیا شدن برای این حرکت 
ملی بزرگ است. وزیر کشور در آخرین آمار سرشماری 
و شناسایی همه مهاجران افغان که به طور جدی در 
دســتور کار این وزارتخانه قرار گرفته است، گفت: با 
وجود اقدامات خوبی که انجام شــده و تاکنون بیش 

از یک میلیون نفر دارای کارت شناسایی هستند، اما 
متاسفانه دیگر مهاجران افغان مراجعه نکردند که این 
افراد نباید خدماتی که دیگران دریافت می کنند انتظار 
آن را داشته باشند. رییس شورای امنیت کشور پیش 
تر گفته بود که با دفاتر خدمات دولت و پلیس به اضافه 
10 هماهنگی شده است و مهاجران افغان باید به این 
دفاتر مراجعه کنند تا بتوانیم با سرشماری گسترده و 
دقیق درباره نحوه ارایه خدمات  و ساماندهی آنها به موقع 
عمل کنیم. بنابراین از همه مهاجران افغانی و همه اتباع 
دیگری که در ایران هستند به طور جدی خواستاریم تا 
در مهلت اعلام شده مراجعه کنند. اما اگر به هردلیلی 
مراجعه نکنند از دید ما این امکان وجود دارد که مهاجر 
تلقی نشوند و حتی ناچار می شویم سختگیرانه رفتار 
کنیم. وزیر کشور این را هم گفت که به همه اتباع افغانی 
که در این طرح شناسایی شــرکت کنند اقامت های 

موقت به آنها خواهیم داد و نگران نباشند.

سفر رئیس جمهور کشورمان به سوریه در امتداد سایر 
اقدامات دیپلماتیکی اســت که پیشتر و در راستای 
ایجاد صلح و امنیت پایدار در ســوریه از سوی ایران 
انجام شده و جملگی بیانگر اهمیت سوریه از منظر 

سیاست خارجی ایران است.
به گزارش ایرنا، سفر اخیر آیت الله »ابراهیم رئیسی« 
رئیس جمهور کشــورمان پس از 1۳ سال که از آغاز 
بحران ســوریه می گذرد علاوه بر اهمیت بســیار 
زیادی که داشت، از ابعاد مختلفی نیز قابل تحلیل و 
تفسیر است. سوریه کشوری همسایه و البته »متحد 
راهبردی ایران« در منطقه به حســاب می آید و بر 
همین اساس است که در سال های اخیر همکاری های 
میان تهران و دمشق در حوزه های مختلف گسترش 
و تعمیق پیدا کرده است. در همین خصوص »حسین 
امیرعبداللهیان« وزیر خارجــه گفته که »تردیدی 
نیست که روابط ایران و سوریه روابطی استراتژیک و 
راهبردی است و با افتخار اعلام می کنیم که جمهوری 
اسلامی ایران هیچگاه دوستان و متحدان خود را در 

روزهای سخت تنها نگذاشته و نخواهد گذاشت.«
به عقیده برخی کارشناسان به طور ملموس میتوان 
عمق پیدا کردن روابط نزدیک دو کشــور را به طور 
ملموس در »دولت سیزدهم« شاهد بود و از آنجایی 
که رویکرد همسایه محور و اولویت دادن به کشورهای 
منطقه یکی از دستورکارهای مهم دستگاه دیپلماسی 
است، ارتقای سطح تعاملات تجاری با سوریه نیز یکی 
از اهدافی است که در این مدت به خوبی به آن توجه 
شده است. در سال هایی که تروریست هایی از بیش 
از ۸0 کشور دنیا به سوریه آمده بودند و تمام تلاش 
»جبهه غربی، عربی و عبری«، این بود که با حمایت 
های گسترده سیاسی، مالی و رسانه ای از گروه های 
تروریستی حاضر در سوریه حمایت کرده تا به زعم 

خود دولت اســد را ســرنگون کنند، این جمهوری 
اسلامی ایران بود که به خواست دولت سوریه به کمک 
آنها رفت و اجازه نداد که طرح شوم بدخواهان دولت 
و ملت سوریه محقق شود. به تعبیر دیگر، ایران و بعد 
از آن روسیه به کمک برخی دیگر از متحدان از جمله 
حزب الله لبنان توانســتند در مقابل هجمه سنگین 
محور مقابل مقاومت کرده و مانع از فروپاشی ساختار 
سیاسی و دولت مستقر در دمشق شوند. اما پس از طی 
شدن این دوران و عبور از مرحله حضور تروریست ها و 
برجای ماندن تلفات جانی و مالی گسترده در سوریه، 
تلاش های گسترده ای در حوزه دیپلماتیک از سوی 
ایران صورت گرفت تا ســوریه را به سمت »آرامش، 
ثبات و صلح پایدار« هدایت کند. در واقع ایران از ابتدا 
بر این مهم تاکید داشت که راهکار برون رفت از بحران 
سوریه، سیاسی است و باید طرف های تاثیرگذار در 
این عرصه با یکدیگر گفتگو و تبادل نظر داشته باشند.

گفتگوهای صورت گرفته میان ایران، ترکیه و روسیه 
در قالب »مذاکرات آستانه« از جمله موثرترین تلاش 
های دیپلماتیکی بود که ایران نقــش بارزی در آن 
داشت و البته که اقدامات بسیار دیگری نیز صورت 

گرفت و تا به امروز هم ادامه دارد.
همچنین سفر »مهرداد بذرپاش« وزیر راه و شهرسازی 
کشورمان به سوریه و دیدارهای وی با مقامات عالی 
رتبه آن کشور از جمله بشار اسد رئیس جمهور سوریه 
نیز از دیگر گام های مهم ایران به منظور »توســعه 

تعاملات تجاری با سوریه« به حساب می آید.
از دیگر سوی، تلاش های پیدا و پنهان دیپلماتیک 
ایران به منظور تســهیل روند »عادی سازی روابط 
سوریه« با کشورهای منطقه هم، از دیگر نشانه هایی 
اســت که دال بر اهمیت ســوریه از منظر سیاست 

خارجی جمهوری اسلامی ایران است.

بنابر اظهارات معاون رئیس جمهــور در امور زنان و 
خانواده، در ســال های بعد از انقلاب اسلامی، ایران 
توانســته مرگ و میر مادران را تا ۹0 درصد کاهش 
داده و یکی از کشورهای پیشرو در کاهش مرگ و میر 
مادران باشد، به طوریکه مرگ و میر مادران را از ۲۵0 

در 100 هزار به 1۸ در 100 هزار رسانده است.
انسیه خزعلی در افتتاحیه بیست و ششمین نشست 
کارشناسان ارشد کشورهای گروه ۵ که شامل عراق، 
افغانستان، پاکستان، ایران و تاجیکستان است، گفت: 
با این نشست امیدوارم بتوانیم با همکاری کشورهای 
همسایه هم پیشگیری از بیماری های مسری را توسعه 
دهیم و هم بهداشت و درمان را در منطقه به صورت 
فراگیر پشتیبانی کنیم. وی افزود: حقیقتا نعمتی که 
باید به آن توجه کنیم و گاه مغفول می ماند، صحت 
و سلامتی اســت که زیربنا و پایه همه حرکت های 
تعالی بخش اســت. نعمت صحت و سلامت بسیار 
اهمیت داشــته و به طور ویژه پرداختن به سلامتی 
زنان در هر دو بخش درمــان و آموزش حائز اهمیت 
اســت. ما نیاز داریم زنان را به عنوان محور سلامت و 
آموزش در خانواده به رسمیت شناخته و در برنامه ها 
اولویت ویژه ای را برای آموزش زنان و برای ســلامت 
آنها هزینه کنیم زیرا زنان  محور خانواده هســتند و 
سلامتی، تندرستی، نشاط و شادابی آنها به کل خانواده 
و فرزندان منتقل می شود و از طرفی آموزش دهنده و 

تربیت کننده نسل هستند.
معاون رئیس جمهور در امور زنــان و خانواده ادامه 
داد: معتقدم آموزش مسائل بهداشتی هم به صورت 
خاص، مهارتی و تخصصی و هــم به صورت عام باید 
در نظر گرفته شود. خوشبختانه در ایران ۶0 درصد از 
دانشجویان پزشکی و 40 درصد از اعضای هیات علمی 
دانشگاه ها و کادر پزشکی را زنان تشکیل می دهند، به 
طوری که اکنون در همه رشته ها می توانیم برای زنان، 
پزشک و متخصص زن داشته باشیم، برای کسانی که 

می خواهند مساله انطباق انجام شود که یکی از قوانین 
جمهوری اسلامی ایران هم هست، قابل انجام است.

وی گفت: در سال های بعد از انقلاب اسلامی، ایران 
توانســته مرگ و میر مادران را تا ۹0 درصد کاهش 
داده و یکی از کشورهای پیشــرو در کاهش مرگ و 
میر مادران است. به طوری که مرگ و میر مادران را از 
۲۵0 در 100 هزار به 1۸ در 100 هزار رسانده است. 
همچنین مرگ و میر نــوزادان به یک درصد کاهش 
یافته اســت. خزعلی با بیان اینکــه در حوزه تامین 
مسائل تغذیه ای و نیاز مادران نیز اقدامات خوبی در 
ایران انجام شده است، اظهار کرد: به عنوان مثال در 
حوزه کمبود آهن که یکی از مسائل مبتلابه زنان است، 
ایران 1۳ درصد، آمریکا 1۷ درصد و کشورهایی مانند 
فرانســه ۲۳ درصد کمبود آهن دارند بنابراین ایران 
توانسته با برنامه تغذیه ای و حمایتی خود، بسیاری 
از این کمبودها را مهار کند. معاون رئیس جمهور در 
امور زنان و خانواده گفت: امیدواریم با تلاش جدی که 
در این مسیر انجام می شود، همکاری و همدلی بین 
کشورهای منطقه بیش از پیش باشد و ما در منطقه 
هم بیماری های مسری را مهار و ریشه کن کنیم و هم 
بتوانیم سطح بهداشت و درمان زنان را بالاتر بریم تا 
زنان با توانمندی خودشان و با آموزشی که می بینند و 
می دهند، در سراسر جهان الگو باشند. خزعلی تاکید 
کرد: خرسندم که در این نشست قراردادی بسته شده و 
تعدادی از خواهران مان از افغانستان برای آموزش های 
پزشکی به ایران خواهند آمد. از کشورهای دیگر هم 
مانند عراق دانشجویانی داشتیم. در عین حال معاونت 
زنان و خانواده ریاست جمهوری آمادگی دارد شرایطی 
را فراهم کند کــه در آمــوزش و مهارت های خاص 
کارآفرینی و توانمندسازی زنان با کشورهای منطقه 
همکاری کند. در عین حال پیشنهاد کمیته سلامت 
زنان را مطرح می کنم و امیدوارم نشست بعدی ما در 

زمینه سلامت زنان و مادران برگزار شود.

وزارت کشور در حال مهیا شدن برای انتخابات ۱4۰۲ استصدور ۲۰ هزار پروانه ساختمانی در ۱4۰۲

تداوم تلاش های دیپلماتیک در جهت »ثبات و امنیت« سوریه
ایران، پیشرو در کاهش مرگ و میر مادران و نوزادان

سياسیفرهنگی 

گیشه هفتگی تئاتر نزدیک به ۱ میلیارد فروخت

سینماهای حوزه هنری و شهرداری تهران یکپارچه می شوند



اقتصاد2
ایران

مخالفت با واگذاری سهام ۳ شرکت 
بزرگ به جاماندگان سهام عدالت

رئیس سازمان خصوصی ســازی با بیان این که برای 
اختصاص سهام عدالت به جاماندگان ابتدا باید تامین 
اعتبار سهام ارزنده وجود داشته باشد گفت: معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری با تخصیص سهام شرکت 
های مس، فولاد و پتروشیمی خلیج فارس مخالف کرده 
است. حســین قربان زاده در پاسخ به این پرسش که 
تخصیص سهام عدالت به جاماندگان چه زمانی انجام 
خواهد شد؟ اظهار کرد: جاماندگان اصطلاحی است که 
سال گذشته به مشمولان کمیته امداد و بهزیستی و 
سایر افراد واجد شرایط تعبیر پیدا کرد. امسال عبارت 
جاماندگان یک عبارت کلی اســت که، تشخیص آن 
قاعدتا مطابق تبصره 3 ماده 34 قانون اجرای سیاست 
اصل 44 بــا وزارت اقتصاد و رفاه می باشــد. رئیس 
سازمان خصوصی سازی در خصوص علت تخصیص 
نیافتن ســهام عدالت به جاماندگان در سال 1401 
گفت: مصوبه تخصیص سهام عدالت به جاماندگان در 
سال 1401 چندین مرتبه رفت و برگشت داشت. ابتدا 
هیئت تطبیق مجلس این مصوبه را رد کرد و دوباره 
تایید شد و دوباره به هیئت دولت رفت. او در ادامه بیان 
کرد: مسئله اصلی منابعی است که باید در پرتفوی سهام 
عدالت قرار بگیرد. این منابع کفاف این تعداد افراد واجد 
شرایط را نمی دهد و آخرین بار هم معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری با تخصیص سهام شرکت های مس، 
فولاد و پتروشیمی خلیج فارس مخالف کردند. تفسیر 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری هم این بود که، این 
ســهام جزو ســهم 20 درصدی دولت است و امکان 

واگذاری سهام این شرکت ها وجود ندارد. 

راه اندازی سامانه بومی معاملات 
بورس تا پایان ۱۴۰۲

مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس تهران 
گفت: ســامانه بومی معاملات بازار سهام تا پایان 
امسال به بهره برداری می رسد. روح الله دهقان در 
مورد زمان راه اندازی سامانه بومی معاملات بورس 
گفت: از نظر فنی اقدامات مربــوط به راه اندازی 
سامانه بومی معاملات انجام  شده و اکنون باید این 
سامانه وارد مرحله عملیاتی شود. وی اظهار داشت: 
بر اساس برنامه ریزی انجام شده قرار بر این است 
که سامانه بومی معاملات تا پایان سال به مرحله 
بهره برداری برسد. دهقان خاطرنشان کرد: اکنون 
انجام برخی از مراحل قراردادی در سازمان بورس 
در دستور کار است که باید در انتظار اجرای آنها ماند 

و پس از آن این سامانه وارد مرحله عملیاتی شود.

ســامانه بومی معاملات برای بخش 
کوچکی از بازار استفاده می شود

مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس تهران ادامه 
داد: از سوی دیگر سامانه بومی معاملات برای بخش 
کوچکی از بازار استفاده می شود و فقط قسمتی از بازار 
را به این سامانه منتقل خواهیم کرد. وی تاکید کرد: 
به دلیل وجود برخی ریسک ها کل بازار در یک مرحله 
به سامانه جدید منتقل نمی شود و این کار به صورت 
مرحله ای انجام خواهد شد. دهقان بیان داشت: به 
 ETF احتمال زیاد اوراق  با درآمد ثابت و صندوق های
به این سامانه منتقل می شوند که البته انجام این اقدام 
وابسته به تصمیم مسوولان حاضر در بازار سرمایه 
است. مدیرعامل شــرکت مدیریت فناوری بورس 
تهران ادامه داد: در صورت موفقت آمیز بودن مرحله 
عملیاتی سامانه بومی، به مرور معاملات سهام هم به 

این سامانه منتقل می شود.

ســامانه فعلی معاملات بازار سهام 
پاسخگوی ظرفیت فعلی است

وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه با وجود 
افزایش حجم معاملات سامانه فعلی تا چه میزان 
می تواند پاســخگوی معاملات بازار باشد، گفت: 
توسعه هایی که در سه سال گذشته در خصوص 
سامانه معاملات انجام شــده است و پاسخگوی 
ظرفیت فعلی بازار خواهد بود. دهقان بیان کرد: با 
توجه به بالا بودن حجم و ارزش فعلی معاملات ولی 
معاملات بازار تحت تاثیر توسعه های انجام شده به 

صورت طبیعی در جریان است.

حجم معاملات بورس در محدوده های 
سال 99 قرار دارد

مدیرعامل شــرکت مدیریت فناوری بورس تهران 
خاطرنشــان کرد: اکنون حجم معامــلات بازار در 
محدوده های سال 99 قرار دارد، اما سامانه پاسخگوی 
معاملات بوده و با مشــکلی مواجه نشــده ایم. وی 
تاکید کرد: این اتفاق به واسطه فعالیت انجام شده و 
توسعه های انجام شده ای است که در سه سال گذشته 
صورت گرفته و  زمینه بهبود سامانه معاملات فراهم 
شده است. دهقان به رشد فعلی بازار اشاره کرد و گفت: 
ظرفیت هایی وجود دارد که در صورت تداوم رشد بازار 

آنها را فعال خواهیم کرد تا با مشکلی مواجه نشویم.

اخبار

مشاور مســکن وزیر راه و 
شهرســازی از راه اندازی 
پویــش صاحبخانه خوب، 
بنــگاه معامــلات امین و 
آغاز فعالیت گشــت های 
شناسایی خانه های خالی از شنبه 1۶ اردیبهشت 
در تهران و پردیس خبر داد و گفت: سکوهای ارائه 

آگهی معاملات مسکن ساماندهی می شود.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، سید جواد سادات 
فیرزنی، با اشــاره به برنامه های ســاماندهی بازار 
مسکن و جلساتی که با موضوع تنظیم بازار مسکن 
در ســاختمان دادمان برگزار شــد، افزود: امسال 
باتوجه به محدودیت هایی که برای مردم ایجاد شده 
است، به همین منظور بســته اجرایی در ارتباط با 
املاک مسکونی تعریف شده و در تلاش هستیم تا 
اثربخشی مناسبی بر بازار اجاره  واحدهای مسکونی 

داشته باشد.
وی با بیان اینکه محور نخســت این بسته، سرعت 
بخشــی به کشــف خانه های خالی بر پایه قانون 
مالیات بر خانه های خالی اســت، اظهار داشــت: 
دراین رابطه به زودی گشت هایی متشکل از وزارت 
راه و شهرسازی، شــهرداری، سازمان امور مالیاتی 
برای شناسایی میدانی خانه های خالی در مناطق 
مختلف شــهری که خانه های خالی در آن مناطق 
هستند برقرار خواهد شــد که این امر از امروز در 
تهران و شــهرهای اقماری از جمله پردیس شروع 

خواهد شد.
ســادات فیرزنــی گفــت: بــر اســاس داده های 
دســتگاه های مختلف تعداد فراوانــی از خانه های 
خالی شناسایی شده اند که پیشنهاد می دهیم تا 1۵ 
روز آتی مالکان در کلان شهرها به ویژه شهر تهران 
نســبت به عرضه این واحدها به بازار مسکن اقدام 
نمایند.وی ادامه داد: گشت های شناسایی خانه های 
خالی با مراجعه به خانه های خالی برگه تشخیص 

مالیاتی برای مالکان این واحدها صادر می نمایند.
مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: 
دراین خصوص هماهنگی های اولیه با شــهرداری 
تهران و سایر دستگاه های دولتی انجام شده است 
تا اشتراک گذاری اطلاعاتی این واحدهای خالی در 

اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار گیرد.
سادات فیرزنی در خصوص اطلاعات خانه های خالی 

اعلام کرد: وزارت راه و شهرســازی در گام نخست 
از ســامانه هایی که در اختیار داشــته و همچنین 
اطلاعاتی که از سامانه های ســایر دستگاه ها اخذ 
کرده، بــزرگ مالکانی کــه دارای خانه های خالی 
هستند از جمله بانک ها و سایر نهادهای دولتی را 
شناسایی کرده و برای تعدادی از آنها برگه تشخیص 
ارائه شده است و تعدادی از آنها نیز تعیین تکلیف 

شده است.
وی با بیان اینکه شــهروندان اطلاعات خود را در 
سامانه ملی املاک و اســکان ثبت نمایند، تصریح 
کرد: مهم ترین ملاک وزارت راه و شهرسازی برای 
خالی نبودن خانه های خالی پرکردن اطلاعات در 
سامانه ملی املاک و اســکان است. مشاور وزیر راه 
و شهرســازی در بخش دیگری از برنامه ریزی های 
انجام شده به ساماندهی بنگاه های مشاوران املاک 
اشاره کرد و افزود: در این زمینه برخورد با بنگاه های 
املاک غیرمجاز و بررســی تخلفــات پرتکرار در 

بنگاه های املاک مدنظر قرار خواهد گرفت.
ســادات با تأکید بــر اینکــه انتظــار وزارت راه و 
شهرسازی پشــتیبانی اتحادیه مشاوران املاک از 
درک بازار معاملات مسکن در شرایط دشوار کنونی 
است، تصریح کرد: برخورد با بنگاه های مشاور املاک 
غیرمجاز در برنامه اســت. زیرا در یک دهه گذشته 
برخورد با ایــن بنگاه های غیرمجاز انجام نشــده 
ازاین رو بر اساس برنامه ریزی های انجام شده وزارت 

راه و شهرسازی شناســایی این بنگاه ها را از امروز 
در شــهرهای جدید همچون پردیس آغاز می کند 

و به مرور تعداد این گشت ها افزایش خواهد یافت.
به گفتــه وی، در ابتدا دو شــهر جدیــد پردیس، 
پرند و در گام بعدی شــهر جدید هشتگرد از نظر 
شناســایی خانه های خالی مورد بازدید گشت ها 
قرار خواهند گرفت و در کلان شــهرها نیز در ابتدا 
در تهران و سپس ســایر کلان شهرها، گشت های 
شناســایی خانه هــای خالی فعال خواهند شــد. 
مشاور مســکن وزیر راه و شهرسازی گفت: در این 
گشت ها، نمایندگان اصناف و سازمان امور مالیاتی، 
نمایندگان وزارت راه و شهرســازی حضور دارند تا 

تخلفات را بررسی و اعلام نظر کنند.

بنگاه های املاک فاقد مجوز سریعاً نسبت 
به اخذ مجوز اقدام کنند

وی مهم ترین تخلفات احتمالی بنگاه های معاملات 
املاک را نداشــتن مجوز و همچنین عــدم ارائه 
کد رهگیری برشــمرد و افزود: بر اساس ماده 1۸ 
قانون جهش دانش بنیان، بنگاه های مشاور املاک، 
موجران و مالکان مکلف به دریافت کد رهگیری از 
سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات هستند؛ 
بنابراین معاملات خریدوفروش و اجاره باید دارای 
کد رهگیری باشــند، از جمله تخلفات بنگاه های 
مشاوران املاک، اجاره توکن های متصل به سامانه 

ثبت معاملات املاک و مستغلات است که بر اساس 
قانون دادن توکن این سامانه به غیراز صاحب جواز 
تخلف محسوب می شود و این موضوع حتماً مورد 

پیگیری قرار می گیرد.
مشاور وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه رعایت 
سقف قیمتی افزایش حداکثر 2۵ درصد تا پایان این 
ماه دوام خواهد داشــت، بیان داشت: سال گذشته 
ســران قوا ابلاغیه ای در خصوص رعایت افزایش 
ســقف اجاره بها حداکثر تا 2۵ درصد داشتند و ما 
انتظار داشــتیم تا مشــاوران املاک به این هر چه 

بیشتر رعایت شدن این امر کمک نمایند.
ســادات توضیح داد: یکــی از تخلفــات رایج در 
بنگاه های معاملات املاک اخذ حق الزحمه اســت 
که میزان آن شفاف و تعیین شده است که مشاوران 
املاک ملزم به رعایت میزان تعیین شــده بوده و 
هستند. مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی گفت: 
بنگاه های معاملات املاک غیرمجاز را یکی از دلایل 
افزایش غیرواقعی و ســوداگرانه قیمت مســکن 
می دانیم عزم خود را جزم کرده ایم تا با کمک سایر 
نهادها در شناسایی بنگاه های غیرمجاز و ساماندهی 
بنگاه های مشاور املاک مجاز بتوانیم کمکی به بازار 

اجاره امسال کنیم.

تشکیل پویش صاحبخانه خوب و بنگاه 
معاملات امین

ســادات ادامه داد: پویش های "صاحبخانه خوب و 
بنگاه معاملات امین" امســال راه اندازی و معرفی 
می شــود که در آینده نزدیک جزئیات بیشتری در 
این باره خواهیم گفت. وی توضیح داد: با توجه به 
خلاءهای قانونی در بازار اجاره، بســته دوفوریتی 
با پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی و با همکاری با 
کمیسیون عمران مجلس تدوین شده که امیدوار 
هســتیم تا این بســته در هفته جاری در مجلس 

بررسی و به تصویب نهایی برسد.
وی از ساماندهی ســکوهای ارائه آگهی معاملات 
مســکن نیز خبر داد و گفت: با همکاری سکوهای 
ارائه آگهــی در تلاش هســتیم تا ســازوکاری را 
تدوین کنیم تا از انتشــار آگهی هــای غیرواقعی 
توسط آگهی دهندگان غیرواقعی جلوگیری کنیم. 
مهم ترین اثــری که این موضــوع دارد ارائه آگهی 
بااصالت برای مردم و شــفافیت بــرای متقاضیان 
است. همچنین در برنامه است تا قیمت ها به سمت 

قیمت های منصفانه برود.

سکوهای ارائه آگهی معاملات مسکن ساماندهی می شود

آغاز فعالیت گشت های شناسایی خانه های خالی

بانک مرکزی:
نرخ ســود بین بانکی ۲۳.۵۵ 

درصد شد
نرخ بهره بین بانکی بر اســاس آمار بانک مرکزی 
در هفته منتهی به چهارشنبه 13 اردیبهشت به 
23.۵۵ درصد رســید. بر اساس آمار منتشرشده 
از سوی بانک مرکزی نرخ بهره بین بانکی در هفته 
منتهی به چهارشــنبه 13 اردیبهشت به 23.۵۵ 
درصد رســید. طبق آمار بانک مرکزی، میانگین 
وزنی نرخ بهره بین بانکی در هفته ای که گذشت 
نسبت به هفته قبل تر از 23.۶2 درصد به 23.۵۵ 

درصد در هفته منتهی به 13 اردیبهشت رسید.
روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه سال 
گذشته آغاز شــد؛ از هفته منتهی به 30 آذرماه، 
نرخ سود بین بانکی وارد کانال 21درصدی شده 
و تا هفته منتهی به 19 بهمن ماه در همین کانال 
در نوسان بود ولی از 2۶ بهمن ماه این نرخ رکورد 
جدیدی در کانال 22درصدی به ثبت رساند و حالا 
این نرخ در کانال 23درصدی در نوسان است. بانک 
مرکزی در واکنش به افزایش نرخ سود بین بانکی، 
کریدور این نــرخ را که پیش از ایــن از 14 تا 22 
درصد بود به 17 تا 24 درصد افزایش داد، نرخ بهره 
بین بانکی اما بار دیگر به سقف کریدور جدید خود 
نزدیک می شود و باید دید که بانک مرکزی اجازه 

شکسته شدن این سقف را خواهد داد یا نه.

طلا و سکه ریزش کرد
با کاهش قیمت طــلا در بازارهای جهانی، قیمت 
طلا و سکه در بازار داخلی ریزش کرد. گزارش ها از 
روند بازار حاکی از آن است که قیمت هر گرم طلای 
1۸عیار در بازار با ریــزش 3۵ هزار و ۵00 تومانی 
مواجه شد و به این ترتیب در بازار با قیمت 2 میلیون 
و ۶99 هزار تومان به فروش رفت. در همین حال، 
قیمت سکه نیز کاهش 2۸9 هزار تومانی را تجربه 
کرد. هر قطعه سکه امامی در بازار 33 میلیون و ۶01 
هزار تومان بود. از سوی دیگر، سکه بهار آزادی 290 
هزار تومان، نیم سکه 200 هزار تومان و سکه گرمی 
20 هزار تومان کاهش قیمت را تجربه کرد. به این 
ترتیب، هر قطعه ســکه بهار آزادی 29 میلیون و 
۸01 هزار تومان، نیم سکه 19 میلیون و 270 هزار 
تومان، ربع ســکه 12 میلیون و 440 هزار تومان و 
سکه گرمی 7 میلیون و 320 هزار تومان است. روز 
جمعه اونس طلا پس از اعلام خبر داده های اشتغال 
آمریکا، 40 دلار ریزش داشت. در حال حاضر اونس 

طلا در بازار جهانی 2 هزار و 17 دلار قیمت دارد.

ارسال پیامک هشدار قوه قضاییه به طلافروشان
خرید و فروش سکه و طلا را ثبت کنید

معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه با ارسال پیامک هشداری به اعضای اتحادیه 
طلافروشان و سکه فروشان، نســبت به الزام ثبت 
معاملات انواع طلا در سامانه جامع تجارت تأکید کرد. 
طبق اظهارات برخی اعضای اتحادیه طلافروشان، 
معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه اخیراً ضمن ارســال یک پیامک هشداری 
به اعضای این اتحادیه، ضمن یــادآوری الزام ثبت 
معاملات انواع طلا اعم از آب شده، شمش، مسکوکات 
و مصنوعات در سامانه جامع تجارت نسبت به تخلف 
از ضوابط اختصاصی موضوع تبصره 4 ماده 1۸ قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز هشــدار داده است. بر 
اساس متن این پیامک، تخلف از ضوابط اختصاصی 
گروه کالایی فلزات گران بها و گوهرسنگ ها، موجب 
محکومیت فــرد خاطی به ضبــط کالا و پرداخت 
جریمــه برابــر ارزش کالا خواهد شــد. مطابق با 
دســتورالعمل تبصره 4 ماده 1۸ قانــون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز برای گــروه کالایی فلزات گران بها 
و گوهرسنگ ها، تمامی فروشندگان باید اطلاعات 
معاملات خود را در سامانه جامع تجارت ثبت کنند، 
پس از ابلاغ دســتورالعمل مذکور وزارت صمت با 
همکاری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، برای کلیه 
اعضای اتحادیه طلا و جواهر کشور، اقدام به برگزاری 
کلاس های آموزشی جهت ثبت اطلاعات در سامانه 
جامع تجارت کرد. لازم به ذکر است، ضوابط تبصره 
4 ماده 1۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز دررابطه با 
خرید، فروش، حمل و نگهداری )به صورت تجاری( 
فلزات گران بها و گوهرســنگ ها شامل طلا، نقره، 
پلاتین و مصنوعات آن ها است. ۶ دسته مختلف از 
جمله »سکه و طلا«، »شمش و طلای آب شده«، 
»مصنوعات طلا و جواهرات«، »طلای استخراج شده 
از معادن کشور«، »گوهرسنگ ها« و »سایر فلزات 
گران بها مانند نقره و پلاتین و مصنوعات آن ها« شامل 
این دستورالعمل می شود. هدف از ثبت معاملات در 
سامانه جامع تجارت، ایجاد شفافیت در بازار سکه 
و طلا اســت؛ زیرا افراد سودجوی بسیاری به طمع 
گردش مالی بسیار بالای این صنعت وارد آن شده تا با 
انجام پول شویی، کلاهبرداری و فروش سکه و طلای 

تقلبی به مال و اعتماد مردم ضربه زنند. 
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ســازوکار رفع مشکلات کســب وکارهای رمزارز 
مبتنی بر خودتنظیم گیری تشکل های تخصصی، 
در جلســه کارگروه مشــورتی راهبــری تجارت 

الکترونیکی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
به گزارش مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )تتا(، 
در آخرین جلسه کارگروه مشورتی راهبری تجارت 
الکترونیکی )کمیته نوآوری و توســعه کاربردها( 
که در تاریخ 13 اردیبهشت 1402 با حضور رئیس 
مرکز تتا، نمایندگان بانک مرکزی، شاپرک و دیگر 
دســتگاه های مرتبط و همچنین ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای )رئیس نصر تهران، رئیس کمیسون 
بلاکچین و رمزارز و رئیس کمیســیون فین تک(، 
انجمن فناوری های نوین مالی- فین تک )رئیس 
هیات مدیره و رئیس کمیسیون رمزارز( و رئیس 
انجمن فناوران زنجیره بلوک )بلاکچین( به عنوان 
تشکل های تخصصی حوزه رمزارز برگزار شد، درباره 
ســازوکار ثبت و احراز اطلاعات کسب وکارهای 
رمزارز به منظور رفع مشــکلات آن هــا از جمله 
برای درگاه پرداخت اینترنتــی، مبتنی بر روش 

خودتنظیم گیری )Self-Regulation( بحث 
و تبادل نظر شد.

در ایــن جلســه محورهایــی مطرح شــد که از 
جمله می توان به ایــن چند مورد اشــاره کرد: 1. 
کســب وکارهای مجازی حوزه رمزارز می توانند با 
دریافت معرفی نامه از یکی از ســه تشکل سازمان 
نظام صنفی رایانه ای، انجمن فناوری های نوین مالی 
)فین تک( و انجمن فناوران زنجیره بلوک )بلاکچین(، 
نسبت به ثبت درخواست ذیل رشته فعالیت »سایر 
حوزه های مالــی« و انتخاب تشــکل و بارگذاری 

معرفی نامه خود در سامانه اینماد اقدام  کنند.
2. بانک مرکزی نسبت به بررســی درخواست از 
طریق بررسی اسناد و مدارک و انجام استعلام های 
لازم بر حسب مورد اقدام و در صورت نبود مشکل، 
نسبت به تأیید درخواست در سامانه اینماد اقدام 

می کند.
3. کسب وکارهای تاییدشده امکان دریافت درگاه 
پرداخت با کد صنف مربوط در شــبکه پرداخت 
کشور را داشته و هنگام استعلام شاپرک از سامانه 

اینماد، پاســخ مثبت با رشــته فعالیت »ســایر 
حوزه های مالی« دریافت خواهد شــد. این پاسخ 
برای سایر دستگاه های استعلام کننده از مرکز تتا 

نیز وجود خواهد داشت.
4. مرکز تتــا به عنــوان مرجع پاســخگویی به 
استعلامات کسب وکارهای اینترنتی، با همکاری 
دیگر دستگاه ها نســبت به ایجاد وحدت رویه در 
مورد کسب وکارهای تأیید شده، از طریق مکاتبات 

و هماهنگی های بین دستگاهی اقدام خواهد کرد.
۵. نظارت بر فعالیت کســب وکارهای معرفی شده 
توســط هر تشــکل از لحاظ پایبندی به قوانین و 
مقررت و استمرار رعایت الزامات مصوب، بر عهده 
آن تشکل بوده و بدین منظور مجاری تصمیم گیر 
هر تشکل، اختیار کامل جهت تعیین شرایط معرفی 
اولیه، تمهیدات لازم برای ارزیابی دوره ای و توسعه 
و تجهیز زیرساخت های نظارت مستمر و هوشمند 

بر اعضای خود را دارد.
۶. مرکز تتا دسترسی پنل یکپارچه نظارت سامانه 
اینماد را به منظور حفظ سوابق نظارت و امکان درج 

اخطار نظارتی برای کســب وکارهای متخلف را در 
اختیار هر تشــکل قرار خواهد داد. بدیهی است در 
صورت درج اخطار نظارتی و عدم رفع تخلف توسط 
کسب وکار در بازه زمانی مورد نظر، وضعیت کسب وکار 
تعلیق و مراتب جهت مسدودی درگاه پرداخت به طور 

سیستمی به شاپرک اعلام خواهد شد.
7. عملکرد تشــکل های تخصصــی بابت صحت 
عملکرد و نظــارت بر اعضای خــود طی بازه های 
زمانی مشخص مورد ارزیابی قرار گرفته و در مورد 
ادامه فعالیت آن ها یا جایگزینی با تشکل های دیگر 

تصمیم گیری می شود.
۸. الزام های مصوب فعلی برای کســب وکارهای 
رمزارز همچون ســابق برقرار بوده و تشکل های 
 ،)SRO( تخصصی به عنوان نهادهای خودتنظیم گر
با استفاده از تجارب و ارائه نقطه نظرات اصلاحی 
نسبت به ضوابط موجود )همراه با راهکار جایگزین 
به منظور رفع دغدغه ها( یا پیشنهاد ضوابط جدید 
به مراجع ذیربط، نقش فعال تری در تدوین ضوابط 

حوزه رمزارز ایفا خواهند کرد.

ناترازی برق تمام نشــده و مجبور هستیم 
برنامه هــای مدیریت مصــرف را همچون 
گذشــته ادامه داده و اجرا کنیــم؛ اما اگر 
مشترکان خانگی همراهی کنند از این فشار 
کاسته می شود. مصطفی رجبی مشهدی، 
سخنگوی صنعت برق با اشاره به اینکه صرفه 
جویی در مصرف خانگی برق می تواند به سایر 
بخش ها کمک کند، گفت: در صورتی که در 
مصرف خانگی صرفه جویی نشود، ناترازی 
برق به بخش های صنعت و کشاورزی وارد 
می شود ولی وقتی این بخش ها خیلی خوب 
فعالیت کند می توان انرژی بیشتری به سایر 

بخش ها منتقل کرد.
وی ادامه داد: ناترازی ما هنوز تمام نشده و 
مجبور هستیم برنامه های مدیریت مصرف را 
به قوت خود ادامه دهیم و مانند سال گذشته 
آنها را اجرا کنیم. اما وقتی مشترکان خانگی 

همراهی کنند از این فشار کاسته می شود.
سخنگوی صنعت در پاســخ به این سوال 
که آیا نیروگاه ها با راندمان پایین وارد مدار 
می شوند، گفت: برای دوره اوج بار که ساعت 

محدودی هم که نهایتاً ۵ تا 200 ساعت است 
مجبوریم از نیروگاه هایی که راندمان پایین تر 

هم دارند استفاده کنیم.
وی اضافه کرد: در تمامی سال از نیروگاه های 
پر بازده استفاده می کنیم و راندمان متوسط 
کشــور 39.1 درصد اســت که عدد بسیار 
بزرگی اســت، که در کشــورهای منطقه 
رتبه خوبی اســت و در دنیا هم همینطور. 
سخنگوی صنعت برق توضیح داد: برنامه ما 
این است که این عدد را طی 2 تا 3 سال آینده 

این عدد را به بالای 40 درصد برسانیم.
به گفته این مقام مســؤول در حال حاضر 
میزان واردات ما بین ۵00 تا 700 مگاوات 
است. رجبی مشهدی با اشاره اینکه افزایش 
واردات و صــادرات در این برهــه از زمان 
نیازمند زیر ســاخت اســت در این زمینه 
توضیــح داد: چنین اقداماتی به ســادگی 
نیست و باید شبکه برق وجود داشته باشد 
و در زمانی که نیازمند واردات هستیم کشور 
مبدا هم از ظرفیت کافی برخوردار باشد که 

معمولاً اینگونه نیست.

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و ترکیه با بیان اینکه روند حجم 
مبادلات ایران و ترکیه افزایشی بوده است، گفت: حمایت ترکیه از عدم 
همکاری با آمریکا برای اجرای تحریم ها علیه ایران نویدبخش توسعه 
تجارت و روند صعودی مبادلات است. »مهرداد سعادت« در گفت وگو 
با ایرنا با اشاره به روند رو به رشد حجم تجارت ایران با ترکیه، اظهار 
داشت: برای توسعه روابط تجاری از طریق دیپلماسی اقتصادی باید 
منتظر برگزاری انتخابات ریاست جمهوری این کشور باشیم و پس از 
برگزاری این رویداد، می توانیم رایزنی ها در زمینه گسترش مبادلات 
را ادامه دهیم. وی با بیان اینکه تجارت بین ایران و ترکیه هر روز بهتر 
می شود، خاطرنشان کرد: ترکیه در ماه های گذشته عدم همکاری 
خود با آمریکا و سایر کشورها را برای اجرای تحریم ها علیه ایران اعلام 

کرد که سرآغاز مثبتی دیگر برای توسعه روابط تهران و آنکار است.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و ترکیه با بیان اینکه این اتاق در 
همکاری با سازمان توسعه تجارت اقدامات خوبی را انجام داد است، 
تاکید کرد: یکی از مســائلی که پس از برگزاری انتخابات ریاســت 
جمهوری ترکیه باید مورد توجه قرار بگیرد، ادامه مذاکرات به سرانجام 

رساندن توافق تجارت ترجیحی است.
وی با بیان اینکه با هیچ کدام از دولت های برنده در انتخابات ریاست 
جمهوری ترکیه مشکلی نداریم، تصریح کرد: بخش خصوصی به روند 
فعالیت خود فارغ از سیاست ادامه خواهد داد، اما سیگنال های مثبتی 

را دریافت کرده ایم که نویدبخش تجارت خوبی برای دو کشور است.

سعادت با تاکید بر اینکه دولت باید بخش خصوصی را بیشتر در کنار 
خود داشته باشد، تاکید کرد: دولت ســیزدهم به این بخش توجه 
خاصی داشته است و بخش خصوصی ارتباط خوبی با دولت و بدنه آن 

دارد و پیشنهادات مطرح و مورد استقبال قرار می گیرد.
این فعال اقتصادی با اشــاره به افزایش اعــزام رایزن های بازرگانی، 
خاطرنشان کرد: پیشنهاد رایزن برای ترکیه از سوی اتاق بازرگانی 
مطرح شده تا در شهر استانبول که مرکز تجاری و اقتصادی ترکیه 

محسوب می شود، استقرار یابد.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و ترکیه با بیان اینکه پیش از این 
رایزن بازرگانی در شرق آنکارا ساکن بود، تصریح کرد: پیشنهاد دیگر 
اتاق بازرگانی عدم استقرار رایزن در سفارتخانه ها و کنسول گری ها 
بود؛ زیرا این فضاهای سفارتخانه مانع ارتباطات گسترده تر با بخش 

خصوصی کشور مقصد می شود.
وی افزود: اکنون رایزن بازرگانی ایران در ترکیه در استانبول حضور 
دارد و در حــال فراهم کردن تدارکات برای اســتقرار در یک مکان 

شایسته هستیم تا مسیر توسعه مبادلات تسهیل شود.
سعادت با بیان اینکه همکاری نزدیکی میان دولت و بخش خصوصی 
برقرار شده است، گفت: اتاق مشترک ایران و ترکیه دفتر خود را دایر 
کرده است و به فعالان اقتصادی و تجار خدمات لازم را ارائه می دهد و 
رایزن اقدامات مثبتی در این راستا به سرانجام رسانده که باید از این 

تجربه در کشورهای دیگر نیز بهره مند شویم.

افزایش همکاری ها برای رفع مشکلات کسب وکارهای رمز ارز

تقاضای سخنگوی صنعت برق از مشترکان خانگی

عدم قطع برق به یک شرط
تجارت با همسایگان اقدام طلایی دولت سیزدهم

افزایش حجم تجارت ایران و ترکیه
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3 بازار

رییس انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرت هوایی و جهانگردی 
گفت: چه کســی می گوید قیمت بلیت هواپیما افزایش پیدا نکرده 
است؟! بلیت هواپیما در برخی مســیرهای پرتقاضا نه تنها تا ۱۰۰ 

درصد افزایش قیمت پیدا کرده، که کمیاب هم شده است.
به دنبال پیشنهاد افزایش قیمت بلیت هواپیما تا ۱۰۰ درصد از سوی 
انجمن شرکت های هواپیمایی و اعلام آمادگی سازمان  هواپیمایی 
برای اصلاح نــرخ بلیت هواپیما به ویژه پس از چراغ ســبز مجلس، 
رحمت الله رفیعی ـ رییس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مسافرت هوایی و جهانگردی ایران  ـ در گفت وگو با ایسنا از افزایش 
قیمت بلیت هواپیما در برخی مســیرهای پرتقاضــا تا ۱۰۰ درصد 

خبر داد.
او گفت: هفته گذشته در اجلاس گردشگری کشورهای عضو اکو در 
اردبیل، یکی از مسؤولان دنبال بلیت رفت و برگشت تهران ـ مشهد 
بود که به او نزدیک به ســه میلیون تومان قیمت دادند، درحالی که 
نرخ مصوب بلیت یکطرفه این مسیر در حال حاضر یک میلیون و ۱۹ 
هزار تومان است. بماند که بلیت هواپیما در مسیرهای پرترددی مثل 

مشهد، شیراز و کیش پیدا نمی شود و کمیاب شده است.
رییس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرت هوایی 
و جهانگردی ایران درباره نقش آژانس های هواپیمایی و مســافرتی 
در گران فروشــی خارج از مصوبه، اظهار کرد: حدود چهل تا پنجاه 
درصد ظرفیت ناوگان هواپیمایی کشور چارتر شده است، ایرلاین ها 

وقتی با آژانس ها و چارترکننده ها قــرارداد می بندند، ظرف یک ماه 
چندین بار نرخ ها را در قرارداد تغییــر و افزایش می دهند، بعد هم 
به آژانس می گویند اگر پای قرارداد نیاید و با آن ها همکاری نکنند، 
چارترکننده های دیگری وجود دارند که این کار را انجام دهند. یقینا 
که در این ماجرا پای شرکت های هواپیمایی وسط است. اگر آژانس را 
به تنهایی عامل گرانی می دانند، چرا پیگیری و رسیدگی نمی کنند!؟

رفیعی در ادامه با بیــان این که افزایش ۱۰۰ درصــد قیمت بلیت 
هواپیما، حتما هزینه  عمومی ســفر را تا ۱۰۰ درصد گران می کند، 
گفت: مگر آقایــان نمی گویند ۵ درصد عمــوم مردم مصرف کننده 
هواپیما هستند، چرا ۹۵ درصد مردم باید تاوان این ۵ درصد را بدهند. 
شرکت های هواپیمایی ســوخت یارانه ای می گیرند و پول یک لیتر 
ســوخت آن ها از قیمت نیم لیتر آب معدنی ارزان تر است. سوخت 
یارانه ای ایرلاین ها را حذف کنند به شرکت های هواپیمایی خارجی 
»آزادی پنجم« بدهند، ایرلاین ها داخلی هم بلیت هواپیمایی داخلی 

را با این شرایط گران کنند.
او درباره واکنش سازمان هواپیمایی درباره حق »آزادی پنجم« با این 
توضیح که به راحتی امکان آن وجود ندارد و به بحث های کارشناسی 
و فنی پیچیده ای نیاز دارد، اظهار کرد:  با کلان گویی که نمی شــود 
کار را پیش برد، باید شفاف کنند که این بحث های فنی چیست که 
به نظر من اصلا بحث فنی وجود ندارد. حقوق مردم را رعایت کنند، 
عقب نشینی قیمت اتفاق می افتد. آن ها هم می خواهند قیمت را بالا 

ببرند و هم می خواهند ایرلاین های دیگر وارد نشوند. رییس هیات 
مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرت هوایی و جهانگردی 
ایران درباره اظهارات شرکت های هواپیمایی مبنی بر این که قیمت 
بلیت هواپیما دو سال است افزایش نیافته است، گفت: شرکت های 
هواپیمایی که هر بار به بهانه ای قیمت ها را افزایش می دهند؛ سال 
۹۹ برای افزایش ۳۰۰ درصدی گام برداشــتند که پس از اعتراض 
و واکنش های زیاد، به ۱۰۰ درصد رســاندند. اوایل سال ۱۴۰۱ هم 
که آهنگ دلاری کردن بلیت هواپیما بــرای خارجی ها را زدند و به 
این بهانه یک گرانی دیگر اتفاق افتاد. در بهمن ماه سال گذشته هم 
بی آنکه مصوبه ای صادر شــود، ۳۰ درصد افزایش قیمت داشتند با 
آن که دادستان و دیگر مراجع دستور بازگشــت قیمت ها را دادند، 
اما چنین اتفاقی رخ نداد. همین حالا هم پیش از آن که ستاد تنظیم 
بازار اعلام نظر کند، برخی از ایرلاین ها در مســیرهای پرتقاضا و در 

زمان های پرسفر، نرخ ها را تغییر داده اند.  
رفیعی گفت:  شرکت های هواپیمایی اگر ۱۰۰ درصد قیمت ها را گران 
کنند که دیگر نمی توانند با دنیا و ایرلاین های خارجی رقابت کنند. 
مگر می شود قیمت بلیت مســیرهای هوایی تهران  ـ مشهد، کیش، 
اهواز و شیراز را سه تا پنج میلیون بفروشند، درحالی که قیمت بلیت 
تهران ـ استانبول که مسیر طولانی تری دارد، در همین حدود قیمتی 
باشد. با این وضع، شرکت های هواپیمایی که مدام می گویند زیان ده 

هستند چطور می خواهند رقابت کنند و دوام بیاورند؟!

وزیر نیــرو در دیدار با وزیر منابع آبی عــراق ضمن تأکید بر 
ضرورت توسعه روابط دو جانبه، از آمادگی ایران برای اجرای 
پروژه های مشترک آبی با عراق خبر داد. علی اکبر محرابیان 
وزیر نیرو و رئیس شورای حکام مرکز منطقه ای مدیریت آب 
شهری وابسته به یونسکو، در دیدار با »عون ذیاب عبدالله« 
وزیر منابع آبی کشور عراق، گفت: یکی از اولویت های دولت 
سیزدهم و شخص آیت الله رئیسی ارتقای سطح همکاری با 

کشورهای همسایه به ویژه کشور عراق است.
وی افزود: روابط دوجانبه میان ایران و عراق اکنون در شرایط 
قابل قبولی قرار دارد، اما باید تلاش کنیم که سطح روابط در 

آینده از آنچه که اکنون وجود دارد نیز بهتر شود.
وزیر نیرو با اشــاره به اجلاس بین المللی آب بغداد ادامه داد: 
شرایط کم آبی را همه کشورها و مردم منطقه به خوبی درک 
می کنند. اگر شرایط آب امروز را نسبت به گذشته مقایسه 
کنیم متوجه برخی تنگناها در حوزه منابع آب می شویم که 
بخشی از آن بابت شرایط اقلیمی و بخشی از آن نیز به خاطر 
مدیریت نامطلوب منابع آبی رخ داده اســت. رئیس شورای 
حکام مرکز منطقه ای مدیریت آب شهری یونسکو خاطرنشان 
کرد: ما باید در چارچوب حسن همجواری و مدیریت مطلوب 
منابع آب به ســمت کاهش تنگناهای آبی در هر دو کشور 

حرکت کنیم.
محرابیان ضمن تأکید بر آمادگی کامل ایران برای استمرار 
مذاکرات و همکاری ها با کشور عراق در حوزه منابع آب افزود: 
ما تجربه های بسیار خوبی با کشورهای همسایه هم در حوزه 
مطالعه و هم در حوزه اجرای پروژه های آبی داشته ایم و این 
آمادگی را داریم که با کشــور عراق نیز در آینده طرح های 

مشترکی را در حوزه مطالعه و اجرا تعریف کنیم و پیش ببریم.
وی همچنین با تأکید بر اینکه اعتقاد داریم بحث های فنی و 
حقوقی دو جانبه می تواند بسیاری از تنگناهای آبی بین دو 
کشور را برطرف کند، گفت: مذاکرات خوب ایران و عراق در 
حوزه منابع آبی نویدبخش آینده خوب برای هر دو کشور در 

این حوزه است.
در بخش دیگری از این دیدار وزیر منابع آب عراق ضمن تأکید 
بر ضرورت ورود به مرحله اجرا در حوزه همکاری های آبی دو 
کشور گفت: ملاقات های سازنده ای در گذشته با وزیر نیروی 
جمهوری اسلامی ایران داشته ام و امیدوارم این گفتگوهای 
سازنده که با هدف تأمین مصلحت دو کشور و توسعه روابط فی 

ما بین برگزار می شود، استمرار داشته باشد.
عون ذیاب عبدالله ادامه داد: علاقه مند هســتیم در تعامل 
با طرف ایرانی نســبت به اجرای پروژه های مشترک آبی بر 
روی رودخانه های مرزی که به تأمین منافع دو کشور منجر 
خواهد شد، ورود داشته باشیم. وزیر منابع آبی عراق با تأکید 
بر ضرورت انجام مطالعاتی مشــترک به منظور اتخاذ ساز و 
کارهایی مشــترک برای جلوگیری از پیشروی آب شور در 
اروندرود ادامه داد: ما باید کمیته های مشــترکی را تشکیل 
دهیم تا پیرامون پروژه های مشــترک قابل اجرا مطالعات و 
بررسی های کافی را انجام دهند تا در جریان تشکیل و پیشبرد 
این کمیته ها به ســطحی از تعامل ســازنده و مثبت دست 
پیدا کنیم. وی همچنین با اشــاره به خسارت های سنگین 
برداشت های بی رویه از منابع آبی عراق، تاکید کرد: علاقه مند 
هستیم از تجربیات جمهوری اسلامی ایران در حوزه مدیریت 

مصرف آب در کشور عراق استفاده کنیم.

مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های  عمرانی 
 شهر تهران با بیان اینکه ساخت مسکن به 
بخش تعاونی ها هدایت و داده شود، گفت: 
با ورود تعاونی ها به بخش مســکن، عرضه 
آن با قیمت تمام شده ارائه می شود و قدرت 
خرید افزایش می یابد. خشایار باقرپور اظهار 
داشت: طبق قوانین و سند توسعه تعاون، 
هدف گذاری  شده بود که ۵۰ درصد ساخت 
مسکن توسط تعاونی ها انجام شود که این 

امر در بخش تعاون اتفاق نیافته است.
وی افزود: در بخش تعاون مسکن با سکون 
مطلق روبرو هســتیم و نقش تعاونی ها در 
بخش مسکن ســیر منفی  داشته است که 
در این زمینه نیازمند تسهیل گری  نهادهای 
 مربوطه و دولت هستیم. مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی های  عمرانی  شهر تهران ادامه داد: 
باید انگیزش به بخش تعاون در همه حوزه ها 
از جملــه در تامین زمین، صــدور پروانه، 
تســهیلات بانکی، قوانین، کمیسیون ها و 
سایر موارد بازگردانده شود و دست اندازها 
از راه ساخت وساز مســکن برداشته شود و 
نهادها و دســتگاه های  مربوطه مانع زدایی 

 کنند.
وی  با بیان اینکه تعاون نقش اساســی  در 
کنترل تورم مسکن دارد، گفت: بخش مالی  
تعاونی ها مشکل اصلی است، ساخت وساز 

در بخــش تعاون بــا مشــارکت جمعی 
محقق می شــود تا نقدینگی ها در جامعه 
به سمت تولید حرکت کند. با جمع شدن 
نقدینگی  و سرمایه های  سرگردان و سوق 
دادن آن به سمت تولید موفق به مهار تورم 
می شــویم. باقرپور تاکید کرد: بسیاری  از 
طرح های  تعاونی، نیمه رها شده است که اگر 
تسهیل گری  و رفع موانع صورت بگیرد راه 
اشتغال هموار شده و تولید بالا می رود. وی  با 
بیان اینکه با ورود تعاونی ها به بخش مسکن، 
قدرت خرید به مردم بازگردانده می شود، 
گفت: تعاونی ها به بخش مســکن مبتنی 
 بر سود نگاه نمی کنند بلکه عرضه مسکن 
توسط تعاونی ها، منجر به عرضه ای  با قیمت 

تمام شده می شود.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های  عمرانی 
 شهر تهران افزود: فعالیت تعاونی ها نه تنها 
منجر به مهار تورم در بخش مسکن و عرضه 
مسکن ارزان قیمت می شود بلکه مشارکت 
جمعی  و شبکه ایجاد اشــتغال را به همراه 
خواهد داشت. وی با اشاره به اینکه کیفیت 
ساختمان ها با فعالیت تعاونی ها ارتقا می یابد، 
گفت: ظرفیت بالفعل و بالقوه تعاونی ها نه 
تنها در کشور ایران بلکه بر اثر ذات آنها که 
بر اساس مشارکت جمعی  و مردمی است، 

بسیار بالاست.

رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 
گفت:بر اســاس آمــار مجمع جهانــی اقتصاد 
در چهار ســال آینده با تأثیر از تــورم، کندی 
رشــد و هوش مصنوعــی، ۸۳ میلیون شــغل 
حــذف و ۶۳میلیون شــغل در جهــان ایجاد 
 می شود که شــغل های جدید نیازمند کسب 

مهارت هستند.
غلامحسین حســینی نیا, رئیس سازمان فنی 
و حرفه ای کشــور درباره ضرورت مطالبه گری 
بنگاه های اقتصادی، اتحادیــه ها و صنوف در 
کســب مهارت های منطبق با نیاز بازار  گفت: 
ســازمان  خدمتگزار جامعه کارگری است که 
سهم مهمی در رشــد تولید و پایداری اشتغال 

دارد.
 وی با اشــاره به منویات مقــام معظم رهبری 
به امر توســعه مهارت آمــوزی در جمع جامعه 
کارگری گفت: در راســتای فرمایشات ایشان 
مأموریت سازمان آموزش فنی و حرفه ای سخت 
از پیش می باشــد. وی با اشــاره به هم پیمان 
شــدن با همکاران در اجرای ابر پروژه »نهضت 
ملی مهارت آموزی در گام دوم انقلاب«، افزود: 
نهضت ملی مهارت آموزی بنا به فرمایش رهبر 
معظم انقلاب در گام دوم انقلاب شــکل گرفته 
است و ضروری اســت در مسیری همچون گام 
اول انقلاب که نهضت ســوادآموزی به فرمایش 
امام راحل ایجاد شد، گام برداریم و این موضوع 
بسیار مهمی اســت، زیرا پایه های ارتقاء توان 
 ســرمایه های انســانی از راه مهــارت آموزی 

محقق می شود.
معــاون وزیر کار با بیــان اینکه رشــد تولید با 
افزایش بهره وری  با توســعه مهــارت آموزی 
امکان پذیر اســت، اذعــان داشــت: افزایش 
مراکز بین و جــوار کارگاهــی از ۵۰۰به بیش 
از ۳۳۰۰مرکــز در دو ســال اخیر، نشــان از 
عزم جزم سازمان در توســعه مهارت و تربیت 
 نیروی انســانی ماهر در بنگاه هــای اقتصادی، 

اصناف و... دارد.
حســینی نیا اظهــار داشــت: بر اســاس آمار 
مجمع جهانــی اقتصــاد در ســال 2۰2۳ در 
چهار ســال آینده با تأثیر از تورم، کندی رشد 
و هوش مصنوعــی، ۸۳ میلیون شــغل حذف 
و ۶۳میلیون شــغل در جهان ایجاد می شــود 
که شــغل های جدید نیازمند کســب مهارت 

و مهارت افزایی هســتند و ما باید شــغل های 
نوظهور در آینده و تکنولوژی برافکن را بررسی 
 و متناســب بــا آن آمــوزش های مــورد نیاز

 را ارائه کنیم.
وی با اشاره به پیش بینی ســازمان همکاری و 
توسعه اقتصادی از وضعیت کار در سال 2۰۳۰، 
اذعان داشــت: وضعیت کار در جهــان آینده 
حاکی از این اســت که نیمی  از کارها و ماهیت 
شغل ها در آینده تغییر می کند و به این واسطه، 
با حجم وسیعی از مشــاغل نو مواجه می شویم 
که نیازمند کســب مهارت در آن می باشــیم. 
رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 
خاطرنشــان کرد: پیش بینی هــا حاکی از آنند 
که در ســال 2۰۳۰ حدود ۳۵٪ از مهارت های 
مورد نیاز بــرای نیــروی کار تغییراتی جدی 
خواهند داشــت و یک گام مهم برای جهش به 
انقلاب چهارم صنعتی بکارگیری مربیانی است 
که نه تنها در رشــته تخصصی خود حرفه ای و 
کارآزموده اند بلکه فعالیــت و ارتباط تنگاتنگی 
 هم بــا فنــاوری اطلاعــات و تکنولوژی های  

برافکن دارند.
وی با اشــاره بــه ۱۹ جامعه هدف ســازمان 
آموزش فنی و حرفــه ای در ارائه آموزش های 
مهارتی متناســب با نیاز بازار کار، یادآور شــد: 
ســازمان آموزش فنــی و حرفــه ای در چهار 
خوشه صنعت، خدمات، کشــاورزی و فرهنگ 
و هنر بــه ارائه آموزش هــای مهارتی در حوزه 
های آموزشــی جوار صنایع، آموزش روستایی 
و عشایر، جوار دانشــگاه، موسسات کارآموزی 
 آزاد، مراکز ثابت دولتی، پادگان ها، زندان ها و 

مدارس می پردازد.
حســینی نیا، طرح مهارت آمــوزی در محیط 
واقعــی کار را شــیوه جدیــدی در سیســتم 
نوین آموزش مهــارت عنــوان و تصریح کرد: 
یکی از سیســتم های نوین آمــوزش مهارتی 
در دنیا به ویژه در کشــور آلمان کــه به عنوان 
قطــب صنعتــی در کل دنیــا مطرح اســت،  
سیستم آموزش دوگانه اســت که این سیستم 
آموزشــی تفاوتــش با سیســتم هــای عادی 
آموزش مهارتی این اســت که در آموزش فنی 
و حرفه ای اســتانداردها ۳۰ درصــد تئوری و 
 7۰ درصد عملی و هــر دو در محیط کارگاهی 

انجام می پذیرد.

بلیت هواپیما گران و کمیاب شده است

ساخت مسکن به بخش تعاونی ها هدایت شودآمادگی ایران برای اجرای پروژه های مشترک آبی با عراق

حذف ۸۳ میلیون شغل از سبد اشتغال جهان تا ۴ سال آینده
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رئیس اتحادیه نانوایان سنگکی اعلام کرد: فروش 
نان سنگکی زیر ۵ هزار تومان توجیه اقتصادی 
نــدارد، نانوایانی که نان ســنگک ۳ هزار تومان 
می فروشند یا در وزن دســتکاری می کنند و یا 
نانوا صاحب ملک است و می خواهد اینگونه چراغ 
نانوایی اش را روشــن نگه دارد؛ اما واقعیت این 
است که نرخ ۳ هزار تومان با این تورم نمی تواند 

هزینه های نانوایان را جبران کند.
محمد ســلیمانی نرخ منطقی نان سنگکی در 
فروش های اینترنتی را 2۵ هزار تومان دانســت 
و افزود: خریداران نان در فروشگاه های اینترنتی 
با میل و رغبت خود نان بــا نرخ های مختلف را 
انتخاب مفروش نان ســنگکی زیر ۵ هزار تومان 
توجیه اقتصادی ندارد، گفــت: نانوایانی که نان 
ســنگک ۳ هزار تومان می فروشــند یا در وزن 
دستکاری می کنند و یا نانوا صاحب ملک است و 
می خواهد اینگونه چراغ نانوایی اش را روشن نگه 
دارد؛ اما واقعیت این است که نرخ ۳ هزار تومان با 
این تورم نمی تواند هزینه های نانوایان را جبران 
کند.ی کنند و تمایلی برای ماندن در صف های 
خرید را ندارند؛ قیمت نان در این فروشــگاه ها 
بین ۱۰ تا ۳۵ هزار تومان است؛ و هزینه پیک، ۹ 
درصد ارزش افــزوده و ... برای خرید نان در نظر 

گرفته شده است.
وی با بیان اینکه فروش نان سنگکی زیر ۵ هزار 
تومان توجیه اقتصادی ندارد، گفت: نانوایانی که 
نان سنگک ۳ هزار تومان می فروشند یا در وزن 
دستکاری می کنند و یا نانوا صاحب ملک است 
و می خواهد اینگونه چراغ نانوایی اش را روشــن 
نگه دارد؛ اما واقعیت این اســت که نرخ ۳ هزار 
تومان با این تورم نمی تواند هزینه های نانوایان 

را جبران کند.
این فعال صنفی ۱2 تــا ۱۳ درصد نرخ آرد را در 
تعیین قیمت نان موثر دانســت و تصریح کرد: 
در جلساتی کارگروه آرد و نان، موضوع نرخ نامه 
جدید برای نانوایان مطرح و مقرر شد که در سال 
جدید به ما نرخ بدهند. اگر قرار باشد در نهایت به 
ما نرخ جدید مطابق با آنالیز اتحادیه به نانوایان 
ندهند و بخواهند ۱۵ تا ۳۰ درصد کمک هزینه 
تولید بــه نانوا پرداخت کنند و نــان همچنان با 
همان ۳ هزار تومان فروخته شود بهتر است که 

اعمال نشود. 
بازار تهران به قیمت ۵ هزار تومان در نان سنگک 
رسیده و دیگر نانواها به فروش نان ۳ هزار تومانی 
رضایت نمی دهند. تجربه نشان داده که دولت در 
پرداخت مابه التفاوت به نانوایان تعلل می کنند 
و مطالبات را پرداخت نمی کند. به گفته رئیس 

اتحادیه نانوایان سنگکی؛ ســال گذشته دولت 
مقرر کرد که ۸۰ درصد کمک هزینه به نانوایان 
پرداخت کند که متاســفانه این مبلغ پرداخت 

نشد.
ســلیمانی با تاکید بر اعمال فروش نان سنگک 
با آنالیــز قیمتی اتحادیه، گفــت: من نمی توانم 
نرخ واقعی نان ســنگک را رسانه ای کنم چراکه 
به قیمت سازی متهم خواهم شــد؛ اما واقعیت 
این اســت که هزینه تولید نان سنگک که همه 
مراحل آن با دست انجام می شود بالاست، حداقل 
باید در یک واحد ســنگکی ۴ تــا ۵ نیروی کار 
مشغول به کار شوند )اگر ۱۴ ساعت آن نانوایی 
کار می کند(؛ در 2 ســال اخیر حدود ۸۰ درصد 
دستمزد کارگران افزایش پیدا کرده است نانوایی 
که روزانه ۸ و نیم کیســه آرد مصرف و در طول 
روز هزار نان بپزد اگر قرار باشد هر نان را ۳ هزار 
تومان بفروشد درآمد روزانه اش ۳ میلیون تومان 
می شــود این در حالیســت که هزینه دستمزد 
روزانه کارگران یک نانوایی سنگکی 2 میلیون و 
2۵۰ هزار تومان است. همچنین باید هزینه تهیه 
صبحانه، ناهار و شام برای کارگران را به هزینه یک 

واحد نان سنگکی اضافه کرد.
رئیــس اتحادیــه نانوایان ســنگکی با اشــاره 
به دیگــر هزینه های نانوایان ســنگکی، تصری 
کرد: پلاســتیک نان لواش هزار تومان است اما 
پلاســتیک نان ســنگک مقاوم تر است؛ قیمت 
یک کیلو پلاستیک نان ســنگک سال گذشته 
۳۰ هزار تومان بود اما امســال نرخ آن کیلویی 
۶۰ هزار تومان شده است، بنابراین فروش هزار 
تومان پلاستیک نان سنگک برای نانوایان صرفه 
اقتصادی ندارد. همچنین یک نانوا ســنگکی در 
طول ماه ۹ تا ۱۰ کیســه خمیر مایه اســتفاده 
می کند؛ حداقل ۳ کیسه با نرخ دولتی خمیر مایه 
به نانوایان داده می شــود و بقیه نیازش را باید از 
بازار آزاد تهیه کند. قیمت یک کیسه خمیر مایه 
در بازار آزاد یک میلیون ۳۰۰ هزار تومان است و 
قیمت سایر اقلام مصرفی در نانوایان نیز افزایش 
پیدا کرده است؛ کنجد کیلویی ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزار 

تومان و سیاه دانه 2۵۰ هزار تومان شده است.
وی با بیان اینکه نرخ نباید به گونه ای باشــد که 
نانوایان ســرکوب شــوند، ادامه داد: نانوایان در 
روز اســتیضاح وزیر صمت روبــه روی مجلس 
تجمع و مطالبــات خود را بیــان کردند؛ من به 
عنوان رئیس اتحادیــه تلاش زیادی می کنم که 
مانع تجمع نانوایان شــویم و با وعــده دریافت 
 نرخنامــه جدید آنهــا را متقاعــد می کنم که 

به کار ادامه بدهند.

گرمــای فصل بهــار پس از 
پشت سرگذاشتن ماه مبارک 
رمضان هم نتوانسته تا امروز 
یخ بازار لــوازم خانگی را باز 
کند و این بازار همچنان در 
رکودی عمیق به سر می برد. به گزارش ایرنا، در شرایطی 
که قیمت های جدید لوازم خانگی در ســامانه ۱2۴ و 
همچنین از سوی سازمان حمایت اعلام نشده و نرخ ها 
همگی مربوط به سال گذشته است، مشتریان هم در 
یک سردرگمی به ســر می برند و مراجعه ای به بازارها 

شاهد نیستیم.
»اکبر پازوکی« رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی 
معتقد است: کاهش قدرت خرید خانوارها، عامل اصلی 
عدم مراجعه مشتریان به بازار و رکود حاکم بر آن است. 
وی بیان داشت: در این شرایط، تخصیص ارز و تامین مواد 
اولیه دو مشکل اصلی کارخانجات تولیدکننده است و 

این مساله در آستانه فصل گرما به ویژه برای کارخانجات 
کولرسازی که قیمت ورق مورد نیاز آنها مرتباً دچار تغییر 

و نوسان می شود، بیشتر است. 
این مقام صنفی تصریح کرد: بارها و بارها خواســته ایم 
که مشخص شــود چرا برخی مواد اولیه مورد نیاز این 
صنعت به دلار و با نرخ های بالا قیمت گذاری می شود که 
تاثیر آن را در افزایش قیمت محصولات نهایی شاهدیم. 
پازوکی گفت: در شــرایط فعلی اقتصادی کشور، باید 
از تولید حمایت شــود و مواد اولیه با قیمت مناسب به 
دست تولیدکننده برسد که در این صورت بازار خود را 

کنترل می کند.

لوازم خانگی از اولویــت نیازمندی های 
خانوارها خارج شد

همچنین »احسان فدایی« کارشــناس صنعت و بازار 
لوازم خانگی گفت: فرآیند تامین مواد اولیه از زمان ثبت 
سفارش و تخصیص ارز تا حمل و رسیدن به خطوط تولید 
به طور معمول بین چهار تا هشت ماه زمان نیاز دارد؛ بر 
این اساس نوسانات قیمتی نیز تاثیر خود را با وقفه ای 

چند ماهه نشان می دهد. وی یادآور شد: تولیدکنندگان 
لوازم خانگی تا اواسط پاییز سال گذشته سعی کردند تا 
قیمت هایشان را افزایش ندهند و همچنان بازار را حفظ 
کنند، زیرا شــاهد افزایش تورم و کاهش قدرت خرید 
مردم هستیم که سبب شــده لوازم خانگی از اولویت 

نیازمندی های خانوارها خارج شود.

پیش بینی تداوم رکود بازار
فدایی ادامه داد: از بهمن و اسفندماه پارسال که به طور 
طبیعی اوج خرید خانواده ها را شــاهد هستیم، وزارت 
صمت مخالف افزایش قیمت ها بــود، به همین دلیل 
شاهد کاهش تولید و عرضه شــرکت ها بودیم یا اینکه 
از شــگردهای مختلف برای تغییر قیمت ها استفاده 
می کردند. وی اضافه کرد: در فروردین ماه هر سال همواره 
بازار به دلیل تعطیلات نوروزی با رکود مواجه است که 
امسال همزمانی آن با ماه مبارک رمضان بر دامنه این 

رکود افزود و تقاضا برای خرید کاهش یافت.
این کارشناس صنعت لوازم خانگی خاطرنشان کرد: در 
عمل برخی شرکت ها از نیمه دوم فروردین ماه فهرست 

قیمت های جدید خود را با افزایش ۳۰ تا ۴۰ درصدی 
ارائه کردند و به نظر می رسد چاره ای جز افزایش قیمت ها 

هم ندارند.
وی در توضیح دلیل این مساله، اظهار داشت: کارخانجات 
اکنون نیز مجبورند با توجه به هزینه های جدید بیمه، 
دستمزد، نرخ گمرک و غیره به تولید بپردازند؛ بر این 
اساس افزایش قیمت محصولات نهایی برایشان اجتناب 
ناپذیر است. فدایی پیش بینی کرد که با توجه به شرایط 
یاد شده و افزایش قیمت ها از یک سو و از طرفی کاهش 

قدرت خرید خانوارها، این رکود تداوم داشته باشد.
وی افزود: همچنین این موضوع در کنار احتمال افزایش 
قیمت ارز ســبب می شــود تا تولیدکنندگان و عرضه 
کنندگان نیز محتاط تر عمل کنند تا ضرر و زیان هایشان 
کمتر شود. این کارشناس بازار تصریح کرد: پیش بینی 
می شود مراجعات مردمی برای خرید لوازم خانگی دست 
دوم و کارکرده و همچنین تعمیرات لوازم خانگی افزایش 
یابد و به جز خریداران واقعی از جمله خانواده هایی که 
نوعروس دارند، شــاهد مراجعات کمتر مردم به بازار 

باشیم.
محصولات لوازم خانگی هشــت درصد ســهم ارزشی 
صادرات صنعتی کشور را تشکیل می دهد. گردش مالی 
سالیانه صنعت لوازم خانگی حدود ۶ میلیارد دلار است و 
جایگاه دوم صنعت کشور را پس از خودروسازی داراست. 
این صنعت برای بیش از ۳۰۰ هزار نفر به صورت مستقیم 
و برای افزون بر یک میلیون نفر به صورت غیرمستقیم 
اشتغال زایی داشته است. سهم صنعت لوازم خانگی از 
ایجاد ارزش افزوده ۱۵ درصد است و نیاز ارزی سالیانه 

آن ۱.2 میلیارد دلار برآورد می شود.
این صنعت با وجود حمایت های انجام شده از سوی دولت 
در سال های گذشــته به ویژه تداوم ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی خارجی، با مسائل و مشکلات متعددی از 
جمله قیمت گذاری دستوری مواجه است که تولید را با 
نوساناتی مواجه کرده است. کارشناسان، تورم را شاه بیت 
مشکلات کشور توصیف می کنند و معتقدند: دولت با 
هوشمندی و با استفاده از توان متخصصان و بها دادن به 
نظرات آنان، می تواند تورم را کنترل کرده و فضای کسب 

و کار کشور را بهبود ببخشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

گردش مالی سالیانه صنعت لوازم خانگی ۶ میلیارد دلار است

نیاز ارزی سالانه ۱.۲ میلیارد دلاری لوازم خانگی 
افزایش قیمت کنجد به کیلویی 150 هزار تومان

فروش نان سنگک در تهران به ۵ هزار تومان رسید
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رئیس هیات مدیره زیرساخت:
افزایش دوبرابری تعرفه  پیامک های تجاری به هیچ وجه 

قابل قبول نیست
رئیس هیات مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت گفت: افزایش دوبرابری تعرفه  پیامک های 
تجاری توسط برخی از اپراتورهای همراه به هیچ وجه قابل قبول نیست. امیر لاجوری، رئیس 
هیات مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت در یکی از پیام رسانهای داخلی عنوان کرد: »افزایش 
دوبرابری تعرفه  پیامک های تجاری توسط برخی از اپراتورهای همراه که در نهایت از جیب مردم 
هزینه خواهد شد به هیچ وجه قابل قبول نیست. اپراتورها یک هفته فرصت دارند تعرفه را اصلاح 
کنند در غیر اینصورت کمیسیون تنظیم مقررات و سازمان تنظیم وارد عمل خواهند شد.« 
سرویس های پیامکی تجاری در روزهای اخیر پیامک هایی با مضمون افزایش صد درصدی نرخ 
پیامک ارسال و اعلام کردند این اقدام طبق ابلاغ اپراتورها و به دنبال افزایش سراسری هزینه 
پیامک در سال جدید اتفاق افتاده است. این سرویس های پیامکی اعلام کرده اند که ناچار به 

افزایش تعرفه ارسال پیامک تجاری از ابتدای اردیبهشت سال ۱۴۰۲ هستند.

آخرین وضعیت پروژه دولت سیزدهم برای اینترنت بهتر
بررســی آخرین وضعیت اجرای پروژه فیبر نوری حاکی از آن است که ۴ استان در صدر 
پوشش قرار دارند و برای رسیدن به هدف تعیین شده در سال ۱۴۰۴، باید در سال جاری 
 )Optical fiber( حداقل به پوشش ۱۰ میلیون خانواری رسید. تار نوری یا فیبر نوری
رشته باریک و بلندی از یک ماده شفاف مثل شیشه )سیلیکا( یا پلاستیک است که می تواند 

نوری را که از یک سر به آن وارد شده، از سر دیگر خارج کند.
فیبر نوری دارای پهنای باند بسیار بلندتر از کابل های معمولی است و با آن می توان داده های 
تصویر، صوت و داده های دیگر را به راحتی با پهنای باند بالا تا ۱۰۰ گیگابیت بر ثانیه و بالاتر 
انتقال داد. امروزه مخابرات نوری، به دلیل پهنای باند وسیع تر در مقایسه با کابل های مسی 
و تأخیر کمتر در مقایسه با مخابرات ماهواره ای از مهم ترین ابزار انتقال اطلاعات محسوب 
می شود. پروژه فیبر نوری در وزارت ارتباطات دولت سیزدهم به عنوان یکی از مهمترین 
پروژه های ارتباطی مورد توجه قرار گرفت و از سوی وزیر ارتباطات وعده افزایش سرعت 
اینترنت به وسیله توسعه این پروژه در کشور وعده داده شد. به تازگی نیز عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات با ارائه آماری در زمینه پروژه فیبرنوری یادآور شده است که این پروژه در 
۴۵۵ شهر آغاز شده و بیش از ۱۲۰۰ کیلومتر فیبرکشی انجام شده است و قریب به سه 
میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته اند. وی می گوید: به تازگی اولین جلسه 
ماهانه کنترل پروژه بررسی میزان پیشرفت پروژه ملی فیبرنوری کسب و کارها و منازل 
در سال جدید را برگزار کردیم. هدف از برگزاری این جلسه که در آن مدیران اپراتورهای 
ثابت و سیار مشارکت کننده در پروژه و همچنین همکاران وزارتخانه ای مرتبط با این پروژه 
حضور دارند، بررسی ماهانه میزان پیشرفت پروژه، دریافت مشکلات پیشنهادات و انتقادات 
مجریان طرح و نیز رفع نیازمندی ها و مشکلات احتمالی آنها در ارتباط با بخش های مختلف 
وزارتخانه و دولت در راستای تکمیل این ابر پروژه است. زارع پور اظهار داشت: انشالله با 
اتمام این پروژه که به نوعی مهم ترین پروژه زیرساخت ارتباطی کشور محسوب می شود، 
عقب ماندگی های کشور در حوزه ارتباطات ثابت رفع شده و کیفیت ارتباطات به نحوه 
چشمگیری افزایش پیدا خواهد کرد. دولت سیزدهم با تمام توان بخش های مختلف خود 
پای کار اجرای این ابر پروژه آمده است و در این مسیر از هیچ تلاشی فروگذار نخواهد بود. 
وزیر ارتباطات معتقد است اگرچه از زمان شروع این پروژه در دولت سیزدهم، زمان زیادی 
صرف انجام امور مقدماتی مانند طراحی کلان، تأمین منابع مالی، تصویب قوانین و مقررات 
لازم، هماهنگی اپراتورها و همچنین هماهنگی با سایر ذینفعان همچون استانداری ها و 
شهرداری شــد، اما به لطف خدای بزرگ و تلاش زیست بوم ارتباطی کشور تا امروز این 
پروژه در ۴۵۵ شهر آغاز شده و بیش از ۱۲۰۰ کیلومتر فیبرکشی انجام شده است و قریب 
به سه میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرارگرفته اند. زارع پور تاکید کرد: ما تلاش 
می کنیم انشالله تا پایان سال جاری میزان پوشش فیبرنوری به ۱۰ میلیون خانوار افزایش 
یابد. سخنان وزیر ارتباطات در حالی مطرح می شود که در طرح کلان و معماری شبکه ملی 
اطلاعات یکی از مهمترین اهداف عملیاتی شبکه ملی اطلاعات تا سال ۱۴۰۴ پوشش ۸۰ 
درصدی دسترسی پهن باند ثابت خانوارها با متوسط سرعت دسترسی ۲۵ مگابیت بر ثانیه 
و پوشش صددرصدی جمعیت کشور برای دسترسی پهن باند سیار با سرعت متوسط ۱۰ 
مگابیت بر ثانیه است. از همین رو برای توسعه شبکه دسترسی مبتنی بر فیبر نوری اصولی 
نگاشته شد. بر اساس این اصول کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات به منظور تحقق این 
موضوع و ماده ۵ قانون وظایف و اختیارات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، اصول حاکم 
بر حمایت از توسعه شبکه دسترسی مبتنی بر فیبر نوری را به عنوان یکی از پروژه های 

اولویت دار وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بررسی و به شرح زیر تصویب کرد:

اصول حاکم بر حمایت از توسعه شبکه دسترسی مبتنی بر فیبر نوری
دارندگان پروانه شبکه ثابت به کلیه دارندگان پروانه های ایجاد شبکه ثابت از سازمان که در 
زمان تصویب این مصوبه عبارتند از: شرکت مخابرات ایران، دارندگان پروانه ایجاد و بهره برداری 
از شبکه ارتباطات ثابت )FCP(، دارندگان پروانه یکپارچه شبکه و خدمات ارتباطی )UNSP( و 
دارنده پروانه ایجاد و بهره برداری از شبکه های انتقال داده نوری و دسترسی کاربران با استفاده 
از فیبر نوری گفته می شود. کاربران نیز منازل و کسب وکارهای بهره  بردار خدمت دسترسی 
مبتنی بر فیبر نوری )FTTP( هستند.شبکه به معنی شبکه دسترسی مبتنی بر فیبر نوری 
است که قابل بهره برداری با سطح کیفیت خدمت مورد تأیید سازمان که در آن کلیه تجهیزات 
فعال و غیرفعال لازم برای ارائه خدمت دسترسی مبتنی بر فیبر نوری )FTTP( به کاربران 
وجود داشته باشد. نقطه حضور به نقطه ای از شبکه گفته می شود که در آن تجهیزات فعال یا 
غیرفعال وجود داشته باشد به نحوی که از طریق آن امکان ارائه خدمت دسترسی مبتنی بر فیبر 
نوری به کاربر وجود داشته باشد. همچنین خانوار تحت پوشش به خانواری گفته می شود که 
واقع در شعاع هوایی حداکثر ۳۰۰ متری یکی از نقاط حضور که ظرف مدت ۳۰ روز از تاریخ 
درخواست وی، خدمت دسترسی مبتنی بر فیبر نوری برای او تأمین شود.خرده فروشی به 
معنی ارائه خدمات دسترسی مبتنی بر فیبر نوری به کاربر در چارچوب نمونه قرارداد تأیید 
شده توسط سازمان است. همچنین عمده فروشی به منزله واگذاری بخشی از ظرفیت شبکه 
و / یا خدمات دسترسی مبتنی بر فیبر نوری توسط دارنده پروانه شبکه ثابت به سایر دارندگان 

پروانه مجاز در چارچوب نمونه قرارداد تأیید شده توسط سازمان است.

الزامات برنامه توسعه شبکه فیبرنوری
هشتاد درصد خانوارهای هر استان باید پوشش داده شوند، مبنای پوشش خانوار، کدپستی 
و / یا پلاک ثبتی شهری / روستایی و نقشه های هوایی مورد تأیید سازمان در نواحی خدمات 
شهری / روستایی است.حداقل پنجاه درصد کاربران امکان استفاده از خدمت دسترسی 
از طریق فیبر نوری )FTTP( و حداکثر پنجاه درصد کاربران امکان اســتفاده از خدمت 
دسترسی پرسرعت از طریق دسترسی سیمی با قابلیت حداقل سرعت ۵۰ مگابیت بر ثانیه 

و دسترسی رادیویی مجاز با قابلیت حداقل سرعت ۳۰ مگابیت بر ثانیه را داشته باشند.
برای حداقل ۱۰ درصد کاربران امکان استفاده از خدمت دسترسی از طریق فیبر نوری با 
قابلیت حداقل سرعت یک گیگابیت بر ثانیه وجود داشته باشد. برای این منظور وجود یک 

نقطه حضور در هر شهر الزامی است.

مقررات حمایت از توسعه شبکه دسترسی مبتنی بر فیبر نوری
با توجه به طولانی بودن دوره بازگشت سرمایه و رسیدن به نقطه سربه سر طرح های توسعه 
شبکه مبتنی بر فیبر نوری برای منازل و کسب و کارها )FTTP(، از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا 
پایان سال ۱۴۰۸ مبلغ حق السهم دولت از درآمد ارائه خدمات دسترسی مبتنی بر این 
فناوری به شرط تفکیک درآمد خدمات FTTP از ســایر خدمات در صورت های مالی 
حسابرسی شده مورد تأیید سازمان یک دهم درصد تعیین می شود. همچنین از ابتدای 
سال ۱۴۰۱ و به شرط تفکیک حساب های مالی عمده فروشی و خرده فروشی در صورت های 
مالی حسابرسی شــده، رعایت الزامات مصوب کمیسیون و تأیید سازمان، درآمد عمده 

فروشی خدمات مبتنی بر فیبر نوری مشمول حق السهم دولت نخواهد بود.

اخبار

معاون علمی و فناوری رییس 
جمهور با اشــاره بــه فعالیت 
حدود هشــت هزار شــرکت 
دانش بنیان در کشــور اعلام 
کرد: اکنون بخش خصوصی 
پیشــران اقتصاد دانش بنیان در کشــور است. روح الله 
دهقانی فیروزآبادی درحاشــیه بازدید از گروه صنعتی 
و پژوهشی زر در استان البرز به خبرنگاران گفت: برای 
توسعه کشور از هرظرفیتی به جز این شرکت های دانش 

بنیان استفاد شود، اشتباه است.
وی ادامه داد: پیشران اقتصاد واقعی در هر کشوری بخش 
خصوصی خودساخته است که کاملا تجربه میدان داری 
را در یک کشور دارد. معاون رییس جمهور اظهار کرد: 
برای اینکه بتوانیم اقتصاد دانش بنیان را توسعه دهیم 
باید از ظرفیت هــای بخش خصوصــی و نخبگان این 
بخش بهره گرفته شــود. دهقانی فیروز آبادی در بخش 
دیگری از سخنانش بیان کرد: یکی از ظرفیت های اصلی 
کشور نیروی انسانی توانمند و دانشمند است که اگر در 
میدان بازی واقعی قرار بگیرند و با مســائل و چالش ها 
درگیرشــوند راهکارهایی ارائه می دهند که به واسطه 

دانش و فناوری ارزش افزوده تولید خواهد شد.
وی خاطر نشان کرد: امروز بیش از هشت هزار شرکت 

دانش بنیان در کشور فعال و این شرکت ها به شدت در 
حال توسعه هستند و در معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری برنامــه جدی برای ایجاد نهــاده هایی اولیه 
شــرکت های دانش بنیان داریم. وی اظهار کرد: تلاش 
می شود تا در افق ۱۴۰۴ فضایی ایجاد شود که شرکت 
های نوپا فعال شــوند و به ۲۰ هزار شرکت نوپای دانش 
بنیان خرد و متوسط در کشــور برسیم. معاون علمی و 
فناوری رییس جمهور گفت: این شرکت ها زمانی که در 
بستر مسائل واقعی قرار بگیرند به ارزش آفرینی تبدیل 

خواهند شد.
دهقانی فیروزآبادی تاکید کرد: با همت جوانان کشور و 
برنامه ریزی هایی که در این بخش انجام شده افق روشن 
تری پیش رو خواهیم داشــتیم. وی با بیان اینکه کاری 
که موانع نداشته باشد کار نیست، گفت: کار وقتی انجام 
می شود که مانع داشته باشــیم و موانع نیز به ۲ صورت 
بیرونی و خود ساخته که مانع بیرونی سخت تر از موانع 

داخلی است.
این مسئول با اشاره به اینکه به طور قطع مسیر مانع دارد، 
منتهی موانعی نیست که برطرف نشود، افزود: کلام مقام 
معظم رهبری به عنوان شاخص ترین مرجع و تحلیلگر 
مسایل کشور که برای ما تعیین تکلیف و مسیر می کند 
تا پایین ترین نیروهای انسانی که در دولت کار می کنند 
گفتمان اقتصاد دانش بنیــان کاملا جدی و نوید بخش 
اســت و اگر محکم به آن بپردازیم سال های درخشان 
پیش رو خواهیم داشت. وی گفت: اگر بتوانیم امروز به 

۱۰۰ تا از بزرگترین مجموعه های خصوصی کشور که 
پیشرفت های اقتصادی دانش بنیان دارند، ۱۰۰ شرکت 
دیگر متصل کنیم یک جریان ۱۰ هزار شرکتی داریم که 

در مسیر مشخص حرکت خواهند کرد .
وی بیان کــرد: یکی از آســیب هایی کشــور تعدد و 
پراکندگی شرکت های دانش بنیان اســت که باید به 
سمت ســاماندهی و تجمیع آنها حرکت کنیم .دهقانی 
فیروز آبادی گفت: با اتخاذ این روش از پراکندگی نیروی 
انسانی و سرمایه جلوگیری به عمل می آید. وی ادامه داد: 
پراکندگی شرکت های همگن در کشور به بخش تولید و 

فعالیت اقتصادی شرکت ها آسیب وارد می کند که باید 
آنها را در قالب شرکت های بزرگ ساماندهی کرد.

این مسئول به حمایت های دولت به شرکت های دانش 
بنیان اشــاره کرد و گفت: این حمایت ها فقط در بخش 
مالی نیست بلکه ابعاد مختلف را در بر می گیرد. مرتضی 
سلطانی بنیانگذار و رییس هیات مدیره شرکت تولیدی 
زر در این بازدید گفت: بخش تولید شــهید حججی را 
برای پیشبرد اهداف ایران اسلامی الگو قرار داده است. 
وی افزود: در این شرایط تحریمی با شدت و قدرت چرخ 

تولید را پیش خواهیم برد.

معاون علمی رئیس جمهور از ایجاد ۲۰ هزار شرکت دانش بنیان تا افق ۱۴۰۴خبر داد

بهبود فضای کسب و کار دانش بنیان ها 

پیش شرط های حمایت از دانش بنیان ها
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری 

برای رسیدن به اهداف افق ۱۴۰۴ در رابطه با شرکتهای نوپا و دانش بنیان ها می بایست از لحاظ کمی پیشرفت داشته باشیم و زیرساخت ها مهیا شود. در این راستا می بایست ارتباط صنعت و دانشگاه برای فارغ التحصیلان در طول دوره 
آموزش فراهم شود. فارغ التحصیلان و نخبگان باید به تجهیزات دسترسی داشته باشند. دانشجویان باید به صنایع مرتبط با دروسی که در حال آموزش هستند دسترسی راحت داشته باشند. به عبارتی ارتباط صنعت و دانشگاه سریع تر 

انجام شود. همچنین پرداخت تسهیلات مانند وام ها تسهیل شود. رگولاتورها نیز باید چابکی در خود ایجاد کنند. 
از سوی دیگر هم راستا با دنیا باید پیش رفت. توجه به اتفاقاتی که در دنیا در حوزه دانش بنیان ها و شرکتها نوپا می افتد ضرورت دارد. باید همسو و همراه با دنیا پیش برویم. البته حمایت مدل های مختلف دارد. حمایت می تواند ساخت 
یک بازار و ایجاد فرصت های آن باشد. آموزش، نکته مهم دیگری است که باید به آن توجه شود. باید فرصت های یادگیری و تسهیلات آموزشی را مهیا کنیم و با دانشگاه ها ارتباط برقرار کنیم. یکی دیگر از موضوعاتی که در قالب حمایت 

و تسهیلات است، وصل شدن به زنجیره صنعت است.
نکته مهمی که باید در این رابطه به آن اشاره داشت این است که تعداد و کمیت مهم نیست و کیفیت باید در دستور کار باشــد. پس از نامگذاری سالها به اسم دانش بنیان ها، بسیاری از صنایع به اسم دانش بنیان بودن فقط از تسهیلات 

استفاده کردند و خروجی مناسبی نداشتند.
بنابراین تاکید بر تعداد شرکتها نباید موضوع کیفیت را تحت الشعاع قرار داد. بهتر است بر کیفیت همین تعداد شرکت دانش بنیان که فعال هستند تمرکز داشت. نباید اجازه داد نخبگان که اکثر آنها در همین شرکتها دانش بنیان موجود 
فعالیت دارند به دلیل نبود امکانات و تجهیزات از کشور خارج شوند. باید اقتصاد را از دل همین شرکتهای باکیفیت پیش برد. بنابراین توصیه این است که به سمت کیفی سازی و بهره وری حرکت کنیم و تمرکز بر افزایش تعداد شرکتها نباشد.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری کشــورمان گفت : جمهوری 
اســلامی ایران که جزو ۱۰ کشور توانمند در ساخت و 
پرتاب ماهواره در دنیا هست به طرف سوری در ساخت 
ماهواره مورد نیاز در حــوزه ارتباطات کمک می کند. 
عیسی زارع پور در حاشــیه سفر رییس جمهور درباره 
همکاری های وزارت ارتباطات کشــورمان با همتای 
سوری اظهار داشت: در این سفر یک تفاهنامه همکاری 
با طرف سوری امضا شد که برای اجرای آن یک جلسه 
کاری با وزیر ارتباطات سوریه و معاونان این وزارتخانه 

برگزار شد .

وی افزود: برای توســعه صادرات محصــولات حوزه 
ارتباطات به توافقــات خوبی صورت گرفــت و برای 
مشارکت شرکت های خصوصی کشورمان برای تامین 
زیرساخت های مورد نیاز سوریه و موضوعات دوجانبه 

همکاری مورد بحث قرار گرفت.
زارع پور با اشــاره به جزییات همکاری ها ادامه داد: از 

دراختیار قــرار دادن داده های فضایی که در اختیار ما 
هست تا ساخت ماهواره هایی که مورد نیاز این کشور 
می باشد. در کشور ما بحمدالله توانمندی اینکار را داریم 
. کشور ما جزو ۱۰ کشوری هست که توانمندی ساخت 

و پرتاب ماهواره در دنیا را در لایه لیو دارد .
وزیر ارتباطات کشــورمان گفت : در حــوزه طراحی 

سرویس های دیجیتال و در اختیار گذاردن تجربیات 
جمهوری اسلامی در راستای طراحی دولت الکترونیک 
و هوشمند توافقات خوبی صورت گرفت .زارع پور تاکید 
کرد: برای پیگیری این توافقات ما یک گروه کاری ویژه 
را متشــکل از نمایندگان دو طرف مشخص کردیم که 
اجرای ایــن تفاهمنامه را پیگیــری کنند. جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری عربی سوریه در پایان سفر 
رسمی دو روزه آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی به این 
کشور که به دعوت بشار اسد رئیس جمهور سوریه انجام 

شد، بیانیه مشترکی منتشر کردند.

بنا بر تازه ترین آماری که از رگولاتوری منتشــر شــده، 
تعداد کاربران اینترنت پهن باند ثابت و سیار کشور از ۱۱۶ 
میلیون کاربر با ضریب نفوذ ۱۳۷ درصد عبور کرده است. 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در تازه ترین 
فصلنامه خود، گزارش آماری مربوط به ارتباطات و فناوری 
اطلاعات را منتشر کرده است. تعداد مشترکین پهن باند 

سیار بیش از ۱۰۵ میلیون مشترک با ضریب نفوذ ۱۲۴.۱۸ 
درصد و مشترکین پهن باند ثابت ۱۱ میلیون مشترک با 

ضریب نفوذ ۱۳.۰۵ درصد است. در آمار قبلی که مربوط 
به آذر ۱۴۰۱ است، مشترکین اینترنت سیار ۱۰۲ میلیون 

و مشــترکین اینترنت ثابت بیش از ۹ میلیون مشترک 
بوده اند. تعداد کل کاربران اینترنت در کشور بنا بر آخرین 
آمار )زمستان ۱۴۰۱( به ۱۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار کاربر 
رسیده است. بنا براین گزارش تعداد مشترکان تلفن همراه 
در کشور با ۵.۸۴ درصد افزایش از ۱۴۸ میلیون دستگاه 

عبور کرده است.

ارزش رمزارزهای دیجیتال با افزایش در وال استریت 
جهش کرد. به نظر می رســد که پــس از رالی قیمت 
در وال اســتریت، در حالی که علاقه ســرمایه گذاران 
به دارایی های پرخطر با افزایــش ارزش های فناوری 
تشویق می شود، ارزهای رمزپایه پیشرو جهان به شدت 

افزایش یافتند.
لتیتیا جیمز، دادستان کل نیویورک، قوانینی را برای 
تقویت مقررات در تجارت ارزهــای دیجیتال معرفی 

کرد. در ســاعت ۱۲و ۳۱ دقیقه بعــد از ظهر به وقت 
شرقی، اتریوم ۶.۰۴ درصد جهش کرد و ۱۹۹۲.۶۰۰ 
دلار معامله شــد همچنیــن برای مــدت کوتاهی به 
۲۰۰۱.۰۴۴۸ رســید که بالاترین ارزش آن از اواسط 
آوریل امسال بود. بیت کوین ۲.۲۹ درصد افزایش یافت 

و یک دقیقه بعد ۲۹۵۲۲.۰۲۰ دلار معامله شد.

مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال 
حاضر ۱.۲۱ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل ۱.۲۰ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۴۶.۹۹ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۲۷ درصد 

کاهش داشته است.

حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۴۳.۸۴ میلیارد دلار اســت که ۲۸.۹۶ درصد افزایش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۳.۱۵ میلیارد دلار است که ۷.۱۹ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۳۸.۸۷ میلیارد دلار است 
که ۸۸.۶۷ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال است.

گوگل، جدیدترین پلتفرم آنلاینی شد که علامت احراز 
هویت تیک آبی را با دغدغه مقابله با حملات فیشینگ و 
هرزنامه ای، برای سرویس ایمیل خود معرفی می کند. 
تیک آبی در ابتدا تنها برای عــده معدودی از کاربران 
جی میل قابل دســترس خواهد بود اما ایــن اقدام، با 
دغدغه امنیت کاربران و در راستای ادامه مقابله گوگل 
با حملات فیشینگ، هرزنامه و کلاهبرداری های دیگر 

انجام می شود.
پیش از این اقدام، امکان تائید لوگو حدود دو سال پیش 
توسط گوگل عرضه شــد و به کاربران جی میل امکان 
می دهد تا روی "علامت تیــک" بزنند تا تایید کند که 

این شرکت، مالک دامنه مشخص شده است.
گوگل در ژوییه ســال ۲۰۲۱، فناوری "شاخص های 
برند برای شناســایی پیام” )BIMI( را عرضه کرد که 
از آن زمان به کاربران اجازه داده اســت از یک لوگوی 
شــرکت تائید شــده به جای آواتار جی میل استفاده 
کنند. این مهر تائید، فقط برای دارنــدگان دامنه که 
از فناوری BIMI اســتفاده می کنند، موجود است و 
دارندگان حساب عادی سرویس جی میل نمی توانند 

از آن استفاده کنند.

با این حال، پشتیبانی از BIMI و علامت تیک آبی به 
همه نسخه های جی میل شامل حســاب های ورک 
اسپیس و شخصی در صورتی که  از این معیار برخوردار 
باشــند، گســترش پیدا خواهد کرد. عرضه تیک آبی 
جی میل آغاز شــده و کاربران می توانند به زودی و در 
آینده نزدیک، علامت های تیک آبی را در ایمیل های 

شرکت ها مشاهده کنند.
در به روزرسانی بلاگ گوگل ورک اسپیس آمده است: 
احراز هویت قوی ایمیل، به کاربران و سیســتم های 

امنیتی ایمیل کمک می کنند هرزنامه را شناســایی 
و متوقف کرده و همچنین به ارســال کنندگان ایمیل 
کمک می کنــد از اعتماد برنــد، نهایت اســتفاده را 
ببرند. این امر، اعتماد به منابــع ایمیل را افزایش داده 

و اکوسیستم ایمیل بهتری برای همه ایجاد می کند.
بر اســاس گزارش وب ســایت تکِ رادار، با این حال، 
همچنان به کاربران اینترنت توصیه می شــود تنها به 
اقداماتی نظیر تیک آبی اکتفا نکننــد و در دورانی که 
کارکنان بیشــتری دورکاری می کنند و کلاهبرداری 
های ایمیل خلاقانه تر و کارآمدتر می شوند، هوشیاری 

خود را حفظ کنند.

درآمد سه ماهه مالی دوم اپل به کمک فروش قوی تر از حد 
انتظار آیفون، فراتر از انتظارات وال استریت شد اما مجموع 
فروش این شرکت برای دومین سه ماهه متوالی، کاهش 
یافت. ارزش ســهام اپل پس از انتشار نتایج مالی این غول 
فناوری که بهتر از حد انتظار وال اســتریت بود، دو درصد 
صعود کرد. نتایج مالی این شــرکت برخلاف نتایج مالی 
ناامیدکننده پنج تراشه ساز بزرگ است که از بهبود ضعیف 

تر از حد انتظار رشد اقتصادی چین آسیب دیدند.
مدیران اپل اعلام کردند حاشیه سود ناخالص برای سه ماهه 
جاری، علیرغم کاهش پیش بینی شده درآمد، به دلیل بهبود 

مشکلات زنجیره تامین، بهتر از پیش بینی ها خواهد بود. 
طبق آمار رفینیتیو، اپل اعلام کرد فروش در سه  ماهه دوم 
مالی منتهی به اول آوریل، با ۲.۵ درصد کاهش، به ۹۴.۸ 
میلیارد دلار رسید. سود این شرکت به ازای هر سهم ثابت 
و به میزان ۱.۵۲ دلار بود، در حالی که تحلیلگران رقم ۱.۴۳ 

دلار برای هر سهم را برآورد کرده بودند.
با وجود این که مصرف کنندگان و کسب و کارها به دلیل 
تورم رو به رشد، هزینه هایشان را محدودتر کرده اند، فروش 

آیفون ۱.۵ درصد افزایش یافت و به ۵۱.۳ میلیارد دلار رسید 
که بهتر از انتظار تحلیلگران از کاهش فروش ۳.۳ درصدی 
این گوشی بود. شــرکت تحقیقاتی Canalys اعلام کرد 
سهم بازار اپل در برابر رقبای اندرویدی خود افزایش پیدا 
کرده است. طبق آمار این شرکت، فروش جهانی تلفن های 
هوشمند در سه ماه اول ســال میلادی جاری، ۱۳ درصد 

کاهش یافت.
لوکا مائستری، مدیرمالی ارشــد اپل گفت: حاشیه سود 

ناخالص اپل بین ۴۴ تا ۴۴.۵ درصد خواهد بود که بالاتر از 
برآورد ۴۳.۷ درصد است. اما او همچنین اظهار کرد: درآمد 
اپل احتمالا اندکی کاهش پیدا خواهد کرد. تحلیلگران پیش 
بینی می کردند درآمد این شرکت در سه ماهه منتهی به 
ژوئن، ۲.۱ درصد افزایش پیدا کرده و به ۸۴.۷ میلیارد دلار 
می رسد. سهام اپل از ابتدای سال ۲۰۲۳ تاکنون، عملکرد 
بهتری از بیشتر سهام ها در وال استریت داشته و رشد ۲۸ 
درصدی را نشان می دهد. ســرمایه گذاران انتظار دارند 
این شرکت در شرایط ابهام اقتصادی، در وضعیت دفاعی، 

عمل کند.

وزیر ارتباطات: 

در ساخت ماهواره به سوریه کمک می کنیم

سازمان تنظیم مقررات اعلام کرد؛

تعداد کاربران اینترنت کشور از ۱۱۶ میلیون عبور کرد

جهش دوباره رمزارزهای دیجیتال

تیک آبی به جی میل رسید

افزایش فروش آیفون ناجی اپل شد

فناوری و 
اطلاعات
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کشاورزي

با وجود وعده هاي مسئولان مبني بر كنترل بازار مرغ در آستانه شب 
عيد، قيمت اين كالا در روزهاي پاياني سال گذشته و روزهاي ابتدايي 
سال جديد از ۸ هزار تومان نيز عبور كرد، هرچند كه اين روزها قيمت اين 
كالا مجددا روندي كاهشي را در پيش گرفته اما بررسي علل ناكامي در 
حفظ آرامش بازار مرغ مي تواند به كمك موقعيت هاي پيش رو بشتابد 
و مانع بروز اشتباهاتي شود كه در اين دوران سبب افزايش چشمگير 

قيمت مرغ شدند. 

مسئولان مختلف نظرات متفاوتي را درباره علل اين امر بيان كردند و 
از جمله آنها عباس والوزي، معاون بازرگاني داخلي شركت پشتيباني 
امور دام بود كه درباره علت افزايش قيمت مرغ در آســتانه شب عيد با 
بيان اينكه برآورد ما اين بود كه قيمت از بيستم اسفندماه ۹۳كاهش 
يابد، به مهر گفت: شدت تقاضا مانع اين امر شد ضمن اينكه ما تلاش 
مي كنيم با عرضه بيشتر مرغ منجمد در نقاط مختلف شهر به كاهش 
قيمت كمك كنيم. البته اقدامات دولت تا چنــد روز پس از عيد هم 

موثر واقع نشد و قيمت مرغ در روز پنجشنبه ۶ فروردين ماه ۹۴ طبق 
اعلام مهدي يوسف خاني، رئيس اتحاديه پرنده و ماهي ۸۱۰۰ تومان 
بود. يكي از مهم ترين مسائلي كه بايد مورد توجه قرار بگيرد اين است 
كه مردم تمايل چنداني به مصرف مرغ منجمــد ندارند و همين امر 
باعث شد تا توزيع گســترده اين نوع مرغ از سوي شركت پشتيباني 
 امور دام در بــازار نتواند به ياري دولت در كنترل شــرايط پيش آمده

 بيايد. 

ناهماهنگي دستگاه هاي دولتي، عامل گراني مرغ

رئيس انجمن علوم خاك 
ايران گفــت: كنار كمبود 
منابع آبي بايد درباره روند 
تخريب خاك در كشور نيز 
هشــدار داد زيرا از ۱۸/5 
ميليون هكتار اراضــي كشــاورزي ۱/۳ ميليون 
 هكتار اراضي مناســب براي كشاورزي باقي مانده

 است. 
منوچهــر گرجي گفــت: با توجه بــه نقش خاك 
در كشــاورزي اين مــاده اهميــت فراواني بين 
كشــورهاي جهان و تامين نيازهاي افــراد دارد 
و تغييــر كاربري اراضي كشــاورزي بــه غير در 
 كشــورهاي پيشــرفته تقريبا امــري غيرممكن 

است. 

 حاد شدن وضعيت منابع آب در صورت 
متوقف نشدن تخريب خاك

رئيــس انجمن علــوم خاك ايــران، افــزود: در 
كشورهاي داراي كشــاورزي پيشرفته براي حفظ 
منابع خاك، ســازمان هاي عريــض و طويلي در 
وزارت هــاي كشــاورزي يا محيط زيســت ايجاد 
شده اســت اما در كشــور ما تنها به آب به عنوان 
يــك مســاله و بحــران جــدي نگاه مي شــود 
درحالي كــه اگر رونــد تخريب خاك در كشــور 
 متوقف نشــود وضعيت منابع آبي روزبه روز حادتر 

مي شود. 

  اراضي، ديگر توان ذخيره سازي آب هاي 
جاري را ندارند

 وي با اشــاره به اينكــه يكــي از مهم ترين دلايل 
كم آبــي، ذخيــره نشــدن آب هــاي زيرزميني 
و هدررفت آب ناشــي از فرســايش خاك است، 
خاطرنشــان كرد: دليل افزايش دفعات بروز سيل 
در ســال هاي اخيــر، تخريب و فرســايش خاك 
اســت و در برخي مناطــق كشــور، اراضي ديگر 
 توان نگهداري و ذخيره ســازي آب هاي جاري را

 ندارند.

  فرسايش خاك ، عامل ايجاد ريزگردها
عضو هيات علمي دانشــگاه تهران بــا بيان اينكه 
ســالانه يك درصد ظرفيت آب ســدهاي كشور 
به وسيله رسوب خاك پر مي شود، ادامه داد: سرعت 
»فرسايش خاك« در ايران ناشي از تخريب اراضي، 
عدم توجه به حاصلخيزي خاك، شخم غلط، از بين 
بردن پوشش گياهي و غيره به شدت افزايش يافته 
كه اين امرعامل بروز پديــده جديد ريزگردها نيز 
است. وي تصريح كرد: از ۱۸ و نيم ميليون هكتار 
اراضي كشــاورزي تنها ۱/۳ ميليون هكتار اراضي 

حاصلخيز )كلاس يك( و ايده آل براي كشــاورزي 
اســت و مابقي محدوديت هايي مانند شيب زياد، 
شوري )در درجات مختلف(، سنگلاخ بودن و عمق 
كم خاك دارد كه اين ميزان نيز به دليل نزديكي به 
شهرها و روستاها هرساله در حال كاهش و تغيير 

كاربري است. 

   معاونت آب و خاك يا فقط معاونت آب؟
گرجي اظهار داشت: مســئول حفظ خاك اراضي 
كشاورزي، معاونت آب و خاك )معاونت آب، خاك 
و صنايع( وزارت جهاد  كشــاورزي اســت اما بايد 
تابلوي ايــن معاونت را كند و تابلــوي معاونت آب 
نصب كرد زيرا تا به امــروز هيچ گونه فعاليتي براي 
حفظ منابع خــاك بخش كشــاورزي انجام نداده 
است. به گزارش تســنيم، وي در پايان با اشاره به 
مهم ترين دلايــل تخريب خاك در كشــور، اظهار 
داشت: تغيير اراضي كشــاورزي، فرسايش خاك، 
شور شــدن اراضي و كاهش حاصلخيزي و ازدست 
رفتن عناصر غذايي خاك از مهم ترين دلايل تخريب 
موجودي خاك بوده و روزبه روز كيفيت خاك كشور 
درحال كاسته شدن اســت. گفتني است كه براي 
تاكيد بر اهميت خاك در زندگي مردم، ســازمان 
ملل ســال 2۰۱5 را با عنوان ســال جهاني خاك 
نامگذاري كرده اســت. ايران از لحاظ »فرســايش 
 خاك« رتبــه اول را ميان كشــورهاي آســيايي

 دارد. 

فقط 1/3 ميليون هكتار از اراضي كشاورزي باقي مانده است

هشدار درباره روند تخریب خاک در کشور

شركت خدمات حمايتي كشاورزي اعلام 
كرد

توزيع كود مورد نياز كشاورزان 
به قيمت مصوب

با افزايش بارش بــاران و تقاضــاي كود در 
روزهاي اخير، شــركت خدمــات حمايتي 
كشــاورزي طــي اطلاعيــه اي خبــر از 
تامين و توزيع كــود مورد نياز كشــاورزان 
بــه قيمــت مصــوب در شــعب شــركت 
 مذكــور و كارگزاري هــاي توزيــع نهــاده 

كشاورزي داد. 
به گــزارش روابط عمومي شــركت خدمات 
حمايتــي وزارت جهاد كشــاورزي، با توجه 
به بارش باران در اكثر اســتان هاي كشور و 
افزايش تقاضاي كودهاي شــيميايي به ويژه 
كود اوره، شــركت خدمــات حمايتي     ، كود 
مورد نيــاز بخش كشــاورزي را بــه ميزان 
كافــي تــدارك ديــده اســت و از طريــق 
شــعب شــركت مذكــور و كارگزاري هاي 
توزيع نهــاده كشــاورزي اين شــركت به 
 قيمت مصــوب در اختيار كشــاورزان قرار

 مي گيرد. 
در ادامــه ايــن اطلاعيــه، آمــده اســت: 
»گزارش هاي پراكنده اي كه از ســودجويي 
برخي افراد و شــايعاتي مبني بر كمبود كود 
اوره در برخي مناطق كشــور واصل شــده، 
تكذيب مي شود. شــركت خدمات حمايتي 
كشــاورزي با توجه بــه نياز كشــاورزان و 
در راســتاي سياســت هاي وزارت جهــاد 
كشــاورزي، در اســتان هاي مختلف، كود 
 اوره مورد نيــاز را ذخيــره و آمــاده توزيع 

نموده است. 
بدين ترتيب كشاورزان در صورت نياز بدون 
دغدغه كمبود كــود، به دفاتر اين شــركت 
در اســتان ها يا كارگزاري هاي توزيع نهاده 
شــركت مراجعه و به ميزان مــورد نياز كود 
مصرفي را به قيمــت مصوب خريداري كنند 

و تحويل گيرند. 

درصــدي   ۷1 افزايــش 
صادرات پسته

يك مقام مسئول در وزارت جهاد كشاورزي 
از افزايش ۷۱ درصدي صادرات پسته در ۱۱ 

ماه سال گذشته نسبت به سال ۹2 خبرداد. 
معاون دفتر امــور ميوه هاي سردســيري و 
خشك وزارت جهاد كشاورزي ميزان صادرات 
۱۱ ماهه پسته را در سال گذشته ۱۷۱ هزار 
و ۱۱۹ تن به ارزش بيش از ۱/5 ميليارد دلار 
اعلام كرد و گفت: اين ميزان نســبت به سال 
۹2، كه ميزان صادرات پســته ۱۰۰ هزار و 
2۶۹ تن به ارزش بيش از ۸۹5 ميليون دلار 
 بوده، از نظر وزني و ارزشــي ۷۱ درصد رشد 

كرده است. 
به گزارش مهر، علي محسني ميزان صادرات 
سيب را در ۱۱ ماه سال قبل، ۳۳۳ هزار و ۸۶5 
تن به ارزش بيش از ۱۴5 ميليون دلار عنوان 
كرد و افزود: اين ميزان نسبت به سال ماقبل 
آن كه ۱۷۶ هزار و ۷۱۱ تن صادرات ســيب 
داشــتيم از نظر وزني ۸۹ درصد رشد داشته 
همچنين از نظر ارزشــي صادرات سيب در 
سال ۹۳ با رشد ۴۶ درصدي همراه بوده است. 
 وي ادامــه داد: در ۱۱ ماه ســال گذشــته

 ۱۰5 هــزار و 5۴2 تن كشــمش به ارزش 
بيش از 2۳2 ميليون دلار از كشور صادر شد 
 كه از نظر وزني ۱۳ درصد و از نظر ارزشــي 

۱۴ درصد كاهش داشته است. 
محسني قيمت جهاني پسته را در سالي كه 

گذشت بين ۹ تا ۱۰ دلار اعلام كرد.

اخبار

باغ هاي ميوه از تگرگ آسيب 
نديدند

مديرعامل اتحاديه سراســري باغداران ايران 
گفت: با توجه به وقوع تگرگ در محدوده شهر 
تهران خوشبختانه آسيبي به باغات ميوه وارد 
نشد و گزارشي هم در اين مورد دريافت نشده 

است. 
نوذر نگهداري، مديرعامل اتحاديه سراســري 
باغــداران ايران دربــاره اثر تگــرگ چند روز 
اخير تهران بر روي باغــات ميوه گفت: تگرگ 
در محدوده شــهر تهران به وقوع پيوســت به 
همين دليل آســيبي باغات ميــوه را تهديد 
 نكرد و گزارشــي هــم در اين مــورد دريافت

 نشده است. 
وي افزود: مدت زمان وقــوع تگرگ كوتاه بود 
و اگر ايــن اتفاق اطراف تهران يــا حوالي كرج 
پيش مي آمد، قطعــا صدماتي بر باغ هاي ميوه 

وارد مي كرد. 
به گزارش فارس، مديرعامل اتحاديه سراسري 
باغداران ايران تصريح كرد: بــا توجه به اينكه 
در ايام پاياني ســال گذشته هوا نسبتا متعادل 
و در دو هفته اخير نيز هوا بســيار مساعد بوده 
وضعيت ســردرختي ها خوب گزارش شده و 
اگر اتفاق خاصي از جمله ســرمازدگي پيش 
نيايد به احتمال زياد ســال پر بــاري به لحاظ 
 توليد ميــوه  و به ويژه ميوه هاي سردســيري 

خواهيم داشت. 
وي بيان داشت: زودرس شدن ميوه ها بستگي 
به گرماي هــوا دارد كه الان نمي تــوان آن را 

پيش بيني كرد. 

قيمت پرتقال به زودي كاهش 
مي يابد

نايب رئيس اتحاديه بارفروشــان دليل افزايش 
قيمت پرتقال را حاشيه ســازي سودجويان، 
ناهماهنگي در حمل و نقل و شــلوغي جاده ها 
عنوان و تاكيد كرد كه اين ميــوه در روزهاي 
آينده به طور قابل توجهي با كاهش قيمت همراه 

خواهد شد. 
مجتبي شــادلو درباره چرايي افزايش يك باره 
قيمت پرتقال در روزهاي ابتدايي نوروز اظهار 
كرد: از ابتداي سال ۱۳۹۳ به طور مكرر بر كمبود 
مركبات تاكيد مي شد اما در اين روزها مشخص 
شد كه كمبودي وجود نداشت و نبودي در كار 
نيســت؛ بلكه عده اي به دنبال حاشيه سازي از 
طريق اطلاع رساني يا عملكرد خود بودند و سعي 
داشتند كمبود پرتقال را به دولت تحميل و براي 
تحقق اهداف خود، واردات بي رويه را آغاز كنند. 
وي همچنين ناهماهنگــي در حمل و نقل را 
عامــل ديگــر تاثيرگــذار در افزايش قيمت 
پرتقال و مركبات برشــمرد و افــزود: از آنجا 
كه عمده مركبات از نوار شــمالي كشــور و از 
گيلان، مازندران تا گلســتان تامين مي شود و 
با توجه به اينكه در ايام نــوروز جاده چالوس و 
هراز براي كاميون ها مطلقا بسته و اخيرا تردد 
وانت ها در آن محدود شــده و همچنين جاده 
فيروزكوه هم به دليل ازدحام بالا مشكلاتي را 
براي رفت وآمد ايجاد كرد، در نهايت صاحبان 
وســايل نقليه تمايلي براي عبــور و مرور در 
اين مســير و جابه جايي مركبات نداشــتند 
كه در مجموع اين امر موجب محدود شــدن 
 دستيابي به مركبات موردنظر شده و در قيمت 

آن  تاثير گذاشته است. 
به گزارش ايسنا، شــادلو با بيان اينكه افزايش 
قيمت پرتقال تنها در روز اول عيد اتفاق افتاد، 
ادامه داد: اين درحالي است كه با درنظر گرفتن 
زنجيره توزيع از مقصد تا خرده فروشي در يك 
فاصله دو - سه روزه تغييرات قيمت در روزهاي 

دوم و سوم نيز ملموس بود. 
وي شــرايط كنوني توزيع و فروش پرتقال را 
مناســب عنوان كرد و ادامه داد: اين در حالي 
است كه حتي روند قيمت معكوس شده و در 
روزهاي هشتم و نهم تا هزار تومان هم كاهش 
يافت. در عين حــال كه از ابتــداي فروردين 
تاكنون قيمــت پرتقال حــدود 2۰۰۰ تومان 
كاهش داشته ، پيش بيني مي شــود با توجه 
به اينكه هنوز برخي از انبارهــا از ذخاير خود 
استفاده نكرده ، عرضه كافي وجود دارد، قيمت 
 در روزهاي آينده با كاهش قابل توجهي همراه

 باشد. 
نايب رئيــس اتحاديه بارفروشــان تاكيد كرد 
كه قيمت پرتقال براســاس مصوبات تنظيم 
بــازار تغييري نداشــته و قطعي بوده اســت؛ 
بنابرايــن تخطي انجــام شــده و گراني هاي 
صــورت گرفته بايــد از طريق دســتگاه هاي 
 نظارتــي و مســئولان بــازار و بازرســي

 پيگيري شود.

اخبار

عضو كميسيون كشاورزي مجلس شوراي اسلامي با اذعان به اينكه مديريت 
كشاورزي در طول سه دهه گذشته ضعيف بوده است، گفت: براي بهره وري 
در توليد محصولات بايد الگوي كشت استاني مورد توجه جدي قرار گيرد. 
محمدرضا اميري كهنوج، با اشاره به راهكارهاي اقتصادي كردن توليدات 
كشاورزي در كشــور، افزايش بهره وري در توليدات كشاورزي را منوط به 

مديريت و سياست گذاري صحيح براي استفاده از دانش روز دنيا و حركت 
به سوي كشــاورزي علمي ذكر كرد. به گزارش ايرنا، وي ضمن تاكيد بر 
مديريت علمي و ترويج تفكر بهره وري در سيستم كشاورزي كشور، استفاده 
از راهكارهاي منظم و علمي از تمام منابع براي ايجاد ارزش افزوده را بسيار 
ضروري خواند و گفت: تعريف الگوي كشت استاني در كشورمان با توجه به 

منابع آبي موجود، وضعيت كشاورزي را بهبود خواهد بخشيد. اميري كهنوج 
با بيان اينكه، چرخه بهبود بهره وري در كشاورزي نيازمند عزم جدي است 
و با شعار به جايي نخواهد رسيد، گفت: آسيب شناسي قبل از راهكارهاي 
عملياتي مناسب و توســعه نظام تحقيقات بهره وري در اين زمينه بسيار 

مثمر خواهد بود. 

مديريت در كشاورزي در سه دهه اخير ضعيف بوده است

مديرعامل سازمان مركزي 
تعاون روستايي ايران با بيان 
اينكه امسال حدود ۴۹ هزار 
تن پرتقال و ســيب تنظيم 
بازاري در سراســر كشــور 
توزيع شد، گفت: احتمالا امسال آخرين سالي باشد 
كه دولت به اين شيوه در تنظيم بازار ميوه شب عيد 
مداخله مي كند. صفايي تصريح كرد: با بررسي هاي 
انجام شــده به اين نتيجه رســيده ايم كه شيوه هاي 
مناســب تري براي تنظيم بازار ميوه شب عيد وجود 
دارد از جملــه اينكه ممكن اســت دولــت با اجاره 
سردخانه ها آنها را در اختيار توليدكنندگان ميوه قرار 
دهد و تنها تعهد ذخيره كننده در قبال دولت اين است 
كه در زماني كه وزارت جهاد كشاورزي تعيين مي كند 
ميوه ذخيره شــده را عرضه كند و بنابراين دولت در 

قيمت و شبكه توزيع مداخله نكند. 

  ارسال ميوه تهران به استان هاي ديگر 
حسين صفايي، مديرعامل ســازمان مركزي تعاون 
روستايي ايران در نشست خبري درباره نحوه توزيع 
 ميوه شــب عيد، گفت: حدود ۳۱ هزار تن پرتقال و 
۱۸ هزار تن سيب در سراسر كشور توزيع شد. وي با 
بيان اينكه حجم بيشــتري براي توزيع اين دو ميوه 
براي تنظيم بازار شــب عيد درنظر گرفته شده بود، 
افزود: اما در برخي اســتان ها امكان توزيع در سطح 
تدارك ديده شده فراهم نشد و به همين دليل ناگزير 
شديم به بخشي از اســتان هاي ديگر منتقل كنيم. 
صفايي با بيان اينكه استان تهران از جمله استان هايي 
بود كه ميوه تدارك ديده شده براي آن به استان هاي 

 ديگر ارســال شــد، بيان داشــت: در تهران حدود
 ۳2۰۰ تن پرتقال و حدود ۱5۰۰ تن سيب توزيع شد.

 عرضه پرتقال والنسيا بعد از پايان ذخيره 
تامسون انجام شد

وي افزود: امسال در ســطح حدود ۴ هزار نقطه در 
كشور عرضه ميوه انجام شــد به طوري كه اين مقدار 
حدود۳۰ درصد افزايش داشته است و سال گذشته 
در ســطح ۳ هزار نقطه توزيع ميوه شب عيد انجام 
مي شد. مديرعامل سازمان مركزي تعاون روستايي 
اظهار داشت: در تهران در۹۰ نقطه عرضه ميوه انجام 
شد و اين كار تا ۱2 فروردين ادامه داشت تا زماني كه 
پرتقال شمال موجود بود پرتقال تامسون توزيع شد و 

بعد از به اتمام رسيدن پرتقال شمال، پرتقال جنوب 
يا والنسيا را به بازار عرضه كرديم. صفايي تصريح كرد: 
پرتقال تامســون يا همان پرتقال شمال با قيمت هر 
كيلو 2۹۰۰ تومان و پرتقال جنوب يا والنسيا با قيمت 
هر كيلو ۳۴۰۰ تومان به مصرف كنندگان عرضه شد. 

 مخالفت با واردات مركبات تصميم درستي 
بود

صفايي بيان داشت: عده اي امســال به شدت تاكيد 
داشــتند تا واردات پرتقال و مركبات صورت گيرد و 
هر دو، ســه هفته يك بار گزارشاتي اعلام مي شد كه 
بازار ميوه شــرايط خوبي ندارد و حتما بايد واردات 
انجام شــود ولي وزارتخانه مصمم بــود كه اين كار 

نبايد صورت بگيــرد و نتايج بازار نيز نشــان داد كه 
اين تصميم، تصميم درســتي بوده است. مديرعامل 
سازمان مركزي تعاون روســتايي ايران بيان داشت: 
در كشــور در توليد محصولاتي مانند سيب، پرتقال 
و نارنگــي كه حــدود ۴۰ درصد محصــولات باغي 
را تشــكيل مي دهند جــزو توليدكننــدگان بزرگ 
دنيا هســتيم. صفايي تصريح كرد: در شرايطي كه 
كشــور با محدوديت ارزي مواجه اســت و شرايط 
اقتضــا نمي كنــد ارز صــرف واردات كالاهــاي 
غيرضروري شود ما نمي خواســتيم اين ارز محدود 
 را صرف واردات پرتقــال يا كالاهــاي غيرضروري 

كنيم. 

 تنظيم بازار ميوه براســاس سياست هاي 
اقتصاد مقاومتي

مديرعامل سازمان مركزي تعاون روستايي افزود: از 
سال گذشته سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري 
درباره اقتصاد مقاومتي به عنوان ســند بالادســت 
برنامه هاي كشــور بود و ما هم به عنوان يك دستگاه 
دولتي بايد خودمــان را پايبند به اين امــر بدانيم. 
وي تصريح كرد: بنابراين براســاس سياســت هاي 
اقتصاد مقاومتي ما بايد براي مصرف كالاهاي داخلي 
فرهنگ سازي كنيم. بر اين اساس امسال براي تنظيم 
بازار شــب عيد تركيبي از پرتقال شــمال و جنوب 
كشور را ذخيره ســازي كرديم و همچنين محصول 
ســيب از اســتان هاي آذربايجان غربــي، اصفهان، 
زنجان، خراسان شــمالي و دماوند براي تنظيم بازار 
 ميوه شــب عيد خريداري و در هفته پاياني سال ۹۳

 توزيع شد. 

شيوه ذخيره سازي و عرضه ميوه عيد از سال آينده تغيير مي كند

پایان دخالت دولت در قيمت و توزیع ميوه

بارندگي هاي اواخر اسفندماه سال گذشته و نيمه نخست فروردين ماه 
سال جاري در مازندران كه با شخم و شيار، آب تخت كردن و خزانه گيري 
شاليزارها همزمان بود، سبب كاهش بخشي از نگراني هاي كشاورزان 

استان درباره كم آبي احتمالي شده است. 
كشت برنج در مازندران از نيمه دوم اسفند با شخم و شيار و آب تخت 
كردن شاليزارها آغاز مي شود و با خزانه گيري در روزهاي پاياني اسفند 

و اوايل فروردين ادامه مي يابد.  اســتفاده به هنگام از بارش باران براي 
شخم شيار، آب تخت و خزانه گيري اراضي شاليزاري سبب شده است 
تا كشاورزان از آب پشت سدها و آب بندان ها استفاده نكرده و آن را براي 

مراحل بعدي به ويژه آماده كردن زمين براي نشاكاري ذخيره كنند. 
شــركت آب منطقه اي مازندران اواخر دي ماه پارســال از كاهش ۴۰ 
درصدي ذخيره آب پشت سدها و آب بندان ها در مقايسه با سال پيش 

از آن خبر داده بود ولي به تازگي و پس از بارندگي اسفند و دو هفته اول 
فروردين اعلام كرده است كه كمبود آب كشاورزي تا ۱5 درصد جبران 

شده است. 
بر اساس گزارش اين شــركت هم اكنون حجم آب ذخيره شده پشت 
سد شهيد رجايي ســاري به ۱2۰ ميليون مترمكعب رسيده است كه 
۱5 درصد بيشتر از زماني است كه بارندگي هاي ماه اسفند و فروردين 

صورت نگرفته بود.  اين گزارش در عين حال نشان مي دهد كه ذخيره 
 آب اين سد در مقايسه سال پيش در همين زمان ۳۰ ميليون مترمكعب 

كمتر است. 
بر اســاس گزارش آب منطقه اي مازندران با بارندگي هاي اســفندماه 
پارسال و اوايل فروردين امسال، آب بندان هاي استان هم تا ۸۰ درصد 

آبگيري شدند. 

كاهش نگراني برنج كاران با بارندگي هاي اخير
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سبکزندگي

معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
در مراسم افتتاح نمايشگاه دهه كسب وكار 
با بيان اينكه زنان بيشتر از مردان در معرض 
فقر قرار دارند، گفت: زنــان از قابليت ها و 
امكانات لازم براي توانمنــدي و كاهش 
فقر برخوردار نيستند كه دليل آن وجود موانع فرهنگي، اجتماعي و 

اقتصادي در راه توسعه و پيشرفت وضعيت زنان است. 
مشــاركت در انتخابات و عضويت در احزاب و تشــكل ها را ازجمله 
متغيرهاي توانمندســازي سياســي زنان دانســت و تصريح كرد: 
افزايش عزت نفس، اســتقلال فكري، احســاس قــدرت، افزايش 
اعتمادبه نفس و احســاس كارآمدي در بعد توانمنــدي رواني مورد 
توجه است و در بعد اجتماعي نيز شركت و عضويت در انجمن هاي 
 فرهنگــي، علمــي، مجالــس مذهبــي و فعاليت هــاي گروهي 

مدنظر قرار مي گيرد. 
وي با تاكيد بر اينكه امروزه در اغلب كشــورها توانمندســازي براي 
دستيابي به توسعه پايدار به عنوان كارآمدترين روش تلقي مي شود، 
گفت: با توجه به اينكه فقر زنان جنبه اقتصادي ندارد و جنبه اجتماعي 
و رواني آن بسيار مهم تر است، توانمندي زنان و تحولات ساختاري براي 
مبارزه با فقر جامعه ضروري است البته فقر زنان تنها مربوط به درآمد 
نيست بلكه قدرت، اعتماد، خودباوري و پذيرش اجتماعي در حل اين 

مساله بسيار مهم است. 
وي افزود: بنابراين اين موضوع سبب شكل گيري رويكردهاي متفاوتي 
از تاكيد بر نيازهاي اساسي زنان تا كسب وضعيت برابر قانوني مورد 

توجه قرار گرفته است. 
معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده، ماندگاري نابرابري ها 
و تبعيض ها را نشانه عدم موفقيت ديدگاه هاي مختلف در حوزه زنان 
عنوان كرد و گفت: بايد به سمت رويكردي حركت كنيم تا نيازهاي 
عملي و استراتژيك زنان به طور همزمان مورد توجه قرار گيرد و اين 
مسائل از طريق جريان سازي جنسيتي در توسعه همه جانبه مورد 

بررسي و هدف گذاري قرار گيرد. 
وي با اشاره به تحولات سريع جمعيتي در ابعاد اجتماعي و اقتصادي 
در سه دهه اخير، گفت: اين تغييرات در وضعيت فعلي زنان سرپرست 
خانوار بي تاثير نبوده و اين گروه از زنان را بسيار آسيب پذير كرده است، 
همچنين مجموعه عواملي مانند رشد شهرنشيني، الگوهاي جديد 
مهاجرت داخلي، كاهش نرخ باروري، تورم جمعيت جوان، سالخوردگي 
جمعيت و افزايش تعداد خانوارهاي زن سرپرســت ازجمله مسائل 

نوظهور جمعيتي است كه متاثر از تغييرات اجتماعي و اقتصادي كلان 
جامعه است و قابليت تاثيرگذاري بر جامعه را دارد. 

 هزینه طرح توانمند سازی زنان سرپرست خانوار
به گزارش ايسنا مولاوردي با بيان اينكه تركيب سني، تحصيل، درآمد 
و فقر اقتصادي از آسيب هاي زنان سرپرست خانوار است كه بايد مورد 
توجه مسئولان قرار گيرد، اظهار داشت: تامين نيازهاي اساسي اعضاي 
خانواده توسط سرپرست خانوار، وجود تبعيض هاي جنسيتي و نابرابري 
در عرصه هاي مختلف اجتماعي و اقتصادي، از ديگر عواملي هستند 
كه موجب آسيب پذيري بخش قابل توجهي از جامعه زنان سرپرست 
خانوار شده است و همزمان با اين تغييرات با پديده هاي ديگري مانند 
زنانه شدن پديده سالمندي و به طبع آن زنانه شدن سرپرستي خانوار و 
گسترش سرپرستي خانوار توسط زنان به دليل فوت همسر، بالا رفتن 

سن ازدواج و افزايش ميزان طلاق مواجه هستيم. 

 ضرورت ایجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري در حوزه 
زنان سرپرست خانوار

وي افزود: پس از پيروزي انقلاب اســلامي موضوع زنان سرپرست 
خانوار در كانون توجه برنامه ريزان جامعه بوده و زمينه هاي قانوني و 
حقوقي مناسبي براي پاسخگويي به مســائل و نيازهاي اين گروه از 
جامعه فراهم شده است اما با آسيب شناسي وضعيت موجود اين گروه 
از جامعه و با توجه به موازي كاري دســتگاه هاي مرتبط، طرح جامع 
توانمندسازي زنان سرپرست خانوار را با مشاركت دستگاه هاي مختلف 
 تدوين كرديم تا يك مدل مناسب و حمايتي را از اين گروه زنان ارائه 
دهيم. معاون رئيس جمهــور در امور زنان و خانــواده با اعلام اينكه 
 طبق آمار ۸۲ درصد از زنان سرپرســت خانوار بيكار هستند، 
اظهار داشت: ضرورت ايجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري 
از طريــق تمركــز برنامه ريزي و تقســيم كار تشــكيلاتي و 
وزارتي و يكپارچه ســازي بانك هاي اطلاعاتي، موجب شــد با 
اجراي آزمايشي »طرح جامع توانمندســازي زنان سرپرست 
خانــوار« در شــهر ري با شناســايي نقايص و كاســتي هاي 
 اين طرح، طرح جامعي را براي اجرا در سراســر كشــور ارائه 

دهيم. 
مولاوردي با اشــاره بــه برنامه هــاي دولت در حــوزه زنان 
سرپرســت خانوار گفت: مجموعه دســتگاه هايي كه به عنوان 
خانواده دولت تدبير و اميد در حال فعاليت هســتند، طرح ها 

و برنامه هــاي متعددي را ماننــد لايحه بيمه زنــان خانه دار، 
طــرح ارزش گــذاري كار خانگي زنان، بســته سياســتي- 
اجرايي اشــتغال زنان كه يكــي از گروه هاي هــدف آن زنان 
سرپرست خانوار اســت، ســاماندهي زنان در سكونتگاه هاي 
غيررسمي كه در قالب تفاهم نامه با دســتگاه هاي اجرايي در 

حــال پيگيري اســت و همچنين طرح تحول نظام ســلامت 
 را براي حمايت از اين گــروه از زنان در دســتوركار خود قرار 
داده انــد.  وي در ادامه افزود: مذاكــرات چندجانبه اي را براي 
نتيجه بخشي و اثربخشي حمايت هاي دولت از زنان سرپرست 

خانوار با دستگاه هاي مرتبط براي بازاريابي آغاز كرده ايم. 

به عنوان مثال براي محصولات صنايع دستي اين زنان به دنبال 
ارائه يك طرح ضربتي با همكاري ســازمان ميراث فرهنگي و 
صنايع دستي هستيم تا با هم افزايي، تجميع امكانات و تسهيلات 
 دستگاه هاي مختلف در جهت تقويت اشتغالزايي زنان حركت 

كنيم. 

 شهیندخت مولاوردی: توانمند سازی زنان برای دستیابی به توسعه پایدار

۸۲درصداززنانسرپرستخانواربيكارند

قيچي، شانه، ناخن گير، مسواك، د    ستمال 
آشپزخانه، د    ونات و ســاند    ويچ هاي گرم 
و سرد    ، مانتو و شــلوار و روســري، انواع 
اســباب بازي، لوازم آرايشــي، د    اروهاي 
گياهي، زعفران، بد    ليجــات، كلاه گيس، 
همه وهمه... تنها بخشي از اجناسي است كه مي شود     د    ر متروي تهران 

و واگن هايش د    يد     و خريد    . 
بازار مترو امروز به قد    ري رســميت پيد    ا كرد    ه است كه د    يگر برخي 
محصولات، همچون ريمل سرطلايي و د    ونات برند     مترو د    ارند     و فقط 

د    ر اين فروشگاه بزرگ پيد    ا مي شود    . 
به گزارش ايسنا، بعد     از چند     سال از ظهور پد    يد    ه د    ستفروشي د    ر مترو، 
هنوز هم كه وارد     مترو مي شوي صد    اي د    رهم و برهمي از فروشند    گان 
با تن هاي زير و بم بلند     و آرام شنيد    ه مي شود     كه د    ر هر شرايطي، حتي 

شلوغ ترين ساعات مترو هم از تبليغ و فروش صرف نظر نمي كنند    . 
پيرزني رنجور و رنگ پريد    ه با د    ست هاي لرزان اسكاچ هاي رنگي كه به 
اجناس مشابه د    ر قطار شباهتي ند    ارند     را د    ر د    ستانش مي چرخاند     و انگار 
زيرلب چيزهايي مي گويد     كه صد    ايش د    ر فضا گم مي شود    ؛ پنج شنبه 
شب است و...، خود     را به د    ر يكي از آخرين قطارهايي كه به كرج مي رود     

رساند    ه تا آخرين فروشش را د    اشته باشد    . 
پاهايش را د    راز مي كند     و با د    ست ها ماساژ مي د    هد    . مي گويد     خيلي وقت 
نيست كه به مترو مي آيد     و خيلي هم روزي سراغش نمي آيد    . اعتقاد     
د    ارد     برخورد     ماموران مترو د    ر د    و سه ماهي كه مشغول به كار شد    ه است، 
بد     نبود    ه است و البته فروشي ند    ارد     كه با او برخورد     كنند    . از پسر بيمارش 
مي گويد     كه مجبور است كارش را از او پنهان كند     و واي به روزي كه 

بد    اند     براي د    ستفروشي به مترو مي آيد    ... 
»آمنه« د    ختري جوان است كه به نظر بيمار مي رسد    . جوراب و ساق 
مي فروشد     اما اجناسش خريد    اري ند    ارد    . متروسواران هميشگي او را 
مي شناســند     و با او خوش وبش مي كنند    . به سختي حرف مي زند     اما 
معمولا با صد    اي بلند     حرف هايي جز تبليغات اجناسش د    ارد     كه براي 
مسافران خسته و خواب آلود     بگويد    . از وضعيت خانواد    گي و مالي اش 
مي گويد    . اجناسش كم نمي شود     اما پول هايش بيشتر مي شود    . آن روز 
د    ختري پاكت پولي به او د    اد     و به زن كنارد    ستي خود     گفت: من هم د    ر 
ابتد    ا فكر نمي كرد    م كه نيازمند     باشد     اما وقتي تحقيق كرد    م و فهميد    م 
مستحق است، تمام تلاشــم را براي كمك به آمنه مي كنم حتي از 
همكارانم كمك مي گيرم و پول ها را هر چند     هفته يك بار به او مي د    هم. 
مرد    ي كه از ناحيه د    ست د    چار معلوليت است، د    اخل واگن هاي بانوان 
مي شود     و از طرف فروشند    گان زن به د    ليل ورود    ش مورد     انتقاد     قرار 
مي گيرد     اما مسافران همچنان د    ر مقابل فروشند    گان سكوت مي كنند    . 
يكي از مسافران به زني كه اعتراض كرد    ه است، مي گويد    : مترو فروشگاه 
نيست اگر قرار بر نقض اين اصل باشــد     زن و مرد    ش فرقي نمي كند    . 
مرد     اما نان هاي خانگي خود     را تبليغ مي كرد     و زنان با د    لسوزي خريد     

مي كرد    ند    . 
ابوالفضل، معلول د    يگري اســت كه نانش را از واگن هاي قطار و بين 
ايستگاه ها براي اهل خانه اش مي برد    ؛ اول تا اخر خط مترو مي نشيند     و 
كارت شارژهايش را مي فروشد    . فروش خوبي د    ارد     چون هم مسافران از 
سر د    لسوزي حتي اگر به شارژ نياز ند    اشته باشند     مي خرند     براي بعد     و 
هم اينكه فروشند    گان زن مترو د    وستش د    ارند     و براي كارت شارژهايش 

تبليغ مي كنند    . 
مي گويد    : لوازم آرايشي كه او د    ارد     تك است و خود    شان از بانه مي آورند    . 
از سر تا به پا مارك د    ار پوشــيد    ه و ظاهر آراســته اي د    ارد     و اجناس 
پرزرق وبرق و گران قيمتي د    ارد    . وارد     واگن مي شــود    ، از همان ابتد    ا با 
لحني كه سعي مي كند     متفاوت از د    يگران باشد     از اجناسش تعريف 
مي كند    ؛ اجناسي كه هيچ كد    ام برچسب شبنم و اصالت ند    ارند     كه حاكي 
از قاچاق اجناس است. د    خترك مي خواهد     چند     قلم از اجناسش را براي 
مسافران نمايش د    هد     و د    نبال مد    ل آرايشي مي گرد    د    . يكي از مسافران 
تشكر مي كند     و مي گويد     ترجيح مي د    هد     از مواد    ي كه مطمئن نيست 
استفاد    ه نكند    . د    ختر د    يگري را آرايش مي كند     و د    ر سالن مي چرخاند    . 
فروشش بيشتر مي شود    ؛ كمي بعد     وسيله هايش را جمع وجور مي كند     
و پول هايش را مرتب مي كند    . كوله اش را مي بند    د     و د    ر ايستگاه بعد     از 
قطار پياد    ه مي شود    . »سميرا« بد    ليجات مي فروشد     و مي گويد     كه من 

هم مثل بقيه مي خواهم كار كنم و استقلال د    اشته باشم. 16 سال د    رس 
خواند    م و نتوانستم كار خوبي پيد    ا كنم. پد    رم هم كارمند     ساد    ه ايست 
كه نمي تواند     سرمايه اي برايم فراهم كند     بنابراين مجبورم د    ستفروشي 
كنم. برايم مهم نيســت فاميل و آشــنا مرا ببينند     يا ماموران مترو 
بخواهند     با من برخورد     كنند    . به هركس كه انتقاد     مي كند    ، مي گويم: 
كار مورد     تاييد    تان را نشانم د    هيد     بر روي چشم د    يگر به مترو نمي آيم 

و د    ستفروشي نمي كنم. 
او مي گويد    : اجناسش براي ماموران پرطرفد    ار است براي همين است 
كه بيشتر از او وسايلش را مي گيرند    . سميرا مي گويد     كه يك بار بحث 
اجاره غرفه مطرح شد     اما آنقد    ر اجاره بالا بود    ، جرات نكرد    م كه حتي 

به آن فكر كنم. 
مي گويد     اگر بخواهيم اجاره آن غرفه هــا را بپرد    ازيم بايد     بر قيمت 
جنس اضافه كنيم كه بازهم مشــتري نخواهيم د    اشــت. بعد     هم 

مكان اين غرفه ها مانند     مناطق خالي از ســكنه است. وقتي صد    اي 
»كيفم را د    زد    يد    ن« شنيد    ه مي شود    ، ســميرا مي گويد     از وسايل ما 
هم د    زد    ي مي شود     اما الان بين جمعيت مسافران برويد     مي شنويد     
كه مي گويند     كار ما فروشند    گان است. نمي گويم ما همه كاسباني 
پاك هستيم اما با باقي مسافران فرقي ند    اريم. همان قد    ر كه د    ر بين 
فروشند    گان د    زد     پيد    ا مي شود    ، د    ر بين مسافران غيرفروشند    ه نيز پيد    ا 
می شود    . »مريم« زن د    يگري كه لوازم آرايشي بهد    اشتي با نام فارسي 
را تبليغ مي كند     و پس از اد    اي كلمات آهنگيني از خواص و خد    مات 
اجناس مي گويد     كه بد    ون سود     مي فروشــد     تا فقط تبليغ شركت 
خود    شان باشد    . او د    ر جواب اينكه چرا براي معرفي محصولات، مترو 
و آن هم د    ستفروشــي را انتخاب كرد    ه اند    ، گفت: مرد    م به تبليغات 
بنرها و تبليغات محيطي بي توجه هستند     اما وقتي فروشند    گان مد    ام 
نام و كاربرد     انواع محصولات را فرياد     بزنند     مجبورند     كه بشنوند     و د    ر 

ذهنشان مي ماند    . او اد    امه مي د    هد     كه هنوز محصولات اين شركت 
به بازار نيامد    ه است اما چند     فروشند    ه د    ر متروی د    اخل شهري اين 
محصولات را با قيمت مناسب مي فروشــند     تا مشتري و بازار پيد    ا 
كنند    . زيرزمين مترو حالا مامن كساني شد    ه است كه قصد     كاسبي 
د    ارند     اما روي زمين و د    ر رقابت با د    ستفروشــان مرد     نخواســتند     و 
نمي توانند     حضور د    اشته باشند    . زناني كه شايد     سرپرست خانواد    ه 
باشند     اما شرايط كسب د    رآمد     ند    ارند     و از طرفي برخورد     سليقه اي 
ماموران مترو از بد     روزگار د    امن آنها را مي گيرد    . شــايد     ايجاد     بانك 
اطلاعاتي از وضعيت متقاضيان د    ستفروشي د    ر مترو بتواند     نسخه اي 
مشخص براي برخورد     د    رست و اصولي و بد    ون مقاومت مسافران د    ر 
اختيار شهرد    اري قرار د    هد     اما اد    امه اين وضعيت با توجيهاتي نظير 
 اينكه مسافران د    ر مقابل برخورد     قانوني با خاطيان مقاومت مي كنند     

د    رست به نظر نمي آيد    . 

د     ستفروشان مترو تهران از كسب وكارشان مي گویند

برندسازيزيرزمينيدستفروشان
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اصناف

۶۰ درصد نانوايي ها تا ارديبهشت ماه 
آزادپز مي شوند

در حــال حاضــر ۲۰ درصــد از نانوايي هــا 
از آرد آزاد اســتفاده مي كننــد و ايــن 
 رقم تــا ارديبهشــت ماه ۹۴ بــه ۶۰ درصد 

مي رسد. 
محمدرضــا نظر نــژاد، رئيــس اتحاديه نان 
ســنگك، دربــاره نشــت آرد يارانــه اي در 
نانوايي هاي آزادپز گفــت: آرد آزاد از كيفيت 
بالاتري برخوردار اســت در گذشــته براي 
آرد يارانــه اي پول واريز مي شــد امــا يا آرد 
نمي آمد يا اگــر هم مي آمــد داراي كيفيت 
 مطلوبــي نبود امــا آرد آزاد هميشــه داراي 

كيفيت است. 
وي گفت: هرچنــد دولــت در آرد يارانه اي 
سوبسيد بيشــتري مي دهد اما رانت خواري 
هم زياد است و بهتر اســت كليه آرد ها آزاد 
شــود. وي افزود: در حال حاضر ما آرد آزاد را 
كيسه اي ۵۲ تا ۵۴ هزار تومان از شهرستان ها 
وارد مي كنيم درحالي كه آرد دولتي ۳۵ هزار 

تومان است. 
نظرنژاد اظهار داشــت: در حــال حاضر ۲۰ 
درصد از نانوايي ها از آرد آزاد استفاده مي كنند 
و اين رقم تا ارديبهشــت ماه ۹۴ به ۶۰ درصد 

مي رسد. 
محمدجــواد كرمــي، رئيــس اتحاديــه 
نان هــاي فانتــزي نيــز در ايــن خصوص 
گفــت: ايــن نشــتي آرد طبيعــي اســت، 
زمانــي كــه دو واحــد آرد بــا قيمت هاي 
 متفاوت وارد بــازار مي شــود و آرد يارانه اي 
۴۰ درصــد ارزان تــر از آرد آزاد اســت، 
قطعــا نانوايي هــا مشــتاق تر به اســتفاده 
 از ايــن نــوع آرد مي شــوند امــا ايــن

 روش درســت نيســت و بايد يكسان سازي 
شــود زيرا باعث اختلال مي شــود و رانت را 
به وجود مي آورد. وي گفت: احتمال نشــتي 
قطعا هســت و دقيقــا از    همــان واحدهاي 
 يارانه اي، نشــت مي كند كــه از نظر من اين 

خلاف است. 

عضويت اتاق اصناف در 
كارگروه هاي مهم اقتصادي 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران گفت: اتاق 
اصناف ايران در مدت كوتاه فعاليت رســمي 
خود در سال جاري به عضويت كارگروه هاي 
مهم اقتصادي كشور درآمد كه اين امر نشان از 

توان بالاي اتاق دارد. 
مجتبي صفايــي افزود: عضويت در شــوراي 
عالي صادرات، كميســيون تخصصي دولت، 
كميســيون هاي تخصصي مجلس شــوراي 
اســلامي، كارگــروه تدوين برنامه ششــم 
توســعه، كميتــه اصــلاح قانــون ماليات 
بر ارزش افزوده و شــوراي توســعه صادرات 
 غيرنفتي از جمله كارگروه هاي مهم اقتصادي 

كشور است. 
به گزارش اتاق اصناف ايران، وي تصريح كرد: 
همكاري و تعامل دولت بــا اتاق اصناف ايران 
نشــان از اين دارد كه اراده دولت بر اين است 
كه اصناف را در تصميمات اقتصادي كشــور 

دخيل كند. 
صفايــي اظهاركرد: اصلاح ســاختار مالياتي 
صنوف و اصلاح ســاختار بودجه اتاق اصناف 
ايران از ديگر برنامه هاي اتاق اصناف ايران در 

سال ۹۴ است. 
ســخنگوي اتاق اصناف ايران افــزود: بودجه 
اتاق اصناف ايران در سال هاي قبل با رقم هاي 
بســيار پايين  و درحد گذرانــدن امور عادي 
بود اما با تلاش هيات رئيســه و اســتفاده از 
نقطه نظرات مشاوران ارشــد اقتصادي، براي 
بودجه سال ۹۴ اتاق رقم مناسبي به مجلس 
شوراي اسلامي پيشــنهاد و ارائه كرده است. 
صفايي اظهار اميدواري كرد با توجه به عضويت 
اتاق در كارگروه هاي اقتصــادي و مديريتي 
كشــور، بودجه پيشــنهادي كاملا وصول و 
تخصيص داده شود كه تحقق آن نقطه عطفي 
 براي اتــاق اصناف ايــران و بخش خصوصي 

خواهد بود. 

احتمال تغيير قيمت شيريني هاي 
پرمصرف 

رئيــس اتحاديــه دارنــدگان قنــادي، 
شيريني فروشــي و كافــه قنادي تهــران از 
احتمال افزايش 1۵ تــا ۲۰ درصدي قيمت 
انواع شيريني هاي پرمصرف از ارديبهشت ماه 

خبر داد. 
علــي بهرمند اظهــار كرد: نرخ هــاي جديد 
شــيريني كــه با توجــه بــه آناليــز هزينه 
توســط كارشناســان مربوطه انجام شده، از 

ارديبشهت ماه اجرايي مي شود. 
به گفتــه او در تعيين قيمت بحــث افزايش 
حقوق كارگران، افزايــش هزينه هاي جانبي 
مانند هزينه آب، برق، گاز و حامل هاي انرژي 
و ديگر هزينه ها درنظر گرفته شده كه بر اين 
اســاس افزايش حدود 1۵ تــا ۲۰ درصدي 

خواهيم داشت. 
وي گفــت: ايــن افزايــش نــرخ شــامل 
شــيريني هاي تر، زبان، پاپيون، گل محمدي، 

برنجي و كيك يزدي مي شود. 
رئيــس اتحاديــه دارنــدگان قنــادي، 
شيريني فروشــي و كافــه قنادي تهــران با 
بيان اينكه قيمت هر كيلوگرم شــيريني در 
قنادي هاي درجه يك ۳۰۰ تومان گران تر از 
قنادي هاي درجه دو است، يادآور شد: در حال 
حاضر هر كيلوگرم شيريني تر در قنادي هاي 
درجه يك به قيمت 1۲ هــزار و ۵۰۰ تومان، 
شيريني زبان و پاپيون 1۰ هزار و ۵۰۰ تومان 
و شيريني گل محمدي ۹۶۰۰ تومان به فروش 

مي رسد. 
وي با بيــان اينكه هر كيلوگــرم كيك يزدي 
در قنادي هــاي درجه يــك 8۰۰۰ تومان و 
شيريني برنجي 1۰ هزار و ۵۰۰ تومان فروخته 
مي شود، گفت: بيشترين حجم خريد شيريني 
در ايام نــوروز مربوط به شــيريني هاي ريز و 
شــيريني هايي بود كه از طراحي نــو و تازه 
برخوردار بودند و به طور كلي شــيريني هاي 

خشك تقاضاي بيشتري داشتند. 

برگزاري نمايشگاه هاي تخصصي 
با تاييد اتاق اصناف باشد

رئيس اتاق اصناف شهر اراك گفت: اتاق اصناف 
ايران آيين نامه اجرايي برگزاري نمايشگاه ها 
را تصويب كنــد تا برگزاري نمايشــگاه هاي 
تخصصي در استان ها با تاييد اتاق اصناف باشد. 
جمشــيد زنــد افــزود: در ســال هاي اخير 
شــاهد افزايش برگــزاري نمايشــگاه ها به 
عناويــن مختلف در اســتان ها هســتيم كه 
اين نمايشــگاه ها از طريق شــركت برگزاري 
نمايشــگاه هاي بين المللي برگزار مي شــود 
و مجــوز را از طــرف اداره بازرگاني دريافت 
 مي كنند و اتاق اصناف ايــران در دادن مجوز 

دخيل نيست. 
به گزارش اتــاق اصناف ايــران، وي تصريح 
كرد: در طول ســال بيش از ۳۵ نمايشــگاه 
بــدون هماهنگي با اتــاق اصناف در شــهر 
اراك برگزار مي شــود و همه اين نمايشگاه ها 
فروش هــم دارند كه اين امر باعث كســادي 
و كم رونــق شــدن بــازار شــده؛ از اين رو 
 لازم اســت نگاه جدي تــري به اين مســاله 

صورت بگيرد. 
زند اظهار كرد: نمايشــگاه ها بايد به ســمت 
تخصصي شدن بروند و اتاق اصناف ايران بايد 
به اين فكر باشــد كه نمايشگاه هاي تخصصي 
فقط براي ارائه و معرفــي محصولات جديد 
بوده و فــروش ممنوع باشــد ضمــن اينكه 
توليدكننــدگان در اين نمايشــگاه ها حضور 

داشته باشند. 
وي تاكيد كرد: اتاق اصناف ايران بايد آيين نامه 
اجرايي برگزاري نمايشگاه ها را تصويب كند تا 
برگزاري هرگونه نمايشگاه اعم از تخصصي و 
غيرتخصصي در استان ها با هماهنگي و تاييد 

اتاق اصناف باشد. 
زند افــزود: نمايشــگاه هاي بهاره امســال با 
۳۰ درصــد افزايش حضــور توليد كنندگان 
نســبت به ســال قبل همراه بود. نمايشگاه 
بهاره امسال از 1۰ تا ۲۰ اســفندماه با بيش 
از ۴۵۰ غرفه با نظــارت اتاق اصنــاف ايران 
 برگزار شــد و مورد اســتقبال همشــهريان 

قرار گرفت. 
وي بــا بيان اينكــه اتاق اصنــاف اراك براي 
ســال ۹۴ به دنبال تحقق شــعارهاي اقتصاد 
مقاومتي اســت، گفــت: همچنيــن بحث 
قانون مــداري در زمره كارهــاي آينده اتاق 
اصناف اراك اســت و به دنبال اين هســتيم 
 تا تدوين برنامه ۵ ســاله اتاق اصنــاف را به 

تصويب برسانيم. 

اخبار

رئيس اتحاديه طلا و جواهر ايران معتقد است كه تفاهم هسته اي ايران و 
1+۵ و به تبع آن اجراي احتمالي توافق باعث ثبات و شفاف تر شدن قيمت 

طلا و ارز در بازار خواهد شد. 
محمد كشتي آراي با بيان اينكه مذاكرات لوزان تاثير خود را روي قيمت طلا 
و ارز در روزهاي اخير گذاشته است، گفت: براساس تاثيرات رواني ناشي 

از دستيابي به تفاهم، قيمت طلا و ارز در روزهاي گذشته كاهش يافت. 
به گــزارش ايســنا، وي افــزود: در اين ميــان مهم ترين مســاله اي 

كه وجود دارد اين اســت كه توافق هســته اي ارزش پول ملي كشــور 
 را بــالا بــرده و اين موضــوع در جهــان تاثيــر مثبتــي روي اقتصاد 

ايران مي گذارد. 
رئيس اتحاديه طلا و جواهر ايران با بيان اينكه طبيعتا نوسانات جزئي به 
حداقل مي رسد، گفت: توافق با تاثير گذاشتن روي قيمت ها جنب وجوش 
اقتصادي ايجاد مي كند كه درنهايت به بهبود فضاي كسب وكار كشور منجر 
خواهد شد. يعني كساني كه منتظر اعلام نتيجه مذاكرات بودند حالا ديگر 

تكليف خود را مي دانند لذا شرايط اقتصادي كشور بهبود خواهد يافت. 
كشــتي آراي با بيان اينكه در حوزه تاثيرات عملي، مذاكرات لوزان روند 
اقتصادي ايران را در حوزه هاي داخلي و بين المللي بهتر مي كند، اظهار 
كرد: البته نمي توان پيش بيني دقيقي از قيمت طلا و ارز داشت اما قيمت 
طلا هيچ وقت تثبيت نخواهد شد، چراكه نوســانات در بازار بين المللي 
همواره وجود دارد اما مي توان گفت به ثبات و شــفاف تر شدن قيمت ها 

خواهيم رسيد. 

پيش بيني قيمت طلا و دلار در ماه هاي آينده

رئيــس اتحاديــه صنــف 
موسســات و شــركت هاي 
كالاي  حمل ونقــل 
دخالــت  برون شــهري 
سازمان هاي موازي را يكي 

از بزرگ ترين مشكلات صنف خود بيان كرد. 
حسين احمدي زاده با بيان اين مطلب كه در سازمان 
راهداري و حمل ونقل كشور تشكل هاي مختلفي وجود 
دارد، عنوان كرد: متاسفانه دخالت سازمان هاي موازي 
باعث بروز خلل در بســياري از مســائل اين اتحاديه 

مي شود. 
وي با تاكيد بر اثرگــذاري منفي تحريم ها بر وضعيت 
اقتصادي صنف خود تصريح كرد: فرسودگي ناوگان 
حمل ونقل و افزايش سيستم هاي تك واحدي تاثيرات 
ناخوشايندي بر روند كاري اعضاي صنف دارد و طبق 
آمار مشخص شده است كه كاميون هاي فرسوده در 
هر 1۰۰ كيلومتر ۶۰ ليتــر گازوئيل مصرف مي كنند 
 درحالي كــه يك كاميون ســالم بــراي طي طريق 
1۰۰ كيلومتر تنها به نصف اين ميزان سوخت نياز دارد. 
احمدي زاده با بيان اينكه سيســتم هاي تك واحدي 
ناوگان در بخــش حمل ونقل مشــكلات اين بخش 
را دوچندان كــرده اســت، اذعان داشــت: در حال 
 حاضر در بخــش حمل ونقــل برون شــهري تعداد 
۴۰۰ هزار كاميون تردد دارد كه قريب به نيمي آن ها 
فرسوده تشخيص داده شده و نيم ديگر نيز در شرف 
فرسودگي است؛ چراكه عمري بالغ بر ۲۰ سال دارند 

و اين رقم براي خودروهاي سنگين بسيار زياد است. 

وي خودروهاي سنگين تازه نفس را نيز از درجه اعتبار 
ساقط دانست و اضافه كرد: با كمال تاسف بايد گفت؛ 
خودروهاي سنگيني كه به تازگي وارد بازار حمل ونقل 
مي شوند نيز از درجه استاندارد جهاني ساقط هستند. 
اين مقام مسئول افزايش سيســتم هاي تك واحدي 
خودروهــاي ســنگين را ضربه مهلكي به سيســتم 
حمل و نقل كشور دانســت و افزود: منظور از سيستم 
تك واحدي اين است كه بسياري از كاميون ها به جاي 
اينكه با يك شركت حمل ونقل قرارداد داشته باشند و 
زيرنظر يك شركت به فعاليت هاي خود ادامه دهند، 

به صورت خودمالكــي فعاليت مي كننــد كه ضرر و 
زيان  زيادي را به رانندگان و مالكان وسايل نقليه وارد 
مي ســازد و از ظرفيت هاي مفيد خود هيچ استفاده 
مفيدي نمي كنند؛ در همين راستا در پايانه نسيم شهر 
كه محل بارگيــري و حمل ونقــل خودروهاي باري 
سنگين است، حدود ۲۳۰ شركت حمل و نقل وجود 

دارد كه از گنجايش آن ها هيچ استفاده اي نمي شود. 
وي ادامه داد: در سيستم تك واحدي بازار حمل ونقل 
اگر رانندگان با شــركتي قراردادي نداشته باشند، تا 
رسيدن به مقصد مورد نظر، باري براي حمل نخواهند 

داشت و به اين ترتيب مجبور مي شوند مسير را از يك 
طرف خالي طي  كنند كه در راه برگشــت بار مي زنند 
و اين در حاليســت كه هربار سوخت گيري براي يك 
كاميون از پايتخت تــا بندرعباس ۹۰۰ ليتر گازوئيل 

تخمين زده مي شود. 
احمــدي زاده با بيان ايــن مطلب كــه صرفه جويي 
در مصرف ســوخت يك آرمــان اجتماعي اســت، 
اذعــان داشــت: از آن جايــي كــه علاقــه زيادي 
به حفــظ ســرمايه هاي ملــي دارم و عضو ســتاد 
مديريت ســوخت كشور هســتم، بايد اعلام كنم در 
بحــث اجــراي هدفمند كــردن يارانه هــا با كمك 
و مســاعدت دوســتان تا حــد زيادي توانســته ايم 
 از بحران ســوء مصرف سوخت كشــور جلوگيري به 

عمل آوريم. 
او توضيح داد: در اين رابطه مقرر شد دولت تسهيلاتي 
در اختيار ما قرار دهد تا بتوانيم كاميون هاي جديد را 
وارد كنيم و نيز تسهيلاتي براي رانندگان در نظر گرفته 
شود تا قيمت قطعات ماشين هاي سنگين افزايش پيدا 
نكند اما متاسفانه قيمت قطعات پس از مدت كوتاهي 
تا ۵۰ برابر افزايش پيدا كرد و در مقابل ارزش كرايه ها 
تنها مقدار كمي بالا رفت كه در برابــر هزينه ها رقم 

فوق العاده ناچيزي محسوب مي شد. 
وي مشــكلات بخش حمل ونقل را نامحدود عنوان 
كرده و افزود: متاســفانه در حال حاضر نه تنها قيمت 
ســوخت افزايش پيدا كرده اســت؛ بلكه هزينه هاي 
 جاري عوارض هاي شــهرداري و ماليــات بين ۲۰ تا 

۵۰ برابر شده است. 

رئيس سابق اتحاديه صنف موسسات و شركت هاي حمل ونقل كالاي برون شهري خبر داد 

  ورود خودروهاي سنگین غیر استاندارد به بازار
اخبار

رئيس اتحاديه صنف خشكشويي و لباسشويي تهران محاسبه هزينه 
انرژي )برق، گاز( و همچنين آب مصرفي اين صنف به صورت تجاري را 
مهم ترين مشكل فعالان صنف ذكر كرد و خواستار قيمت آب، برق و گاز 

خشكشويي ها با نرخ صنعتي شد. 
ابوالفضل رجب زاده افزود: ســال گذشــته با پيگيري هاي اتحاديه و 
درخواست از اتاق اصناف تهران، موضوع ياد شده توسط كميسيون 

نظارت بررســي و نامه اي به معاونت وزارت نيرو براي محاسبه هزينه 
انرژي مصرفي صنف خشكشويي ولباسشويي به صورت صنعتي ارسال 
شد كه تاكنون نتيجه اي نداشته است.  وي ديگر مشكل مهم صنف 
خشكشويي را ماليات برعملكرد عنوان كرد و افزود: در دوسال گذشته 
ماليات عملكرد به صورت غيرمنطقي و بدون درنظر گرفتن هزينه هاي 
روز افزون اعضا افزايش پيدا كرده است.  رجب زاده رعايت نكردن حدود 

صنفي را از ديگر مشكلات خشكشويي ها برشمرد و گفت: با توجه به 
قديمي بودن ماشين آلات مورد استفاده اعضا و سنگين بودن هزينه 
نوسازي اين دستگاه ها، از بانك هاي مختلف در خواست همكاري براي 
اعطاي تسهيلات خريد و نوسازي تجهيزات مورد استفاده واحدهاي 
صنفي خشكشويي و لباسشويي را داريم.  وي از اتاق اصناف تهران و 
اداره اماكن نيروي انتظامي خواستار اعمال بدون محدوديت مواد۲7 

و۲8 قانون نظام صنفي در ماه پاياني هر سال شد وگفت: با توجه به حجم 
بالاي مراجعات مردم به واحدهاي خشكشويي و لباسشويي در اسفند 
و فروردين هر سال، شاهد فعاليت برخي واحدهاي زيرزميني و بدون 
پروانه كسب هستيم. با توجه به مقطعي بودن فعاليت و نبود آدرس 
مشخصي از آنها، امكان برخورد و پيگيري شكايات موجود از اين واحدها 
وجود ندارد و در اغلب موارد باعث تضييع حقوق همشهريان مي شود. 

محاسبه آب و برق خشكشويي ها با نرخ صنعتي

هرساله با شروع فصل بهار 
سر و كله ميوه هاي نوبرانه 
با قيمت هايي كه ســر به 
فلك مي كشد در بازار پيدا 

مي شود. 
با گردشي در شهر مي توانيم شاهد دستفروش هايي 
باشيم كه كنار چرخ دستي هاي خود ايستاده اند و 

براي فروش اين نوبرانه ها بازار گرمي مي كنند. 
در برخي نقاط شــهر، هر كيلوگرم گوجه ســبز با 
قيمت ۶۰ هــزار تومان به فروش مي رســد. بازار 
ميوه هــاي نوبرانه اگرچــه كوتاه مدت اســت اما 
قيمت هاي نجومي آنها و گراني بيش از حدشــان 
تا مدت ها در ياد مردم ماندگار مي شود.متاســفانه 
در حال حاضر تمام ميوه هاي نوبرانه از كشــاورز 
با قيمت بســيار نازل خريداري شده اما فاصله باغ 
تا ميدان تره بار به نرخ  گذاري هاي متفاوت و بسيار 
بالايي منجر مي شود. رئيس اتحاديه ميوه و سبزي 
با اشاره به ورود ميوه هاي نوبرانه اي مانند چغاله و 
گوجه سبز به بازار، گفت: گوجه سبز بالعكس چغاله 
هرچه درشت تر باشد قيمتش نيز بيشتر است. سيد 
حســين مهاجران درباره ورود ميوه هاي نوبرانه به 
بازار اظهار داشت: يكي از اين ميوه ها توت فرنگي 
است كه در طول ســال نيز در بازار وجود داشت و 
قيمت آن داراي نوسانات زيادي است، ضمن اينكه 
در حال حاضر قيمت هر كيلوگرم از اين ميوه بين ۴ 

تا 1۲ هزار تومان است. 
وي افزود: چغاله شــيراز نيز هم اكنــون در بازار 
موجود است كه اين محصول به دليل آنكه درشت 
شده به قيمت  1۰ تا 1۲ هزار تومان عرضه مي شود، 
همچنين بالاترين قيمت چغاله ريز كاشان ۴۰ هزار 

تومان است. 

گوجه سبز با قيمت 60 هزار تومان عرضه 
مي شود

مهاجران با بيان اينكه گوجه سبز هرچه درشت تر 
باشــد، قيمتش بيشتر اســت، اضافه كرد: گوجه 

ســبزهاي موجود در بازار متعلق به گرمسار، قم و 
ساوه اســت، ضمن اينكه قيمت اين ميوه بين ۴۰ 
هزار تا حدود ۶۰ هزار تومان اســت. وي با اشاره 
به اينكه ملــون نيز از حــدود ۵۰ روز قبل در بازار 
موجود بوده است، افزود: حداكثر قيمت اين ميوه 
۲۵۰۰ تومان است. حسين مهاجران در اين رابطه 
به »كســب وكار« گفت: مبارزه با گران فروشي و 
كوتاه كردن دســت دلالان حرف ما اســت؛ عملا 
دلالان بر ميدان حاكم هستند و بار فروشان واقعي 
هيچ نقشي ندارند، چرا كه دكان خود را نيز به دست 
يكي از همين دلالان ســپرده اند. وي همچنين با 
بيان اينكه در صورتي كه اين معضل حل نشــود، 
فقط مصرف كننده ضرر مي كند، گفت: چندين سال 
اســت كه درباره معضلي كه به ضرر مصرف كننده 
اســت، حرف مي زنيم، با كليه مسئولان صحبت 
كرديم، اما همچنان پاسخي داده نشده و به نتيجه 

نرسيده ايم. 
وي تاكيد كرد: مسئولان بايد يك بار براي هميشه 
با نرخ گذاري هاي منســجم از رشد نجومي قيمت 
ميوه هاي نوبرانه در فصول مختلف سال جلوگيري 

كرده و اجازه جولان بــه دلالان در بازار را ندهند. 
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي اظهار داشت: آن زمان 
بخشي از اين دلال ها به صنف ما ورود پيدا كردند 
و پروانه كســب گرفتند بخشي ديگر نيز به ميدان 
رفته و در حال حاضر بارفروش هستند. مهاجران 
با بيان اينكه ايــن كار تخصص خاصي نمي خواهد 
و هر كس ۶ كلاس سواد داشــته باشد و يك شب 
آموزش ببيند دلال مي شود، تصريح كرد: اگر يك 
كارگروه اين معضل را جمع و جور نكند تعداد آنها 

چندين برابر مي شود. 

ضــرورت نرخ گذاري منســجم براي 
ميوه هاي نوبرانه

به گفته فعالان بازار، اين نرخ ها در عرضه ميو ه هاي 
نوبرانه در بازار واقعا غيرمنطقي است. در صورتي كه 
نرخ  گذاري منسجم درباره ميوه هاي نوبرانه صورت 
بگيرد شــاهد تفاوت قيمتي در بازار نخواهيم بود. 
تنها عامل چند دســتگي قيمت در بازار ميوه هاي 
نوبرانه و همچنيــن نرخ گذاري هاي كذايي درباره 
آنها ضعف نظارت و برنامه ريزي از سوي مسئولان 

اين حوزه است. دولت به ويژه مسئولان تنظيم بازار 
بايد بدانند كه دلالان و ســلف خرها تنها كساني  
هستند كه بازار را به دست گرفته و سودهاي كلاني 
از آن به جيب مي زنند. به طور حتم بايد مسئولان 
حوزه تنظيم بازار پاســخگوي چرايــي نرخ هاي 
نجومي ميوه هاي نوبرانه و فشــار مضاعف بر مردم 

باشند. 

مردم با قيمت كنوني پرتقال كنار بيايند
از ســوي ديگر، رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه 
و ســبزي تهران با بيان اينكه قيمت موز و پرتقال 
همچنان بالاســت، گفت: با توجه بــه اينكه هنوز 
ميوه هاي بهاره و تابستاني آماده برداشت نيستند، 
مردم بايد با قيمت كنوني پرتقال تا ۴۰ روز آينده 

كنار بيايند تا ميوه هاي جايگزين وارد شود. 
حسين مهاجران با اشاره به شايعاتي مبني بر ورود 
پرتقال هاي خارجي از طريــق بازارچه هاي مرزي 
گفت: ظاهرا اين پرتقال ها از كشورهاي مصر، تركيه 
و آفريقا به صورت قاچاق وارد برخي استان ها شده 
كه اگر عرضه آن  در تهران انجام شود طبيعي است 
كه قيمت پرتقال كاهش مي يابد. وي در عين حال 
بيان كرد: قيمت پرتقال در مقايسه با سال گذشته 
حدود سه برابر گران تر شده و با توجه به اينكه هنوز 
تا ورود ميوه هاي جايگزين مثــل زردآلو و گوجه 
درختي حــدود ۴۰ روز باقي مانده اســت، قيمت 
پرتقال همچنان بالا خواهد بــود. مهاجران ادامه 
داد: اگر پرتقال هاي سردرختي نيز به بازار عرضه 
شــود وضعيت بهبود مي يابد ولي در شرايط فعلي 
مردم بايد با قيمت كنوني پرتقال تا ۴۰روز آينده 
كنار بيايند تا ميوه هاي جايگزين وارد شود. رئيس 
اتحاديه فروشــندگان ميوه و سبزي تهران با بيان 
اينكه پرتقال هاي عرضه شده تنظيم بازاري در ايام 
عيد كيفيت مناسبي نداشتند، گفت: مردم زماني 
كه كيفيت نامناسب پرتقال هاي تنظيم بازاري را 
مشاهده كردند مجبور شدند همه خريدهاي خود 

را از مغازه ها انجام دهند. 

 رئيس سابق اتحاديه ميوه و سبزی :  نرخ گذاری ها بايد منسجم باشد

میوه هاي نوبرانه  با قیمت هاي نجومي در بازار
    گروه اصناف
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

مزه خوشبختی
  سروش شکوهی
بيا ديگر شام نخوريم
به ازاى هر وعده از آن

كمى عشق بخريم
بيا اصلا دروغ بگوييم

كه نان شب مى فروشيم
تا خوشبختى را در بازار يكديگر

چون سماقى با بوى كباب
مزه كنيم...

منبع: گنجينه كتاب 
@ganjine_ketab

گلوگاه هاي توسعه حمل ونقل جاده اي
  داود كشاورزيان، معاون وزير راه وشهرسازي

كســب وكار حمل ونقل جاده اي بــه عنوان كســب وكاري كه علاوه بــر ايجاد ارزش 
افزوده اقتصادي براي فعــالان اين حوزه و ارزآوري براي كشــور در حــوزه ترانزيت، 
متصل كننده زنجيره حياتي صنايع و كسب وكارهاي مختلف به يكديگر است. گلوگاه هاي 
شناخته شده اي دارد كه اقدامات و برنامه هايي براي رفع آنها توسط سازمان هاي متولي و از 
جمله سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي اجرا شده است. در حمل ونقل جاده اي – اعم 
از مسافري و باري – اصلي ترين گلوگاه اقتصادي كردن اين بخش و سودآور كردن آن براي 
بخش خصوصي است. در بخش باري، كشور با فرسودگي ناوگان و پيشي گرفتن تقاضاي 
بار از عرضه مواجه است كه اين امر سودآوري حمل و نقل و به تبع آن نوسازي ناوگان را با 
مشكل مواجه مي سازد. كمك هاي دولتي تا حدودي چرخه نوسازي ناوگان را به حركت 
درآورده است، ولي براي نوسازي ناوگان نيازمند واقعي سازي نرخ سوخت هستيم. چالش 
و گلوگاه اصلي بخش مسافري، بحث كيفيت و پاسخگويي نسبت به خدمات است. در اين 
عرصه با وجود افزايش بي رويه شركت هاي حمل و نقل مسافري، از برند سازي غفلت شده 
و تعدد شركت هاي حمل ونقل به هرج و مرج و نزول كيفيت خدمات منتهي شده است. 
برنامه هايي براي برند سازي در حمل و نقل مسافري در دست اقدام است كه با اجراي اين 

برنامه ها، اين گلوگاه عمده و مهم نيز برطرف خواهد شد. 

ياران گنجينه كتاب

يادداشت

  ۱. كمك آزاردهنده
حتمــا ديد ه ايد كه وقتي وارد فروشــگاهي مي شــويد، 
فروشنده اي سمج به ســراغ تان مي آيد و سعي مي كند به 
شما كمك كند. شايد قصد فروشــنده واقعا كمك باشد، 
ولي اغلب خريداران دوســت ندارند خود را تحت فشــار 
احســاس كنند. يکي از مهم ترين مهارت هاي فروشنده 

آن اســت كه شــرايطي راحت براي خريــدار ايجاد 
 كند تــا خريــدار در آرامش تصميــم خريد خود 

را بگيرد. 
وقتــي از خريــدار درباره جزئيــات محصولي 

كه مي خواهــد بخرد ســوال مي كنيــد، او را با 
اضطــراب و ترس تصميم گيــري مواجه مي ســازيد كه 
باعث فراري دادن خريدار مي شــود. بنابراين هميشــه تا 
جايي به خريدار كمك كنيد كه او احســاس اجبار نکند. 
اغلب بهتر اســت خريدار را به حال خود رها كنيم و به او 
 اطمينان دهيم كه درصورت نياز بــه كمك آماده خدمت

 هستيم. 

  ۲. تعريف و تمجيد بي مورد
بسياري از فروشندگان با تعريف هاي بي مورد درباره خريدار و 
همچنين محصول باعث سلب اعتماد خريدار مي شوند. حتما 
پيش آمده كه قيمت محصولي را پرســيده  ايد و فروشنده 
مي گويد: قيمت اين محصول ۱۰۰ هزار تومان است، ولي براي 
شما ۹۰ هزار تومان! با شــنيدن اين جمله چه حسي به شما 
دست مي دهد؟ آيا احساس نمي كنيد فروشنده شما را فريب 
مي دهد؟ او شما را بسيار ويژه جلوه مي دهد، درصورتي كه از 
شما هيچ چيزي نمي داند. مطمئنيد به خريدار بعدي هم همين 
حرف ها را خواهد زد. يا ديده ايد كه وقتي مي پرسيم: آيا اين 
محصول به درد من مي خورد؟ فروشنده پاسخ مي دهد: بله، 
خيال تان راحت باشد. درصورتي كه هيچ اطلاعاتي از ما ندارد 

كه بداند محصول به دردمان مي خورد يا نه. 
امروزه خريداران بسيار باهوش هستند و عدم صداقت در 
صحبت هاي شما را متوجه خواهند شد و اين كار باعث از بين 

رفتن اعتماد مشتري مي شود. 
همچنين تعريف بي مورد از محصول مي تواند حس بدي ايجاد 
كند. در تعريف از محصــول هيچ گاه كلي گويي نکنيد. مثلا 
خريدار مي پرســد: آيا كيفيت اين شلوار خوب است؟ شما 
هيچ گاه نگوييد: بله، عالي است! با اين كار اعتماد مشتري را 
از دست مي دهيد. هميشه جواب مشتري را درباره محصول با 

شواهد، اعداد، آمار و ارقام و موارد مستدل بدهيد. 

  ۳. تسريع فرايند فروش
هيچ گاه از خريدار نپرسيد: چي شد؟ تصميم تان را گرفتيد؟  
آيا همين محصول را بدهم؟ فاكتور كنم؟ سوالاتي از اين قبيل 

باعث افزايش اضطراب 
تصميم گيري مي شــود و اغلب خريدار را 

منصرف مي كند. در فروش عجله نکنيد. به سوالات خريدار با 
حوصله و علاقه پاسخ دهيد. سوالات خوب بپرسيد. بگذاريد 
خريدار خودش به اين نتيجه برســد كه مي خواهد از شما 

خريد كند. 
حتما براي تان پيش آمده كــه رفتيد چيزي بخريد و وقتي 
از فروشــنده مي خواهيد چند محصول بيشــتر ببينيد 
 حالت چهره شــان عوض مي شــود و طلبکارانه برخورد

 مي كنند. 
حتما اين جمله را بارها شنيده ايد: خريدار دوست ندارد به 
او فروخته شود، بلکه مي خواهد خودش بخرد. به اين جمله 

عمل كنيد.

  ۴. توضيحات زياد
اغلب فروشندگان فکر مي كنند كارشــان توضيح دادن 
است. تا با خريدار مواجه می شــوند، سعي مي كنند از ديد 
خودشان ســنگ تمام بگذارند. تا خريدار نخستين سوال 
را مطرح كرد شــروع به ارائه توضيحات طولاني مي كنند. 
معمولا اين فروشندگان با ســرعت بالا توضيح مي دهند 
تا مخاطب نتواند حرف شــان را قطع كنــد. همين باعث 
مي شود خريداران فراري شــوند. فروشنده هيچ گاه نبايد 
بروشور يا تبليغ گويا باشد. يعني تمام توضيحات محصول يا 
خدمت را براي خريدار توضيح دهد. اول بايد سوالات كافي 
پرسيده شود و ســپس فقط به مواردي اشاره شود كه براي 
خريدار جذاب است. هميشــه فکر كنيد براي هر كلمه اي 
كه بر زبان مي آوريد، بايــد ۱۰۰۰۰ تومان پرداخت كنيد. در 
 اين صورت آيــا باز هم دقيقا مثل الان بــا خريدار صحبت

 مي كرديد؟

  ۵. تحقير مشتري
مشــتري اغلب با محصولات و خدمات ما آشــنايي كافي 

ندارد. ممکن اســت 
خيلي از سوالات مربوط به محصول يا 

خدمت در نظر فروشنده بســيار بديهي به نظر برسد، اما 
همه خريــداران يا بهتر بگوييم همه ما بــه تمام اطلاعات 
دنيا اشــراف نداريم. فروشــنده بايد تمامي ســوالات 
 خريدار را بســيار واضح و توأم با ادب، احترام و صبورانه

 پاسخگو باشد. 
اغلب فروشــنده حــرف نامناســبي نمي گويــد، ولي 
با زبــان بــدن و حالت چهره بــه خريــدار بي احترامي 
 مي كنــد و نشــان مي دهد كه ســوال خريدار بســيار

 پيش پا افتاده است. 
گاهي فروشندگان خريدار را ســر قيمت تحقير مي كنند. 
مثلا شايد خريدار قيمت محصولي را به جاي ۱۲۰ هزار تومان 
اشتباها ۱۲ هزار تومان ديده و مي پرسد: اين محصول ۱۲ هزار 
تومان است؟ فروشنده با تحقير مي گويد: با ۱۲ هزار تومان به 
 شما شکلات هم نمي دهند! اين نوع برخورد خريدار را دلسرد

 مي كنــد. خريــدار را هيــچ گاه از روي ظاهــر قضاوت 
نکنيد. گاهي فروشــندگان بــا ديدن ظاهــر خريدار با 
زبان بدن خود او را تحقير مي كنند. هميشــه فرض كنيد 
خريدار بســيار بسيار باهوش اســت، ولي از محصولات و 
خدمات شــما كاملا بي اطلاع اســت. اغلب فروشندگان 
متاســفانه دقيقا عکس اين موضوع را فــرض مي كنند. 
 يعني خريــدار را بســيار كم هوش و كامــلا مطلع فرض

 مي كنند. 
بسياري از اين موارد اشتباه در فروشندگان به عادت تبديل 
شده است. اگر فروشنده هستيد و برخي از اين اشتباهات را 
انجام مي دهيد، بلافاصله نسبت به ترك اين عادت ها اقدام 

كنيد. 
www.modiresabz. com :منبع

۵ اشتباه بزرگ فروشنده كه
 مشتري را فراري مي دهند

 بازاريابي قطره ای
 )Drip Marketing( چيست؟

بازاريابي قطره اي به زبان ســاده يعني ارســال 
خودكار يكســري پيام بازاريابي ازقبل نوشــته و 
آماده شده به كاربران براساس رفتارهاي آنان در 
زمان يا رويدادهاي مشخص. درحالي كه بازاريابي 
قطره اي در اشــكال مختلف امكان اجرايي شدن 
دارد، اما ايميل ماركتينگ ابتدايي ترين شيوه آن 
اســت. )روش هاي ديگر شامل ايميل مستقيم و 
شبكه هاي اجتماعي  است.( بازاريابي قطره اي از 
جهاتي به علم وابسته است و به آن سادگي هايي هم 
كه فكر مي كنيد، نيست و كمپين هاي شما بايد در 
عالي ترين كيفيت ممكن ساخته و پرداخته شوند و 
پيام هاي بازاريابي هم خوب، بي نقص و گيرا باشند. 
قدرت بازاريابي قطره اي به اتوماسيون اين روش و 
برنامه ريزي دقيق آن وابسته است. با خلق و اجرايي 
كردن يك كمپين بازاريابي قطــره اي بي نقص 
و خوب، ايميل ماركتينگ به يكــي از اهرم هاي 
اصلي رشد و پيشرفت شما و كسب وكارتان تبديل 

خواهد شد. 
در ابتدا بايد بدانيد كه كاربران تان چه كســاني 
هستند و به چه دليلي در وب سايت شما حضور 
دارند. اين مورد به آن ســختي هم كــه به نظر 
مي رسد، نيســت. با تســت هاي آناليزي و كمي 
چاشني حدس و گمان، مي توانيد الگو هاي رفتاري 

كاربر را مشخص كنيد. 
از اين اطلاعات مي توانيد به عنوان يك خط مشي 
ابتدايي براي ارسال ايميل هاي قطره اي به كاربران 

استفاده كنيد. 
حالا نوبت بــه تعيين اهــداف بازاريابي قطره اي 
مي رسد. در زير رايج ترين اهداف آورده شده است: 

– ساخت برند 
– ايجاد سرنخ فروش 
– افزايش كسبيات 

بازاريابي قطره اي يكي از از تكنيك هاي چالشي در 
ديجيتال ماركتينگ است. چون بسيار پيچيده است. 
بازاريابي قطره اي شامل بخش هاي متحرك زيادي 
است و همچنين معيارهاي رفتاري زيادي را شامل 
مي شود. در اين نوع بازاريابي با كارهاي پاسخ محور و 

موارد ديگري هم سروكار خواهيد داشت. 
www.farnian.com

مفاهيم بازاريابی مهارت های مديريتی

در مذاكرات، مصاحبت هــا و همايش هاي 
مختلف، مديــران زيــادي را مي بينم كه 
خودشــان را بيش از حد جدي مي گيرند و 
با غرور بيش از حد نگرش خودشان را مطرح 
مي كنند و ديدگاه و نگرش شان را بهترين 

مي دانند. 
هر چقدر هم سخت تلاش كنيد و با جديت 
كار كنيد، دليل نمي شــود كه خودتان را 
اينقدر جدي بگيريد. يادتان باشد هيچ چيز 
در اين دنيا مطلق نيســت و هيچ چيز هم 
ماندني نيست. بسياري از ما خود واقعي مان 
را بيــش از حد جدي مي گيريــم و گمان 

مي كنيم بهترين هستيم. 

روزي كه بميريم، بهترين دوستان مان ما را 
مدح و ستايش مي كنند و بر اينکه بهترين 
دوست مان بود و آدم خيلي خوبي بود، تاكيد 
مي كنند. شايد هم كمي اشك بريزند، اما نيم 
ساعت بعد به مهم ترين چيزي كه به آن فکر 
مي كنند، چلوكباب روي ميز شام است. اين 
واقعيت زندگي است. پس چرا اينقدر جديت 

و غرور و...؟ 
شما به عنوان كســي كه بايد با مردم كار 
كنيد، بايد حس شوخ طبعي داشته باشيد و 
غرور و توهم بهترين بودن را كنار بگذاريد. 

خنده كوتاه ترين فاصله بين دو انسان است. 
@PracticalManagement

خودتان را خيلي جدي نگيريد

استرس
  ستوان دوم فرشته ده بيگي، كارشناس مركز مشاوره خاوران

 »اميدوار هســتم كه مردم ما توجه كنند به اين موضوع كه مراجعه به شخص 
روان شناس و مشاور در امر مســائل رواني به خصوص براي محيط خانواده يك 

ضرورت است.«
حضرت امام خامنه اي )مدظله العالي( 

توكل باعث كاهش استرس مي شود، انسان با اعتماد و اطمينان به قدرت و شفقت 
خداوند در درون خود آرامش و اطمينان قلبي احســاس خواهد كرد و در اثر اين 
آرامش و اطمينان به لطف و ياري خدا بيشتر اميدوار مي شود. آرامش و اطمينان 
قلبي، اميدوار بودن به خداوند، رضا و خشــنودي، داشتن نقش فعال در زندگي، 
مقاومت و نيرومندي، جرات داشتن و شجاعت، همگي از نتايج توكل بر خداوند و 

در نتيجه باعث كاهش استرس بر انسان است. 
خداوند در آيه 28 سوره مباركه رعد مي فرمايد: »آنان كه ايمان آورده اند دل هاي 
آنان، با ياد خداي متعال از اطمينان و آرامش برخوردار خواهد بود.« حضرت علي 
)ع( مي فرمايد: »بي تابي كردن هنگام مصيبت آن را بيشتر مي كند و صبر و بردباري 
كردن بر آن، آن را از بين مي برد. پس راه كاهش تنيدگي حاصل از سختي ها، صبر 
كردن است.«استرس عموما ناشي از لزوم سازگاري جسماني؛ رواني و هيجاني ما 
به تغييرات است. استرس در حد كم مفيد است، چون نه تنها سبب به وجود آمدن 
علاقه و انگيزه در زندگي ما مي شود، بلكه باعث ايجاد اعتماد به نفس نيز مي شود. 

استرس موجب ارسال امواج غير معمول به بدن حتي زمان استراحت مي شود و 
علاوه بر آسيب هاي جسمي زياد، آسيب هاي رواني هم وارد مي كند. ترديدي نيست 
كه استرس بيش از حد در سلامت روحي و جسمي افراد تاثيرگذار است و از اين رو 
ضرورت دارد تا با شناخت عوامل و آسيب هايي كه اين عامل مي تواند بر بدن وارد 
كند درصدد كنترل آن برآييم. يكي از راه هاي كاهش استرس ارائه مشاوره هاي 

روان شناسي توسط افراد متخصص است. 
عوامل عمده افزايش دهنده استرس: 

1- تغيير در شــيوه زندگي و اختلال در امور روزمره طبيعي. 2- مرگ فرد مورد 
علاقه )همسر، فرزند، دوست، پدر و مادر و...( 3- از دست دادن هر چيزي كه براي 
فرد ارزشمند باشد. 4- آسيب يا بيماري هاي شديد. 5- اخراج شدن از محل كار. 
6- نقل مكان كردن به يك شهر يا استان جديد. 7- ورشكستگي مالي يا مقروض 
شدن شديد. 8- تعارض مدام فرد و يكي از اعضاي خانواده. 9- خستگي هاي ناشي 

از نبود استراحت، خواب، تفريح يا ناكامي. 

  چگونه مي توان استرس را كنترل كرد؟
1- تغيير در شيوه زندگي 2- افزايش يادگيري و فراگيري شيوه هاي آسوده سازي. 
3- آغاز تمرينات تمركز بر اعصاب. 4- ايجاد محيط هاي آرام. 5- شــكوفا كردن 
علايق. 6- انتخاب سرگرمي هاي جديد. 7- تغيير دادن تفكر خود. 8- ياد بگيريم 
چگونه برنامه ريزي كنيم. 9- محدوديت ها و ضعف هاي خود را شناسايي كرده و 

آنها را قبول كنيم. 
منابع: 

- قرآن كريم
- كتاب استرس، نويسنده جان هيلتون

- اينترنت
اداره مشاوره و مددكاري معاونت اجتماعي فاتب

امنيت

تبليغات 
خلاق


